
دوشنبه  12 مهرماه 1395  اول محرم 1438   3 اکتبر 2016   شماره 4114  سال نوزدهم   1000 تومان

متن و حاشیه سوال نماینده پایداری از وزیر امور خارجه

 پاسخ های قاطع ظریف 
به سوالات سیاسی نماینده دلواپس 

علی اکبر ولایتی:

سوریه هرگز تجزیه نخواهد شد

400 نفر حقوق نامتعارف گرفته اند

علی جنتی:

آنچه در قم برگزار شد، همخوانی بود

واکنش آیت الله یزدی به برگزاری کنسرت در قم

مداحان مرز خود را بشناسند

محسن رضایی:

 تجاوز به مرزها 
عاقبت خوبی برای 

کسی ندارد

آیت الله یزدی:

مسابقه ایران  کره 
را تعطیل کنید

نمایندگان مجلس شورای اسلامی از پاسخ های محمد 
جواد ظریف وزیر امور خارجه به سه سوال کریمی قدوسی 
نماینده مشهد قانع شدند و اعلام کردند که این سوال ها وارد 

نبود. علی مطهری که ریاست ساعاتی از جلسه علنی دیروز 
- یکشنبه - مجلس شورای اسلامی را برعهده داشت، پس از 

پاسخ های وزیر امور خارجه به سه سوال کریمی قدوسی...
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روزنامه صبح ایران
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر این که توافق برجام بیشتر به نفع ایران است 
تا 1+5، گفت: روح برجام این است که اعتماد بین المللی به وجود آمد که ایران درصدد آزار جامعه 
بین المللی نیست. آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی در گفت و گویی در پاسخ به این پرسش که 
یک کلید واژه به اسم روح برجام در فضای پسابرجام مطرح شده است، تعریف شما به همین 
نسبت از مسأله روح برجام چیست؟ یعنی اگر روح برجام فراتر از خود برجام و مفادش پول 
گرفتن و اینهاست، ایران و 1+5 اصلًا در رابطه با روح برجام چه کارهایی باید بکنند و چه کارهایی 
نباید بکنند، پاسخ داد: روح برجام این است که اعتماد بین المللی به وجود آمد که ایران درصدد 
آزار جامعه بین المللی نیست و این تبلیغاتی که شده، دروغ است و اگر غیر از این بود، حاضر نمی 

شد وضع فعلی کارهای هسته ای خودش را به این صورت کند. وی ادامه داد: البته این کاری که 
کردیم، بیشتر به نفع ماست تا آنها. چون ما درحال حاضر به چیزهایی دست می یابیم که در آن 
شرایط نمی توانستیم. ما در خیلی جاها می توانیم وارد شویم. ما می توانیم اورانیوم تولید کنیم 
و بفروشیم. مواد اولیه نداریم، می توانیم وارد و تولید کنیم و با سود زیاد بفروشیم. رییس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام افزود: می توانیم آب سنگین را تولید و بفروشیم. می توانیم تحقیقات 
خود را تا آنجایی که لازم است، پیش ببریم و اگر خواستیم جهشی در هسته ای ایجاد کنیم، می 
توانیم هر مقدار نیرو بخواهیم، تربیت کنیم و می توانیم در دانشگاه های دنیا، فرزندان خود را به 

رشته هایی که برای ما تحریم کرده بودند، بفرستیم...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

 روح برجام اعتماد بین المللی به وجود آورد
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تدوین طرح تحول و تشکیل 
مرکز مطالعات راهبردی درحوزه علمیه
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به همت شهرداری قم

هما یش 
»نگاهی گذرا به 
شهرسازی قم« 

برگزار شد
همایش تخصصی نگاهی گذرا به شهرسازی قم پیش ازظهر 
دیروز با حضور جمعی از مدیران، مسؤولان و کارشناسان 
برجسته شهرسازی و معماری شهرداری در سالن همایش های 

رضوان شهرداری مرکز قم برگزار شد.
قم در  معماری شهرداری  و  امور شهرسازی  سرپرست 
این همایش گفت: جمعیت شهر قم طی چهار دهه اخیر یك 
میلیون و ۷0 هزار نفر رشد داشته است که با استمرار این روند 
افزایشی شهر قم در آینده نزدیك با تهدیدهای جدی بسیاری 

مواجه می شود.
غلامرضا جانقربان، با بیان اینکه آرمان خواهی اصلی ترین 
عامل پیشرفت جامعه بشریت بوده است، اظهار کرد: با ظهور 
اسلام ارزش های انسانی جلوه خاصی به خود گرفته و معماری 
کشورهای اسلامی با محوریت مسجد به جهان ارائه شده 
است. وی با تاکید بر اینکه ایران با تکیه بر آموزه های گذشته 
خود در راستای تدوین معماری اسلامی تلاش می کند، اضافه 
کرد: نقش برجسته ها و کاشی کاری های کنونی در محلات 

شهری تعلق جاودانه ای را به مردم الهام می کند.
قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  امور  سرپرست 
خاطرنشان کرد: ایرانیان با اندوخته های غنی معماری گذشته 
خود معماری و شهرسازی  را پدید آورده اند که ارزش های 
معنوی اسلام در تلفیق با فنون، عناصر و جزئیات معماری 

ایرانی آثار ماندگاری را به جهانیان هدیه نموده است.
وی با بیان اینکه غنی ترین معماری و شهرسازی خاورمیانه 
در مجموعه شهر مذهبی قم مشاهده می شود، تصریح کرد: 
این معماری حاصل تفکر و اندیشه های مردمان این سرزمین 

بوده که تحسین همگان را برانگیخته است...
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مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه 
مالیات بر ارزش افزوده دوره 

تابستان 95 از طریق  سامانه  
www.TAX.gov.ir حداکثر تا 

15 مهرماه سال جاری می باشد. 

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی

در نظر دارد نسبت به فروش2 دستگاه خودرو سواری وانت 
پیکان، 1 دستگاه پژو 405 را از طریق مزایده عمومی اقدام نماید ، 
متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی به مدت 10 روز همه 
روزه به جز ایام تعطیل در ساعات اداری به سازمان همیاری 
شهرداری های استان قم  مراجعه نموده و نسبت به تهیه  اسناد 
مزایده ، قم– خیابان امام موسی صدر ساختمان نمایشگاه دائمی 

استان  اقدام نمایند 
شرایط شرکت در مزایده:

1 -  ارائه سپرده در مزایده معادل 10 درصد قیمت کارشناسی به 
صورت نقدی در وجه سازمان همیاری شهرداری های استان قم 
2 -  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام 
معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب 
به نفع سازمان همیاری شهرداری های استان ضبط خواهد شد .

3 - قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری 
میباشد.

4 - سازمان همیاری شهرداری های استان قم  در رد یا قبول هر 
یك از پشنهادات مختار میباشد. 

5 - سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده 
مندرج میباشد .

6 - هزینه نشر آگهی  و کارشناسی و نقل و انتقالات بعهده 
برنده مزایده میباشد .

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های
36564800-36564805 تماس حاصل نمایید

سازمان همیاری 
شهرداری های استان قم

روابط عمومی سازمان همیاری شهرداری های استان قم

آگهی مزایده عمومی

رهبر معظم انقلاب در دیدار اعضای شورای عالی حوزه های علمیه تاکید کرد
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منتقدان بی اعتبار
مشکل اصلی برخی جریان ها در مخالف خوانی با وضعیت 
جاری کشور عدم مشروعیت ادعاهای آنان نزد مردم است. 
در حوزه های  واقعیت ها  برخی  با  گاه  اگرچه  ادعاها  این 
مختلف همخوانی دارد ولی به رغم بزرگنمایی ها برای القای 
ناامیدی در افکار عمومی ناکارامد بوده است. در این حال اگر 

شاهد انتقادهای به حق مردم از اوضاع _ به ویژه در حوزه اقتصادی _ هستیم، هرگز با سبک 
و سیاق انتقادگری مغرضان شبیه نیست.

خاستگاه انتقادات مردم، مطالباتی است که تحقق آنها نیازمند بستر آرام و با ثبات در 
فضای عمومی کشور است. مردم دولت را موظف به حل مشکلات اساسی کشور می دانند. 
آنان ناکامی ها در این باره را مورد انتقاد قرار می دهند ولی بخوبی با موانع پیش روی دولت 
نیز آشنایند؛ بنابراین سبک و رویکرد آنان در مطالبه خواهی از دولت با منتقدان مغرض 
متفاوت است. هوشیاری مردم به ویژه در این مهم نمود دارد که آنان میان چانه زنی 
برای تحقق مطالبات در چارچوب منافع ملی و گذر کشور از مشکلات با چانه زنی برای 
منافع باندی و جناحی را به درستی تشخیص می دهند. این همان مشکل بزرگی است که 
منتقدان مغرض با همه القاگری های خود در تعمیم نا امیدی به آینده کشور قادر به درک 

آن نیستند. 
مروری بر القاگری ها ناامید کننده در عرصه های مختلف اعم از دستاورد برجام تا از هم 
گسیختگی اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی همواره با این سؤال کلیدی از سوی افکار عمومی 
روبروست که براستی هدف چانه زنی برای دستیابی به نتیجه مطلوب برای مردم و کشور 
است یا تضعیف رقیب برای رسیدن به کرسی قدرت؟ آیا همه ادعاها واقعی است یا سیاه 
نمایی برای ناکارامد کردن برنامه هایی که می تواند فرجام قابل قبولی را در پی آورد؟ برای 
مثال افزایش تولید گندم در کشور و پیشتازی در خودکفا شدن؛ افزایش تعاملات بانکی 
در جهان اقتصاد؛ موفقیت مذاکره کنندگان ایرانی در اجلاس اوپک؛ پذیرش ناکارامدی 
دولت آمریکا در انجام تعهدات خود در برجام؛ عبور کشور از تهدیدات نظامی بیرونی؛ ایجاد 
افق امید بخش در تحرک بخش صنعت؛ موفقیت در اجرای بودجه به نسبت انقباضی و 
کاهش 30 درصدی وابستگی به درآمدهای نفتی؛ افزایش صادرات؛ موفقیت در دیپلماسی 
فرهنگی؛ منزوی شدن مخالفان ایران در جامعه جهانی و... دستاوردهایی نیست که بتوان با 

استناد به آنها، از امید در کشور سخن گفت؟ 
مردم به رغم شنیدن انواع انتقادها از سوی منتقدان هدفدار، این پرسش به حق را دارند 
که آیا غوغاگران در ادعاهای خود محق هستند؟ آیا آنان در بروز مشکلات هیچ نقشی 
نداشته اند که حالا چنین شلتاق می کنند؟ و سرانجام اینکه درجه اعتقاد آنان به دعاوی 

خود چه اندازه است؟ 
همه پرسش های بالا سبب شده تا منتقدان مغرض در ادعاهای خود دچار بحران اعتبار 
باشند. آنان تا هنگامی که نتوانند براین بحران و عدم مشروعیت نزد مردم غالب شوند، در 
عادی ترین پیامد ممکن است سبب ایجاد بی رغبتی های اجتماعی باشند اما به همان دلایل 

گفته شده در بالا هرگز نخواهند توانست اعتماد مردم را به خود جلب و جذب کنند.

قرآن، امام حسین )ع( 
و نهضت حسینی

آیاتی که امام حسین علیه السلام در مسیر راه به آن 
استناد فرمودند:

 آیه اوّل: همین که نماینده یزید در مدینه )مروان( 
تصمیم گرفت که از امام حسین علیه السلام براى یزید بیعت بگیرد، امام فرمود: »ویلك یا 
مروان فانّك رجس« واى برتو، تو پلید هستی و ما خانواده اى هستیم که خداوند در شأن ما 
فرموده است: »انّما یرید اللّه لیذهب عنکم الرّجس اهل البیت و یطهّرکم تطهیرا«)احزاب، 
33( همانا خداوند می خواهد که از شما اهل بیت هر پلیدى )احتمالی، شك و شبهه اى( را 

بزداید و شما را چنانکه باید و شاید پاکیزه بدارد.
 آیه دوّم: امام حسین علیه السلام در پایان وصیت نامه اى که قبل از حرکت به کربلا 
نوشتند، به این آیه استناد کردند: »و ما توفیقی الا باللّه علیه توکّلت و الیه انیب«)هود، 88( 

توفیق من جز به )اراده( خداوند نیست که بر او توکّل کرده ام و به او روى آورده ام.
 آیه سوّم: همین که براى خودداری از بیعت با یزید، از مدینه به سوى مکه خارج 
شدند )28 رجب(، این آیه را تلاوت فرمودند: »فخرج منها خائفا یترقّب قال ربّ نجّنی من 
القوم الظالمین«)قصص، 21( آنگاه که )موسی( از آنجا ترسان و نگران بیرون شد و گفت: 

پروردگارا! مرا از قوم ستمکار نجات بده.
 آیه چهارم: شیخ مفیدقدس سره می گوید: همین که امام حسین علیه السلام به سوى 
مدینه رهسپار شد، گروه هایی از جن و فرشته براى یارى آن حضرت حاضر شدند، امّا امام 
این آیات را تلاوت فرمودند: »اینما تکونوا یدرککم الموت و لو کنتم فی بروج مشیّدة«)نساء، 
78( هرجا که باشید و لو در برجهاى استوار سر به فك کشیده، مرگ شما را فرا می گیرد. 
همچنین آیه ى: »لَبرَز الّذین کتب علیهم القتل الی مضاجعهم«)آل عمران، 154( کسانی 
که کشته شدند، در سرنوشتشان نوشته شده بود )با پاى خویش( به قتلگاه خود رهسپار 

می شدند.
 آیه پنجم: همین که امام حسین علیه السلام شب جمعه سوم شعبان )قبل از حرکت 
به کربلا( وارد مکه شدند، این آیه را تلاوت فرمودند: »و لمّا توجّه تلقاء مدیَن قال عسی  
ربّی ان یهدینی سواء السبیل«)قصص، 22( و چون رو به سوى مدین نهاد، گفت: باشد که 

پروردگارم مرا به راه راست راهنمایی کند.
 آیه ششم: در مکه همین که با ابن عباس گفتگو می کردند درباره ى بنی امیّه این آیات را 
تلاوت فرمودند: »انّهم کفروا باللّه و برسوله و لایأتون الصلاة الّا و هم کسالی«)توبه، 54( آنان 
به خداوند و پیامبر او کفر ورزیده و جز با حالت کسالت به نماز نپرداخته اند...؛ و همچنین 
آیه ى: »یرائون الناس و لایذکرون الله الا قلیلا« با مردم ریاکارى کنند و خدا را جز اندکی 
یاد نمی کنند؛ و آیه ى »مذبذبین بین ذلك لا الی هؤلاء و لا الی هؤلاء و من یضلل اللّه فلن 
تَجِدَ له سبیلا«)نساء، 142 - 143( در این میان )بین کفر و ایمان( سرگشته اند، نه جزو 
آنان )مؤمنان( و نه جزو اینان )نامؤمنان( و هر کس که خداوند در گمراهی واگذاردش، 
هرگز براى او بیرون شدنی نخواهی یافت؛ و فرمودند: »کلّ نفس ذائقة الموت و انّما توفّون 
اجُورکم«)آل عمران، 185( هر جاندارى چشنده )طعم( مرگ است و بی شك در روز قیامت 

پاداشهایتان را به تمامی خواهند داد.
 آیه هفتم: در آستانه عید قربان که امام حسین علیه السلام از مکه به سوى کربلا حرکت 
کردند، نماینده یزید در مکه راه را بر حضرت بست، درگیرى با تازیانه رخ داد، به امام حسین 
گفت: می ترسم شما میان مردم شکاف بیفکنی! حضرت این آیه را تلاوت فرمودند: »لی 
عملی و لکم عملکم انتم بریئون مما اعمل و انا برى ء مما تعملون«)یونس، 41( عمل من از 
آن من و عمل شما از آن شما، شما از آنچه من می کنم برى و برکنارید و من از آنچه شما 

می کنید برى و برکنارم.
 آیه هشتم: همین که در مسیر کربلا خبر شهادت مسلم را شنیدند فرمودند: »انّا للّه و 
انّا الیه راجعون«)بقره، 156( کسانی که چون مصیبتی به آنان رسد، گویند: ما از خداییم 

و به خدا باز می گردیم.
 آیه نهم: در نزدیکی کربلا همین که حُر به امام گفت: چرا آمده اى؟ فرمود: نامه هاى 
دعوت شما مرا به اینجا آورد، ولی حالا پشیمان شده اید و این آیه را تلاوت فرمود: »فمَن 
نَکَث فانّما ینکُث علی نفسه«)فتح، 10( پس هرکس که پیمان شکند، همانا به زیان خویش 

پیمان شکسته است.
 آیه دهم: در مسیر کربلا همین که خبر شهادت نامه رسان خود »قیس بن مسهّر 
صیداوى« را شنید گریه کرد و این آیه را تلاوت فرمودند: »فمنهم مَن قَضی  نَحبَه و منهم 
مَن یَنتَظر و ما بَدّلوا تبدیلا«)احزاب، 23( از ایشان کسی هست که بر عهد خویش )تا پایان 
حیات( به سربرده است و کسی هست که )شهادت را( انتظار می کشد و هیچ گونه تغییر 

و تبدیلی در کار نیاورده اند.
 آیه یازدهم: همین که فرماندار کوفه )ابن زیاد( نامه رسمی براى حُر فرستاد که راه را بر 
حسین علیه السلام ببندد و او نامه را به امام عرضه داشت، امام این آیه را تلاوت فرمودند: »و 
جعلناهم ائمّة یدعون الی النار...«)قصص، 41( و آنان را پیشوایانی خواندیم که به سوى آتش 

دوزخ دعوت می کنند و روز قیامت یارى نمی یابند.
 آیه دوازدهم: امام حسین علیه السلام در کربلا درباره لشکر یزید براى دخترش سکینه 
این آیه را تلاوت فرمود: »اسِتَحوَذ علیهم الشیطان فانَساهم ذکر اللّه«)مجادله، 19( شیطان 

بر آنان دست یافت، سپس یاد خدا را از خاطر آنان برد.
 آیه سیزدهم: در روز عاشورا براى لشکر یزید این آیه را تلاوت فرمود: »فاجمعوا امَرکم 
و شُرکائکم ثمّ لایکن امرکم علیکم غمّة ثمّ اقضوا الیّ و لاتنظرون«)یونس، 71( شما با 
شریکانی که قائلید، کارتان را هماهنگ و عزمتان را جزم کنید، سپس در کارتان پرده پوشی 

نکنید، آنگاه کار مرا یکسره کنید و مهلتم ندهید.
 آیه چهاردهم: »انّ ولیّ اللّه الذى نزل الکتاب و هو یتولّی الصالحین«)اعراف، 196( سرور 
من خداوند است که )این( کتاب آسمانی را فرو فرستاده است و او دوستدار شایستگان 
است؛ و نیز آیه ى: »و انّی عذت بربّی و ربّکم ان ترجمون«)دخان،20( و من از شرّ اینکه 
سنگسارم کنید، به خود و پروردگار شما پناه می برم؛ و همچنین آیه ى: »انّی عذت بربّی و 
ربّکم من کلّ متکبّر لایؤمن بیوم الحساب«)غافر، 27( من به پروردگار خود و پروردگار شما 

از )شرّ( هر متکبّرى که به روز حساب ایمان ندارد، پناه می برم.

اسحاق جهانگیری: 

از سرمایه گذاران خارجی و داخلی 
دعوت به همکاری می کنیم

معاون اول رئیس جمهوری گفت: ما در همه زمینه های مختلف اقتصادی و خدماتی 
کشور و از همه سرمایه گذاران خارجی و داخلی در چهارچوب قوانین و مقرارت ایران 
دعوت می کنیم نسبت به سرمایه گذاری، فعالیت داشته باشند ما قانون خوبی برای جلب 

و حمایت از سرمایه گذاری داریم.

اسحاق جهانگیری روز یکشنبه در حاشیه همایش بین المللی سرمایه گذاری در صنعت 
گردشگری با رویکرد اقتصاد مقاومتی در جمع خبرنگاران این مطلب را بیان کرد. وی 
افزود: اجرای برنامه های اقتصاد مقاومتی یکی از سیاست های جدی دولت است، یکی 
از بندهای سیاست اقتصاد مقاومتی جذب سرمایه گذاری خارجی به منظور تولید برای 
صادرات است. معاون اول رئیس جمهوری گفت: ضمانت های لازم برای سرمایه گذاری 
خارجی داده خواهد شد و آنها مشابه بخش خصوصی ایران مورد حمایت دولت خواهند 
بود. در سرمایه گذاری که انجام می دهند در واقع تبعیضی بین آنها به وجود نخواهد آمد 
ولی به صورت طبیعی انتظار داریم سرمایه گذاران خارجی که به ایران می آیند تولیداتی در 
ایران انجام دهند که بخشی از آن تولیدات در ایران مصرف و بخش دیگر آن به بازار های 
منطقه و کشورهای دیگر صادر شود. جهانگیری افزود: در سیاست های اقتصاد مقاومتی 
برای سال جاری 7 میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی منظور کرده ایم و وزارت اقتصاد 
مسئول این بخش است که پیگیری کند تا اینکه سرمایه گذاران به ایران بیایند. معاون اول 
رئیس جمهوری در پاسخ به این سوال که ترکیه چه نقشی در سرمایه گذاری در ایران 
خواهد داشت، گفت: ترکیه از کشورهای دوست و همسایه ماست و ما رابطه بسیار خوبی در 
زمینه های مختلف با ترکیه داریم، بخشی از سرمایه گذارهای ترکیه ای هم به ایران آمده 
اند و سرمایه گذاری هایی را انجام داده اند. آقای اردوغان که در تهران بودند درباره همکاری 
های توریسم با ایشان بسیار مذاکرات داشتیم و در سفر رئیس جمهوری به این کشور این 
مذاکرات ادامه پیدا کرد. وی گفت: امیدواریم که بتوانیم در بخش توریسم با ترکیه کار جدی 
تری انجام دهیم و توریست هایی که به ترکیه می روند بتوانند به ایران بیایند یا توریست 

هایی که به ایران می آیند بتوانند به ترکیه هم بروند.

علی جنتی:

آنچه در قم برگزار شد 
همخوانی بود

وزیر فرهنگ وارشاد اسلامی در پاسخ به سوالی درباره برگزاری کنسرت در قم و بیانیه 
جامعه مدرسین در این باره گفت: موضوع، بحث کنسرت نبوده بلکه همخوانی و همسرایی 

بوده که محتوا و شکل آن اشکال نداشته است.
علی جنتی روز یکشنبه در حاشیه اختتامیه شانزدهمین جشنواره ملی صنعت چاپ در 
تالار وحدت در جمع خبرنگاران اظهارداشت: در این برنامه برخی افراد حجاب اسلامی را 
رعایت نکردند و بعضی عناصر و افراد عکس هایی از آنها تهیه کرده و در اختیار مراجع قرار 
دادند. به گفته جنتی اگر افرادی اصرار دارند با این نوع حجاب وارد این مراسم شوند بهتر 
است به جایی بیرون از این مراسم بروند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی یادآور شد: در همین 

ارتباط مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز عذر خواهی کرده است.
وی همچین در پاسخ به خبرنگاری مبنی بر موضع گیری آیت الله یزدی پیرامون 
اجرای کنسرت در شهر قم و حواشی ایجاد شده اظهار داشت: آنچه که در قم اجرا شده 
اصلا کنسرت نبوده بلکه یک برنامه همخوانی بوده است و حتی خانم های مجری نیز کاملا 

با حجاب اسلامی در این مراسم حضور داشته اند.
جنتی خاطرنشان کرد: برخی از تماشاگران در این مراسم حدود و ثغور لازم را رعایت 
نکرده بودند و برخی نیز به عمد از آنها عکس های فراوانی گرفته و در اختیار شماری از 

مراجع تقلید و جامعه مدرسین قرار دادند.
به گفته وی البته این تعداد افراد که حجابشان را رعایت نکرده اند محدود بود که این 
موضوع موجب رنجش خاطر مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم شده بود و از آنچه 
که پیش آمده بصورت رسمی از مراجع معظم تقلید و جامعه مدرسین عذرخواهی کرده 
است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین تاکید کرد که اصولا بنای ما این است که در 
قم اجرای کنسرت هایی که در شهرستان های دیگر اجرا می شود نباشد و این مورد هم 
اصلا کنسرت نبوده است. به گفته جنتی، همواره یکی از مشکلاتی که در برگزاری کنسرت 
ها و مراسم موسیقی داریم حواشی این کنسرت ها و عدم رعایت شئونات اخلاقی از سوی 

برخی تماشاگران است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین موضوع برکناری از سمتش را صحیح ندانست 
و گفت: برخی رسانه ها همیشه کارشان شایعه پراکنی است و نباید به آنها توجه کرد. علی 
جنتی افزود: نباید به شایعه پراکنی و جوسازی برخی رسانه ها علیه وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی اعتنا کرد.

علی اکبر ولایتی:

سوریه هرگز تجزیه نخواهد شد
رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: سوریه هرگز 
تجزیه نخواهد شد و تنها راه حل بحران سوریه احترام به خواسته مردم و حفظ تمامیت 

ارضی این کشور است.
علی اکبر ولایتی بعد از ظهر دیروز -در دیدار با »دیرک وندرمان« رییس کمیسیون 
روابط خارجی مجلس نمایندگان بلژیک و هیئت همراه وی روابط ایران و بلژیک را 
حسنه عنوان کرد و گفت: طرفین دو قرن روابط حسنه را تجربه می کنند و دوستان ما 
در وزارت خارجه برای توسعه و روابط همه جانبه با بلژیک اولویت قائل هستندولایتی 
در پاسخ به سوال رییس مجلس نمایندگان بلژیک درخصوص بحران سوریه گفت: 
کشورهای حامی تروریسم و کشورهایی که نسبت به ایجاد گروه های تکفیری و 
تروریستی منطقه اقدام و حمایت کردند، با اشتباه محاسباتی گرفتار وضعیتی شدند 
که به راحتی نمی توان از آن خارج شد. وی افزود: این دولتها تصور نمی کردند مردم 
و دولت قانونی سوریه این گونه حدود شش سال در مقابل هجوم و دخالت بیگانگان 

ایستادگی و مقاومت کنند.
رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به راه حل 
های برون رفت از بحران سوریه گفت: تفاهم بر سه اصل اساسی حفظ تمامیت ارضی 
سوریه، قطع مداخله قدرت های خارجی در این کشور و مشروع دانستن حکومت قانونی 
بشار اسد می تواند به خاتمه یافتن بحران در این کشور کمک کند. رییس مرکز تحقیقات 
استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: آنچه آمریکایی ها در دیرالزّور انجام دادند 
اشتباهی بزرگ بود که باعث کشته شدن مردم بی گناه شد. رییس کمیسیون روابط 
خارجی مجلس نمایندگان بلژیک در ادامه بر ضرورت حل بحران سوریه با ایجاد یک ائتلاف 

به رهبری سازمان ملل تاکید کرد.
رییس کمیسیون روابط خارجی مجلس نمایندگان بلژیک هم خطاب به ولایتی گفت: 
می دانیم که جنابعالی در مسایل بین المللی و منطقه ای دارای تجربیات ارزشمند هستید و 
یقینا نظر شما می تواند در نزدیک تر شدن دیدگاه ها بویژه در مورد بحران سوریه و برخی 

بحران های منطقه ای مفید و موثر باشد.

محسن رضایی:

 تجاوز به مرزها عاقبت خوبی
 برای کسی ندارد

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی همه کشورهای 
منطقه را به صلح و آرامش دعوت می کند، گفت: معتقد هستیم، تجاوز به مرزها و نا امنی 

در کشورهای دیگر عاقبت خوبی برای کسی نخواهد داشت.
سرلشکر پاسدار محسن رضایی اظهار داشت: پاسخ جمهوری اسلامی به هر نوع تهدید و 
تعرضی از سوی دشمنان و کشورهای منطقه سخت و کوبنده خواهد بود. وی گفت: قدرت 

بازدارندگی و دفاعی ایران به گونه ای است که دشمنان جسارت حمله به ایران را ندارند.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور شد: البته سیاست راهبردی جمهوری 
اسلامی همواره بر صلح و آرامش در منطقه استوار بوده و هرگز به دنبال درگیری، جنگ 
و خونریزی نیست. سرلشکر رضایی افزود: ایران در عین حال به همه کشورهای منطقه و 
جهان توصیه می کند که بی گدار به آب نزنند و خیال تعرض به این کشور قدرتمند و ملت 

شجاع را از سر خود بیرون کنند.
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در دوران هشت سال دفاع مقدس ادامه داد: امروز 
سرزمین ایران اسلامی در امنیت کامل بسر می برد و این به برکت انقلاب اسلامی و روحیه 

ایثار و شهادت طلبی جوانان و رزمندگان شجاع این مرزوبوم است.
محسن رضایی به منظور شرکت و سخنرانی در نخستین کنگره سرداران و یکهزار و 

880 شهید استان کهگیلویه وبویراحمد به یاسوج سفر کرده است.

سرمقاله

یادداشت

رهبر انقلاب بر نیازمندی حکومت 
اسلامی به حوزه علمیه »پر مغز و صاحب 
علم و پویا و نوآور و آشنا با نیازهای روز« 
به منظور امتداد معارف و احکام اسلامی 
در ابعاد مختلف زندگی و اعماق جامعه 

تاکید کردند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله 
انقلاب اسلامی  خامنه ای رهبر معظم 
صبح دیروز )یکشنبه( در دیدار اعضای 
حوزه  علمیه،  حوزه های  عالی  شورای 
انفکاک  اسلامی  از حکومت  را  علمیه 
ناپذیر دانستند و با تأکید بر نیازمندی 
حکومت اسلامی به حوزه علمیه »پر 
مغز و صاحب علم و پویا و نوآور و آشنا 
با نیازهای روز« به منظور امتداد معارف 
و احکام اسلامی در ابعاد مختلف زندگی 

و اعماق جامعه گفتند: یکی از نیازهای مهم حوزه علمیه در 
شرایط کنونی، »تدوین طرح تحول« در حوزه و برنامه ریزی 
بلندمدت، دقیق و زمان بندی شده براساس این طرح تحول 

و اهداف مورد نظر است.
ایشان با تأکید بر اینکه برنامه ریزیهای حوزه علمیه 
در بخش های مختلف بویژه دانش آموختگی و دانشوری، 
اجرایی و عرصه حکومت باید با هدف پشتیبانی و تغذیه 
ارتباط با حکومت اسلامی باشد، افزودند: حوزه علمیه پشتوانه 
اقامه حکم اسلامی است، بنابراین اگر حکومت اسلامی، حکم 
اسلامی را بخوبی اجرا کند، حوزه علمیه باید با تمام وجود 

از آن حمایت کند و اگر دچار اشتباه می شود، تذکر دهد.
برای حوزه  بلندمدت«  »برنامه  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
علمیه را بسیار ضروری برشمردند و خاطرنشان کردند: دراین 
برنامه ریزی باید اهداف کاملًا مشخص و قابل دستیابی و 
دارای زمان بندی باشند بگونه ای که برنامه قابل سنجش 

کمی و همچنین قابل انعطاف باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه برنامه 
بلندمدت حوزه باید مبتنی بر یک »طرح تحول حوزه« 
باشد، افزودند: باید یک »مرکز مطالعات راهبردی« متشکل 
از نخبگان و فرزانگان هوشمند حوزوی تشکیل و برنامه 
تحول و دیگر برنامه های راهبردی حوزه، در این مرکز 

تدوین شوند.
ایشان در پایان سخنان خود، چند توصیه را بیان کردند 
و گفتند: پرهیز از دیوان سالاری های شبه دولتی، نشست 
و برخاست مدیران حوزه با طلبه ها، ایجاد فضای انس با 
قرآن، در میان طلاب، شناسایی استعدادهای برتر، ترویج 
مطالعه بویژه در زمینه سیرِ تاریخِ علوم حوزه و تفسیر، 
تربیت مبلغ های قلمی، سخنور و مبلغ فضای مجازی از 
جمله نکاتی است که باید در حوزه های علمیه توجه ویژه 

ای به آنها شود.
پیش از بیانات رهبر انقلاب اسلامی، آیت الله استادی 

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه گزارشی از برنامه ها و 
فعالیت های این شورا و مشکلات پیش روی آن بیان کرد.

مدیر  اعرافی  والمسلمین  حجت الاسلام  همچنین 
حوزه های علمیه مهمترین اقدامات انجام گرفته طی سال های 

اخیر در بخش های مختلف حوزه های علمیه را تشریح کرد.

رهبر معظم انقلاب: 
امروز نگاهبانی از یادِ شهدا یک وظیفه است

رهبر معظم انقلاب اسلامی ترویج یاد و نام شهیدان را 
یکی از عوامل مهم در مقابله با این برنامه دشمن و حفظ 
مقاومت توأم با شوق و طروات در ملت خواندند و افزودند: 

امروز نگاهبانی یادِ شهدا یک وظیفه است.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، بیانات حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار اعضای 
ستاد کنگره شهدای استان های کهگیلویه و بویراحمد و 
خراسان شمالی که در تاریخ 5 مهر 1395 برگزار شد، صبح 
امروز )یکشنبه( در مصلای امام خمینی )ره( یاسوج منتشر 

شد.
ایشان در این دیدار، هدف از جنگ نرم و پنهان دشمن 
را »دور کردن مردم از عرصه ی جهاد و مقاومت، بی اعتنا 
آرمان ها و تصرف فضای فکری و روحی  به  آنها  کردن 
کشور« دانستند و خاطرنشان کردند: ملت ایران با مقاومت و 
ایستادگی خود، قدرت های جهانی را در بسیاری از اهدافشان 
ناکام کرده و سلطه گران با ابزارهای فراوان، تبلیغات هنگفت 
و گویندگان سخن به مزد و همچنین فشارهای اقتصادی، 
سیاسی و امنیتی، در تلاش برای مأیوس و از صحنه خارج 

کردنِ ملت هستند.
رهبر انقلاب اسلامی، ترویج یاد و نام شهیدان را یکی از 
عوامل مهم در مقابله با این برنامه دشمن و حفظ مقاومت 
توأم با شوق و طروات در ملت خواندند و افزودند: امروز 

نگاهبانی یادِ شهداء یک وظیفه است.
رهبر انقلاب اسلامی سپس در بیان راه های زنده نگه 

خاطرنشان  شهیدان  راه  و  یاد  داشتن 
»تبیین  مهم،  کارهای  از  یکی  کردند: 
روحیات و سبک زندگی شهیدان و سابقه 
معلوم  تا  است  آنان«  فکری  پشتوانه  و 
شنیدن  از  مخاطب،  که  شود شهیدی 
فداکاریهای او به هیجان می آید، در قبال 
مسائل حساسی همچون اسراف، تعرّض و 
تجاوز به بیت المال و اشرافی گری چگونه 

عمل می کرده است؟
حضرت آیت الله خامنه ای، شهیدان 
را »قله های اخلاق اسلامی« و »الگوهایی 
گفتند:  و  دانستند  جوان«  نسل  برای 
سیمای  دادن  نشان  برای  هنرمندان 
نورانی شهیدان به جوانان، باید به میدان 
بیایند و با استفاده از شیوه های مختلف 
به ویژه هنر نگارش و تولید کتابهای کوتاه 
و خواندنی، واقعیتهای زندگی شهیدان را 

بدون اغراق و با قلم زیبا و شیوا بیان کنند.
ایشان با تأکید بر ضرورت تبیین ابعاد مهم و تشریح نشده 
جنگ تحمیلی، افزودند: دفاع مقدس جنگی بین المللی علیه 
اسلام و حاکمیت اسلام و علیه امام بزرگوار بود و یک جبهه و 
عقبه ی گسترده، صدامِ بعثیِ بدبخت و بی عقل را پشتیبانی 
می کرد، بنابراین جوان امروز باید بداند کسانی که توانستند 
کشور را از چنین بلیّه ای نجات دهند که بودند و چگونه 

زندگی می کردند.
لزوم تبیین اهداف و آرمانهای بلند شهیدان، نکته دیگری 
بود که رهبر انقلاب اسلامی در بحث »چگونه زنده نگه 
داشتن یاد شهیدان« به آن اشاره و خاطرنشان کردند: برخی 
سعی می کنند آرمانهای والای شهیدان را پنهان کنند و دفاع 
مقدس را در سطح جنگهای معمول دنیا و آرمان آن را در حدّ 

عقب راندن دشمن متجاوز تقلیل دهند.
مقدس،  دفاع  به  سطحی  نگاه  این  ردّ  با  ایشان، 
آرمانِ شهیدان را »خداوند، اسلام، حکومت اسلامی، اسلام 
انقلابی و احکام دینی مهمی همچون حجاب« برشمردند و 
گفتند: این آرمانها در وصیت نامه های شهیدان آشکارا بیان 
شده است و علت تأکیدهای امام بزرگوار بر خواندن وصیت 
نامه های شهیدان نیز درک جاذبه فوق العاده این آرمانها در 

ایجاد شوقِ فداکاری و از جان گذشتگی است.
حضرت آیت الله خامنه ای، »صبر و ایثار پدران و مادران 
شهیدان« را ریشه دار در آرمانها و عاملی مهم در شعله ور 
ماندن مقاومت و مبارزه در راه حق دانستند و افزودند: باید 
از فرصت باقیمانده برای گفتگو با پدران و مادران شهیدان و 
دست یافتن به جزئیاتی روشن در خصوص خاستگاه، محیط 
پرورش، موقعیت و طبقه اجتماعی و جزئیات خلق و خوی 

شهیدان استفاده کرد.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین بر تقویت جنبه های 
محتوایی و تربیتی در کنگره ها و یادبودهای شهیدان تأکید 

کردند.

رهبر انقلاب در دیدار اعضای شورای عالی حوزه های علمیه تاکید کرد

تدوین طرح تحول و تشکیل مرکز مطالعات راهبردی درحوزه علمیه
اخبــار

رییس ستاد امر به معروف و نهی از منکر با ابراز تأسف از 
گسترش برخی منکرات در جامعه گفت: امروز بزرگ ترین 

منکر تلاش برای گشودن پای آمریکا به مملکت است.
آیت الله احمد جنتی دیروز - یکشنبه - در نشست 
اعضای ستاد امر به معروف و نهی از منکر ضمن گرامیداشت 
ایام محرّم افزود: پیام حضرت سیدالشهدا )ع( امربه معروف 

و نهی از منکر بود.
وی خاطرنشان کرد: تاریخ صدر اسلام درس های 
آموزنده ای برای ما دارد و این درس ها برای همیشه 

زنده است.
رییس مجلس خبرگان رهبری با تشریح انحرافات 
جامعه اسلامی پس از رحلت پیامبر اعظم )ص( ادامه داد: 
در ابتدای تاریخ اسلام ضربه شدیدی به مبانی اسلام وارد 
شد و با غصب حق امیرمؤمنان )ع( انحرافات در تاریخ اسلام 

آغاز شد. 
آیت الله جنتی منشاء این انحرافات را سکوت اصحاب 

در برابر تضییع حق عنوان کرد و گفت: اگر اصحاب در برابر 
این تضییع حق، نهی از منکر می کردند کار به شهادت 
حضرت زهرا )س( و سپس شهادت حضرت امیر مؤمنان 
)ع( و امام مجتبی )ع( نمی کشید و از همه این مصائب 

بالاتر واقعه کربلا رخ نمی داد.
وی افزود: اصحابی که در مدینه سکوت کردند و امر به 
معروف و نهی از منکر را رها کردند، خودشان هم آسیب 
دیدند و در نتیجه این سکوت چندی بعد از عاشورا به واقعه 
حرّه مبتلا شدند و جان ومال و نوامیس آنها با تعرض قوای 

یزید مواجه گردید.
دبیر شورای نگهبان تصریح کرد: حضرت سیدالشهداء 
عواقب این سکوت را می دیدند که فرمودند اگر مرا شهید 

کردید خوار و ذلیل خواهید شد.
برخی  گسترش  از  تأسف  ابراز  با  جنتی  الله  آیت 
بدحجابی، شراب خواری،  گفت:  در جامعه  منکرات  از 
اما در  اقتصادی همگی منکر هستند؛  ولنگاری، فساد 

برخورد با منکرها هم باید دقت کرد که توجه به منکرات 
اجتماعی ما را از منکرات بزرگ تر غافل نسازد.

وی افزود: امروز بزرگ ترین منکر تلاش برای گشودن 
پای آمریکا به مملکت است. آمریکا تا بر مملکت ما سلطه 

کامل پیدا نکند، دست از سر این کشور بر نمی دارد.
رییس ستاد امر به معروف و نهی از منکر تصریح کرد: 
آمریکا سیاست های کلّی برای تسلط بر کشور دارد. نباید 
در برابر فریب وعده ها و لبخندهای آنها سکوت کرد. نباید 
کسانی که بیان، قلم، تریبون و ... دارند در برابر این منکرات 

سکوت کنند. 
آیت الله جنتی به آیات نخست سوره ممتحنه که 
مؤمنان را به پرهیز از دوستی با دشمنان و نیز پیمان های 
مخفی با آنان دعوت می کند، اشاره کرد و افزود: متأسفانه 
برخلاف همین توصیه قرآنی، برخی پیمان های دوستی و 
سری با دشمن می بندند ومن وظیفه خودم میدانم که در 

این خصوص نهی از منکر کنم.

آیت الله جنتی:

بزرگترین منکر تلاش برای گشودن پای آمریکا به ایران است

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
تاکید بر این که توافق برجام بیشتر به نفع 
ایران است تا 1+5، گفت: روح برجام این 
است که اعتماد بین المللی به وجود آمد که 
ایران درصدد آزار جامعه بین المللی نیست.

در  رفسنجانی  اکبر هاشمی  الله  آیت 
گفت و گویی در پاسخ به این پرسش که 
یک کلید واژه به اسم روح برجام در فضای 
پسابرجام مطرح شده است، تعریف شما به 
همین نسبت از مسأله روح برجام چیست؟ 
یعنی اگر روح برجام فراتر از خود برجام و 
مفادش پول گرفتن و اینهاست، ایران و 5+1 
اصلًا در رابطه با روح برجام چه کارهایی باید 
بکنند و چه کارهایی نباید بکنند، پاسخ داد: 

روح برجام این است که اعتماد بین المللی 
به وجود آمد که ایران درصدد آزار جامعه 
بین المللی نیست و این تبلیغاتی که شده، 
دروغ است و اگر غیر از این بود، حاضر نمی 
شد وضع فعلی کارهای هسته ای خودش را 
به این صورت کند. وی ادامه داد: البته این 
کاری که کردیم، بیشتر به نفع ماست تا آنها. 
چون ما درحال حاضر به چیزهایی دست 
می یابیم که در آن شرایط نمی توانستیم. ما 
در خیلی جاها می توانیم وارد شویم. ما می 
توانیم اورانیوم تولید کنیم و بفروشیم. مواد 
اولیه نداریم، می توانیم وارد و تولید کنیم و با 

سود زیاد بفروشیم. 
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 

و  تولید  را  آب سنگین  توانیم  می  افزود: 
بفروشیم. می توانیم تحقیقات خود را تا 
آنجایی که لازم است، پیش ببریم و اگر 
خواستیم جهشی در هسته ای ایجاد کنیم، 
می توانیم هر مقدار نیرو بخواهیم، تربیت 
کنیم و می توانیم در دانشگاه های دنیا، 
برای  که  هایی  رشته  به  را  فرزندان خود 
ما تحریم کرده بودند، بفرستیم. آیت الله 
هاشمی رفسنجانی یادآور شد: برای ما خیلی 
چیزها باز شد. ما سودمان را می بریم، اما 
اگر بعضی از این تنگ نظری ها و بداخلاقی 

ها نبود، خیلی بیشتر از اینها می توانستیم.
وی در پاسخ به این پرسش که شما 
نمی  ای  اشاره  نکرد« های،  باید  به »چه 

کنید؟ اینکه ما و طرف مقابل چه کارهایی 
را نباید بکنند؟ گفت: با این هیاهوی که 
در کشور می کنند و یک جنگ روانی بی 
خودی راه انداختند، ما برای جذب سرمایه 
رییس  کنیم.  پیدا می  فناوری مشکل  و 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: 
چون طرف های ما نمی دانند و با معیارهای 
خودشان عمل می کنند. ما باید طبق قانون 
اساسی عمل کنیم و هر کسی اکثریت را در 
یک انتخابات سالم آورد، بگذاریم کارش را 
انجام بدهد و حمایت کنیم و به خاطر منافع 
ملی کشور، باید همین کار را بکنیم. همین 
مقدار حل می کند و بیش از این چیزی 

لازم نیست.

عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان 
اینکه به صلاح ندانستن ورود احمدی نژاد 
به انتخابات سرپوشی برجنایات فتنه گران 
شدن  دوقطبی  گفت:  نیست،   88 سال 
انتخابات آینده فتنه ای خطرناک تر از 88 

ایجاد می کرد.
آیت الله حیدری عضو مجلس خبرگان 
رهبری با بیان اینکه صلاح ندانستن مقام 
معظم معظم رهبری در ورود احمدی نژاد به 
انتخابات 96، سرپوشی بر جنایات و اقدامات 
خلاف جریان فتنه 88 نیست، اظهار کرد: 
مجرم بودن فتنه گران و تاثیرات منفی که 
بر کشور گذاشتند کاملا محرز بوده و چه 

احمدی نژاد را مقصر بدانیم، چه ندانیم یا 
اینکه ورودش به انتخابات به صلاح باشد 
یا نباشد، کارهای بی قانونی و زمینه سازی 
های فتنه گران برای ورود آمریکا و اسرائیل 

و منافقین به کشور آشکار است.
وی با تاکید بر اینکه مجرم بودن جریان 
فتنه با هیچ تحلیل و توجیهی قابل کتمان 
نیست، گفت: اگر احمدی نژاد، با فرض بر 
اینکه در فتنه 88 نقش داشته یا نداشته 
است، در انتخابات سال 96 شرکت کند یک 
دوقطبی در کشور ایجاد می شود و نفوذ و 
سواستفاده دشمنان اسلام و انقلاب بوجود 
خواهد آمد. عضو مجلس خبرگان رهبری 

از  احمدی نژاد  که  انحرافی  کرد:  تصریح 
ولایت پیدا کرد مربوط به بعد از جریانات 
سال 88 است و از سال 90 به بعد روشن 
شد یعنی از اواسط دولت دهم تحت نفوذ 
تفکر جریان انحرافی قرار گرفت؛ بنابراین 
اگر وی در انتخابات 96 ورود پیدا می کرد، 
همان دوقطبی و صف بندی سال 88 آن 
هم بصورت خطرناک تر اتفاق می افتاد و فتنه 

ای بزرگتر از آن برای کشور بوجود می آمد.
تلاش  به  اشاره  با  حیدری  آیت الله 
جریان حامی فتنه در ایجاد دوقطبی های 
کاذب در کشور، تصریح کرد: این جریان 
همانطور که در ماجرای توافق هسته ای 

نشان داد و مدام بر طبل میانه رو-تندرو و 
برجامیان-نابرجامیان کوبید، نان خود را در 
دوقطبی کردن جامعه می بیند تا بتواند به 
اهداف خود دست یابد. وی خاطر نشان کرد: 
امروز دوقطبی شدن جامعه به هرشکلی به 
صلاح کشور نیست زیرا زمینه را برای ایجاد 
اختلاف، شکاف، نفاق و سواستفاده دشمن 

فراهم می کند.
گفت:  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
همواره دوقطبی شدن جامعه هزینه بر بوده 
است اما درصورت تکرار اتفاقات سال 88 هم 
زمینه نفوذ دشمن و هم تحمیل جنگ از 

بیرون به داخل بیشتر خواهد شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: متاسفانه آمریکا به همراه برخی از همپیمانان منطقه 
ای خود با پدیده تروریسم به صورت ابزاری برخورد کرده و عزم لازم برای نابودی این پدیده 

شوم و خطرناک را ندارد.
علی لاریجانی دیروز- یکشنبه- در دیدار »دریک ون درمالن« رئیس کمیته روابط خارجی 
مجلس نمایندگان بلژیک با بیان این مطلب افزود: اقدام برخی از کشورها برای همراهی با 
گروهک تروریستی جبهه النصره بر ضد داعش بسیار خطرناک است و می تواند اوضاع سوریه 

و سراسر منطقه را پیچیده تر کند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با انتقاد از برخورد دوگانه غرب با مسأله حقوق بشر 
در جهان اظهار داشت: کشورهای غربی بدون توجه به جنایات 70 ساله رژیم صهیونیستی 
در قبال مردم مظلوم فلسطین و یا کشتار بی رحمانه مردم یمن توسط رژیم آل سعود، برخی 
کشورها از جمله ایران را با بهانه های واهی و بی اساس متهم به نقض حقوق بشر می کنند 

که این غیرقابل قبول است.
لاریجانی در این دیدار با اشاره به مناسبات ایران و بلژیک گفت: مجلس شورای اسلامی 
از گسترش روابط دو کشور در تمامی زمینه های مورد علاقه به ویژه توسعه روابط اقتصادی 

حمایت می کند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در این دیدار تصریح کرد: گسترش ارتباط پارلمانی میان 

ایران و بلژیک نقش مهمی در افزایش شناخت متقابل و توسعه همکاری های دوستانه 
فیمابین دارد.

 نمایندگان مجلس بلژیک همانند ایران به حل مسائل منطقه 
از طریق سیاسی و با گفت وگو اعتقاد دارند

»دریک ون درمالن« رئیس کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان بلژیک نیز در این 
دیدار گفت: قدمت یکصد و بیست و پنج ساله مناسبات دو کشور نشان دهنده علاقه مندی 
طرفین به حفظ و توسعه مناسبات است. وی همچنین گفت: مجلس و دولت بلژیک علاقه 
مند به توسعه ارتباطات دو کشور در زمینه های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و پارلمانی با ایران 

به عنوان کشوری مهم و تاریخی در منطقه و جهان است.
رئیس کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان بلژیک در ادامه با اشاره به اوضاع منطقه 
گفت: نمایندگان مجلس بلژیک با کشتار مردم بی گناه در فلسطین، سوریه، یمن و دیگر 
کشورهای منطقه مخالفند و همانند ایران به حل مسائل منطقه از طریق سیاسی و با گفت وگو 
اعتقاد دارند. ون درمالن در این دیدار گفت: رایزنی و مشورت مستقیم دو کشور در خصوص 
مسائل دو جانبه و منطقه ای اهمیت فراوانی دارد و به بازگشت صلح و آرامش به منطقه کمک 
می کند. به گزارش خانه ملت، در این دیدار نمایندگان مجلس بلژیک سوالاتی را درخصوص 

حقوق بشر، تروریسم و تحولات منطقه ای مطرح و پاسخ لازم را دریافت کردند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

 روح برجام اعتماد بین المللی به وجود آورد

آیت الله حیدری:

دوقطبی شدن انتخابات آینده فتنه ای خطرناک تر از 88 ایجاد می کرد

علی لاریجانی: 

آمریکا عزم لازم برای نابودی پدیده شوم تروریسم را ندارد

صادق گلزاده

جلال خوش چهره

مفقـودی
کارت دانشجویی اینجانب طاهره حسینی 

دانشجوی رشته علوم تربیتی دانشگاه 
پیام نور واحد همدان به شماره دانشجویی 

949۷11653مفقود گردیده و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد.



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,918,000یکمثقالطلا

1,135,300یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,150,000سکهبهارآزادی

11,160,000سکهامامی

5,660,000نیمسکه

2,940,000ربعسکه

1,870,000سکهیکگرمی



قیمتنمایندگینامخودرو

300z57,000,000زوتی

EX15116,800,000سایپا

 21,300,000 سایپاSE111)سفید(

SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - 82,000,000 برلیانس 

عضو اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق

صادرات به عراق متوقف نشده است
عضو اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق تصریح کرد که صادرات آجر ایرانی به عراق 
متوقف نشده اما با افت مواجه شده  و زنگ خطر آن به صدا درآمده که قرار است توسط 
یک کارگروه مشترک، استاندارد واحد و مشخصی بین دو کشور تعریف شود تا صادرات 

به روال قبل بازگردد.
جهانبخش سنجابی شیرازی گفت: پیش از این سازمان استاندارد ایران با عراق تفاهم 

نامه ای در بخش استاندارد داشته و برنامه اجرایی در این زمینه تعریف شده است.  
وی افزود: بر اساس این برنامه اجرایی 51 قلم کالا از شمول بازرسی های شرکت های 
بازرسی طرف قرارداد عراق خارج می شوند و طبق آن طرف عراقی آن را به رسمیت خواهند 
شناخت. عضو اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق ادامه داد: از این 51 قلم کالا قرار شده 
است 10 گروه به عنوان کالاهای اصلی که کاشی، سرامیک و آجر هم جزو آن ها است در 
اولویت قرار گیرند و تفاهم نامه زودتر در مورد آن ها اجرایی شود. سنجابی شیرازی عنوان 
کرد: مدیر کل استاندارد عراق اعلام کرده است که استانداردهای دو کشور در برخی موارد 
تفاوت هایی دارد که نیاز به تغییر در آن ها وجود دارد و همچنین به آجر ایران اشاره کرده 
و این مسئله را مطرح کرده  که در این زمینه استحکام و ابعاد آجرهای ایرانی برای صادرات 
به عراق نیاز به تغییرات دارند. وی اضافه کرد: در زمینه ابعاد آجرها اختلاف در حدود چند 
میلی متر است. استحکام آجر هم به میزان و درصد گوگرد بر می گردد و چون خاک عراق 
شوره  زار است و طبیعتا میزان فرسایش بالاست آجرها باید به نوعی مقاوم در برابر نمک 
باشند.   عضو اتاق مشترک بازرگانی ایران وعراق با بیان اینکه در حال حاضر صادرات 
آجرهای ایران به عراق با صدور گواهی شرکت های بازرسی طرف عراقی در حال انجام است، 
ادامه داد: قرار است با کارگروه مشترکی که بین دو طرف تشکیل شده است، هم الزامات 
استاندارد عراق و هم الزمات ایران رعایت شود و در واقع سازمان استاندارد ایران و عراق 
حد وسطی را برای رعایت استانداردها در نظر بگیرند.   وی همچنین در بخش دیگری از 
صحبت هایش به افت صادرات آجر به عراق اشاره کرد و گفت: سال گذشته حدود 80 تا 
120 میلیون دلار مجموع صادرات  آجر مان به عراق بوده است و در سال جاری به دلیل 
کاهش بودجه های عمرانی با افت صادرات آجر مواجه شده ایم که در واقع زنگ خطری برای 

صادرات آجر ماست و باید توجه داشته باشیم که بازار عراق را از دست ندهیم.

دوشنبه -دوازدهم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4114

جهانگیری در همایش بین المللی  فرصت های سرمایه گذاری صنعت گردشگری: 

گردشگری می تواند جایگزینی مناسب برای درآمدهای نفتی باشد 
معاون اول رئیس جمهوری گفت: گردشگری می 
تواند جایگزینی مناسب برای درآمدهای نفتی باشد و 
خوشبختانه همه مسئولین کشور در این زمینه اتفاق 
نظر دارند که باید از ظرفیت های گردشگری استفاده 

مطلوب تری برای رشد اقتصادی کشور بشود. 
همایش  در  یکشنبه  روز  جهانگیری  اسحاق 
بین المللی ' فرصت های سرمایه گذاری صنعت 
گردشگری با رویکرد اقتصاد مقاومتی ' که در سالن 
اجلاس سران برگزار شد افزود: گردشگری یکی از 
مهمترین حوزه ها و عوامل موثر در ارتباطات میان 
فرهنگی است و توسعه آن در جهان امروز نقشی 
اساسی در گسترش تفاهم ها و افزایش سطح ادراکات 

ملی، منطقه ای و جهانی دارد. 
ابعاد  پدیده جهانی شدن  هرچه  داد:  ادامه  وی 
پیچیده تر و جدیدتری به خود می گیرد، گردشگری 
نیز به رغم پیشینه کهن آن دارای مفاهیم، زمینه 
ها، سازوکارها و چشم اندازهای جدیدتری می شود. 
نسبت میان گردشگری و درآمد ملی، سرمایه گذاری، 

اشتغال و کارآفرینی نمونه های بارز این تحولند.
که  این  بیان  با  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
گردشگری نوین به عنوان یک صنعت، نیازمند ایجاد 
زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری جدید و 
سرمایه گذاری های متناسب داخلی و خارجی است 
گفت: توسعه صنعت گردشگری مثل هر بعد خاص 
توسعه، وابسته به ابعاد دیگر آن است، یعنی زمینه 
های مساعد در سیاست خارجی، سیاست داخلی، 
فرهنگ، اقتصاد، حقوق و قوانین، طبیعت و اجتماع 

می توانند به آن تحرک و شتاب بخشند.
جهانگیری افزود: گردشگری را می توان محدود به 
وجوهی خاص کرد، گردشگری فرهنگی و تاریخی، 
گردشگری اقتصادی و تجاری، گردشگری علمی و 
پژوهشی، گردشگری سلامت و درمان و گردشگری 
فراغت و تفریح و گونه های دیگر گردشگری همه در 
جای خود مهم و موثر و در خور سرمایه گذاری و 

برنامه ریزی های جدیدند.
وی اضافه کرد: اگر چنین توافقی بر سر این گونه 
مبانی، مفاهیم، زمینه ها و ضرورت های توسعه 
صنعت گردشگری وجود داشته باشد، می توان برخی 
ظرفیت های ویژه و کم نظیر ایران را موضوع بحث، 
گفت وگو و تصمیم گیری در این همایش قرار داد که 
از جمله این استعدادها و ظرفیت های بالفعل می توان 

به موارد متعددی اشاره کرد. 
معاون اول رئیس جمهوری در ادامه گفت: ایران 
نقطه اتصال میان فرهنگ ها و تمدن های غربی 
و شرقی است. فرهنگ و تمدن ایرانی و فرهنگ و 
تمدن اسلامی در ایران، آثار بی بدیلی به جا نهاده 
است که هر کدام در دور و نزدیک کشور ما می توانند 
جاذبه های فراوان برای توسعه صنعت گردشگری 
باشند. اگر ایران دیروز گرانیگاه جاده ابریشم و جاده 
ادویه بود، امروز هم یکی از بزرگترین نقاط تلاقی 
فرهنگی و تاریخی جهان است. تنها طبیعت در ایران 
متنوع و دارای زیبایی های متناوب نیست. فرهنگ 
ایرانی و اسلامی هم رنگین کمانی از زیبایی ها و 

دیدنی هاست.
وی افزود: ایران به لحاظ اماکن، آثار و مفاخر بزرگ 
خود، یکی از مهمترین زمینه های جذب و حضور 
مشتاقان زیارت را به ویژه برای مسلمانان و شیعیان 
دارد. وجود حرم مطهر حضرت امام رضا )ع( در مشهد 
و اماکن مذهبی و مقدس، شواهدی برای توسعه امر 

زیارت و سفرهای معنوی و دینی است.
جهانگیری تاکید کرد: طبیعت ایران از کوه و دشت 
و کویر و دریا تا محیط های طبیعی مختلف با تنوع 
آب و هوایی و جاذبه های فراوان و حتی منحصر به 
فرد خود، دامنه را برای توسعه گردشگری در زمینه 

های مختلف باز کرده است. 
معاون اول رئیس جمهوری افزود: پیشرفت ها و 
توسعه های اخیر کشور ما در عرصه های علمی، 
درمانی، اقتصادی، صنعتی، فرهنگی و هنری افق های 
تازه ای برای سرمایه گذاری، سامان دهی و توسعه 

انواع جدید گردشگری گشوده است.
وی گفت: اهمیت و جایگاهی که 'سفر'، 'زیارت'و 
'سیاحت' در فرهنگ و آیین ما دارد، با فرصت ها و 
امکانات جدید و فناوری های نوین ارتباطی به طور 
فزاینده ای همه شهروندان ایرانی و جهانی را مستعد و 

مشتاق ایران گردی و جهان گردی کرده است.
جهانگیری ادامه داد: دولت تدبیر و امید با توفیق 
در سیاست خارجی و خارج کردن کشور از عرصه 
تهدیدها و تحریم ها و توافق در 'برجام'، توانسته است 

شرایط 'پساتحریم' را به گونه ای پیش ببرد که بیشتر 
دولت ها و نهادهای بین المللی از گسترش روابط و 
همکاری ها با جمهوری اسلامی ایران استقبال کنند.

معاون اول رئیس جمهوری اضافه کرد: در این 
فضای گشایش سیاسی و روابط بین المللی از جمله 
مساعدترین زمینه هایی که به وجود آمده است، 
جذب سرمایه گذاری خارجی برای توسعه گردشگری 

است.
وی افزود: مکمل این سیاست دولت، پیشبرد برنامه 
'اقتصاد مقاومتی' است که مقام معظم رهبری همواره 
بر اجرای آن تاکید دارند و مسئولیت برنامه ریزی و 

اجرا به دولت سپرده شده است.
جمهوری  دولت  کرد:  خاطرنشان  جهانگیری 
توسعه  راهبرد  موارد،  این  پایه  بر  ایران  اسلامی 
گردشگری بین المللی را به عنوان یک افق جدید 
و فرصت استثنایی برای کاهش نقش های مخرب 
پیشبرد  و  ای  فرامنطقه  و  ای  منطقه  سیاسی 
دیپلماسی گردشگری در فرایند تقویت صلح، دوستی 

و تفاهم برگزیده است. 
وی گفت: صنعت گردشگری در ایران تا پیش از 
شرایط پساتحریم به دلیل وجود تحریم ها و تهدیدها 
و بالابودن ریسک سرمایه گذاری و حتی سفر، براثر 
سیاست ها و تصمیمات مغرضانه و ظالمانه برخی 
دولت های خارجی و طرح تبلیغات ضد ایرانی در 

وضعیتی مطلوب قرار نداشت.

معاون اول رئیس جمهوری افزود: اما اکنون دولت 
مصمم به اجرای سیاست ها و راهبردهای جدید بر 
پایه توسعه گردشگری پایدار است. در این رویکرد 
با ایجاد سازه های ژئوپلیتیکی گردشگری، همکاری 
با سازمان های جهانی و منطقه ای، تقویت روابط 
سیاسی، اجتماعی و اقتصادی به زیرساخت ها و بنیان 

های گردشگری خود توجه ویژه شده است.
این اساس سرمایه  بر  اظهار داشت:  جهانگیری 
گذاری در حوزه زیرساخت های صنعت گردشگری، 
اماکن اقامتی و تاسیسات گردشگری بر پایه اجرایی 
کردن سیاست های اقتصاد مقاومتی و عبور از اقتصاد 
وابسته به نفت اولویت یافته است. ما بنا داریم که 
اقتصاد گردشگری و درآمدهای حاصله از این صنعت 
را در جهت رشد و اعتلای بنیان های اقتصادی به 

کار گیریم.
وی در ادامه گفت: از آنجا که مشارکت سرمایه 
های  طرح  اجرای  در  خارجی  و  داخلی  گذاران 
گردشگری اولویت دارد و فراهم آوردن فضای مناسب 
برای معرفی فرصت های بالقوه سرمایه گذاری در 
ایران اسلامی از اهداف و تدابیر این راهبرد محسوب 
می شود، در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی اولویت 
سه طرح مهم در حوزه میراث فرهنگی، صنایع دستی 

و گردشگری تصویب شده است.
معاون اول رئیس جمهوری افزود: این سه پروژه 
عبارت از تدوین بسته حمایت از کارهای تولید صنایع 

دستی و فرش، ایجاد ظرفیت های جدید در هتلداری 
)هتلینگ ( و تدوین بسته حمایت از گردشگری ) از 

ابعاد سخت افزاری و نرم افزاری( است.
رئیس  اهتمام جدّی  اینکه،  بیان  با  جهانگیری 
جمهوری و اعضای دولت بر توسعه زیرساخت ها و 
رونق صنعت گردشگری، به عنوان عوامل مهم در 
ایجاد اشتغال و توسعه مناسبات فرهنگی، اقتصادی 
و سیاسی است گفت: اجرایی کردن این سیاست ها 
و برنامه ها مستلزم مشارکت فعال بخش خصوصی، 
نهاد های عمومی و سرمایه گذاران داخلی و خارجی 

است.
وی ابراز امیدواری کرد که با تمرکززدایی در اجرا 
و تامین منابع مالی و سایر حمایت های دولتی، لغو 
مقررات زاید، تمرکز بر بازارهای هدف و گسترش 
استانداردهای  سطح  ارتقای  و  جهانی  تبلیغات 

خدمات، این بخش توسعه بیشتری یابد.
وی تاکید کرد: به صراحت می گویم رشد و توسعه 
صنعت گردشگری در ایران یکی از مهمترین راه 
کارهای رهایی از اقتصاد تک محصولی مبتنی بر نفت 
و کمک به توزیع عادلانه درآمدها و ایجاد اشتغال 
پایدار در کشور است و با ارائه و اجرای راه کارهای 
عملی مورد نیاز برای نیل به این مهم حرکت به سوی 

سند چشم انداز 1404 ممکن خواهد شد. 
معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: اگرچه 
آمار گردشگری ورودی از حدود دو میلیون و 270 
هزار نفر در سال 1388 به 5 میلیون و 180 هزار نفر 
در سال 1394 افزایش یافته است و اگرچه براساس 
گزارش شورای جهانی سفر و گردشگری در سال 
2016 سهم مستقیم سفر و گردشگری در تولید 
ناخالص داخلی ایران در سال 2015 به 793 هزار 
میلیارد ریال )معادل 7.6 درصد از تولید ناخالص 
داخلی( رسید و انتظار می رود در سال 2016 تا 9.5 
درصد یعنی 839 هزار میلیارد ریال افزایش یابد، اما 

هنوز چشم انتظار تحولات امیدبخش تر هستیم. 
جهانگیری خطاب به مسئولان و برنامه ریزان از 
آمادگی دولت برای کمک در زمینه های مختلف در 

حوزه گردشگری خبر داد.
فرهنگی،  میراث  رئیس سازمان  مراسم  این  در 
صنایع دستی و گردشگری نیز با اشاره به ظرفیت 
های کشورمان در توسعه صنعت گردشگری، گفت: 
و  اقتصادی  های  زیرساخت  پایدار،  امنیت  وجود 
اجتماعی، بازار وسیع و قوانین و مقررات مساعد در 
کنار سایر عوامل، زمینه های لازم را برای سرمایه 

گذاران خارجی فراهم آورده است.
مسعود سلطانی فر افزود: پس از آغاز به کار دولت 
تدبیر و امید و به ویژه پس از لغو تحریم ها و شکل 
گیری برجام، روند ورود گردشگران خارجی به ایران 

شتاب قابل ملاحظه ای داشته است. 
وی افزود: گردشگری می تواند جایگزینی مناسب 
همه  خوشبختانه  و  باشد  نفتی  درآمدهای  برای 
مسئولین کشور در این زمینه اتفاق نظر دارند که باید 
از ظرفیت های گردشگری استفاده مطلوب تری برای 

رشد اقتصادی کشور بشود. 

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009562 شماره  1-رای 
1392114430001001611 آقای علیرضا تقی زاد فرزند علی اصغر در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 246 مترمربع پلاک شماره 10435 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001007148 شماره  2-رای 
1391114430001007872 خانم فرخ لقاء پرپنچی فرزند سید محمد علی در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 95/54 مترمربع پلاک شماره 

10713 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001007147 شماره  3-رای 
1391114430001007873  آقای سید محسن مجد پور فرزند سیدمحمد علی در 
چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 95/54 مترمربع 

پلاک شماره 10713 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001010320 شماره  4-رای 
1392114430001001883 آقای سید سعید رضویان فرزند سید علی در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 85/30 مترمربع پلاک شماره 11006 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001012082 شماره  5-رای 
1394114430001000156 خانم جمیله نصیری یزدی فرزند محمد در دو دانگ مشاع 
ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ125 مترمربع پلاک شماره 43 فرعی 

از 10936 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001012081 شماره  6-رای 
1393114430001001270 آقای حسینعلی وفائی منش فرزند صفرعلی در چهار دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 125 مترمربع پلاک شماره 43 

فرعی از 10936 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001011453 شماره  7-رای 
1391114430001009297 خانم فاطمه چوپانی مقدم فرزند اصغر در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت115 مترمربع پلاک شماره 7 فرعی از 10929 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001008928 شماره  رای   -8
1391114430001008992 آقای علی رمضانی فرزند علیرضا در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 50/45 مترمربع پلاک شماره 10477 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009414 شماره  9-رای 
1391114430001004572 آقای ابوالفضل شعبانی فرزند عباس در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 27 مترمربع پلاک شماره 27 فرعی از 11038 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001008773 شماره  10-رای 
1394114430001000507 خانم سکینه پنجور فرزند نادعلی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 100/47 مترمربع پلاک شماره 621 فرعی از 11135 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001005943 شماره  رای   -11
1392114430001000571 آقای محمدفدائی فرزند ابوالقاسم در ششدانگ یک بابب 
ساختمان به مساحت 295 مترمربع پلاک شماره 9 فرعی از 10923 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009568 شماره  رای   -12
1394114430001000919 آقای مهدی رئیسیان فرزند حسین در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 124/73 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 5596 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001012192 شماره  13-رای 
1391114430001008624 آقای محمد شکری نژاد فرزند مسیب در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 166 مترمربع پلاک شماره باقیمانده 10456 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه   پرونده  به  مربوط   139560330001009202 شماره  14-رای 
1393114430001001369 آقای علی چراغی فرزند مرشدعلی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 67/68 مترمربع پلاک شماره 4 فرعی از 11239 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009560 شماره  15-رای 

1391114430001002772 آقای رضاسلطانی موخر فرزند محمدعلی در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 53/26 مترمربع پلاک شماره 11613 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001011610 شماره  رای   -16
1391114430001001062 آقای اکبر صفری ورزنه فرزند قدیرعلی در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 44 مترمربع پلاک شماره 10335 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001008887 شماره  17-رای 
1391114430001009047 آقای باقرمحمدی نیستانی فرزند محمد در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 105/70 مترمربع پلاک شماره 55 فرعی از 10475 اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001010621 شماره  18-رای 
1394114430001000519 خانم بدری بیکدلی فرزند رضا در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 189/11 مترمربع پلاک شماره 10652 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001008814 شماره  19-رای 
1392114430001002695 آقای رضاحسینی فر فرزند صفرعلی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 11010 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/07/12 تاریخ انتشار دوم: 1395/07/27

جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
تصرفات  قم  دو  منطقه  واملاک  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر  اختلاف  هیات حل 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002019298 شماره  1-رای 
از  قسمتی  در  ذوالفقار  فرزند  پورمحمد  اسد  آقای   1392114430002004534
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 83.30 مترمربع پلاک 

شماره 1 فرعی از 2184 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002013717 شماره  2-رای 
1391114430002000289 آقای عابدین کریمی فرزند غلامحسین در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 

فرعی از 2304 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020472 شماره  3-رای 
از  اله در قسمتی  فرزند حبیب  یزدانیان  آقای علی   1394114430002000825
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 583.69 مترمربع پلاک 

شماره 53 فرعی از 2530 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020654 شماره  4-رای 
1391114430002009739 آقای جواد جعفری فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 469 

فرعی از 1956 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020646 شماره  5-رای 
1391114430002007834 آقای صدقعلی هژیرتقی پور فرزند مهدی در قسمتی 
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2321 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002021027 شماره  6-رای 
1391114430002012116 آقای غلامرضا نوری مقدم فرزند ولی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در ان احداث بنا شده به مساحت 49 مترمربع پلاک شماره 

2/11/943 فرعی از 2272 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020996 شماره  رای   -7
1391114430002011849 خانم معصومه رفیعی فرزند فتحعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 

فرعی از 1949 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020635 شماره  8-رای 
1391114430002004520 آقای امیراله یاری فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 178.68 مترمربع پلاک شماره 104 

فرعی از 1941 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020461 شماره  9-رای 
1391114430002006420 آقای رضا فیضی فرزند فتح اله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره فرعی از 

1977 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020524 شماره  10-رای 
1391114430002009422 آقای یداله یعقوبی فرزند برزو در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 77/08 مترمربع پلاک شماره فرعی 

از 1856 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020780 شماره  رای   -11
1391114430002014301 آقای اصغر نوروزی نثار فرزند محمد ولی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78.94 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2273 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002018317 شماره  رای   -12
از  قسمتی  در  اسمعلی  فرزند  علیزاده  قدیر  آقای   1391114430002008608
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 156 مترمربع پلاک شماره 

فرعی از 2091 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020369 شماره  13-رای 
1394114430002000540 آقای رسول تاخته فرزند ولی اله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 72.67 مترمربع پلاک شماره فرعی 

از 2307 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002017028 شماره  رای   -14
1391114430002000713 آقای سید صدرالدین ضیائی فرزند سید محمد در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 108/65 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2323 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020601 شماره  15-رای 
1391114430002001933 آقای احمد رحمتی منصور فرزند زمانعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع  پلاک شماره 

فرعی از 2174 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020819 شماره  16-رای 
1391114430002011817 آقای محسن حاجی رحیمی فرزند نجفقلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 160/61  مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2322 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002018112 شماره  17-رای 
1391114430002012996 آقای عباس ساغبگلو فرزند اسماعیل در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70/04 مترمربع پلاک 

شماره 30 فرعی از 1882 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020913 شماره  رای   -18
از  قسمتی  در  غلامعلی  فرزند  یعقوبلو  سعید  آقای   1391114430002007916
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 91 مترمربع پلاک شماره 

4 فرعی از 2324 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002011611 شماره  19-رای 
از  قسمتی  در  عزیز  فرزند  سیفی  حسینقلی  آقای   1391114430002004719
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 206.80 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 1978 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002017287 شماره  20-رای 
1391114430002006547 آقای سعداله گنج خانی فرزند اسمعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 124/50 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2112 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002012796 شماره  21-رای 
از  قسمتی  در  محسن  فرزند  نور  نادری  جواد  آقای   1391114430002006376
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 71/31 مترمربع پلاک 
شماره 836 از 135 فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020339 شماره  22-رای 
از  قسمتی  در  احمد  فرزند  اصلانی  غلامعلی  آقای   1391114430002000685
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 144 مترمربع پلاک شماره 

124 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/07/12 تاریخ انتشار دوم: 1395/07/27

مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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 گولچ چرا به پرسپولیس آمد، چرا به ایران نمی  آید؟

 میلیون ها تومان برای صفر بازی!

بازیکنی که هزینه زیادی برای باشگاه پرسپولیس داشت، بدون انجام یک بازی به 
کشورش برگشت.

 باشگاه پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات غیر از اینکه دو بازیکن اوکراینی را به شکل 
عجیبی جذب کرد، آنتونی گولچ را هم به خدمت گرفت. برانکو ایوانکوویچ به گونه ای از 
این مدافع هموطن خود در مصاحبه هایش تعریف کرد که خیلی ها برای دیدن بازی های 
او لحظه شماری کردند اما گولچ بدون اینکه حتی یک بازی برای سرخپوشان انجام دهد 

ایران را ترک کرد و احتمال اینکه برگردد هم بسیار کم است.
گولچ با وجود اینکه جزو اولین خرید های پرسپولیس در فصل نقل وانتقالات بود و به 
موقع هم در تمرینات آماده سازی سرخپوشان شرکت کرد اما از همان ابتدای فصل در 
تیمش سکونشین شد. جالب اینکه باشگاه پرسپولیس به خواسته برانکو برای دریافت 
رضایت نامه او از باشگاه اهل مولداوی هم در فرصت مناسب اقدام کرد و بیش از صد هزار 

دلار برای این موضع هزینه شد تا ITC این بازیکن به موقع به ایران برسد.
اینکه برانکو چرا وقتی به بازیکنی اعتقاد نداشت  او را به خدمت گرفت و مهمتر از آن، 
وی را به لوکا ماریچی که فصل پیش در پرسپولیس خیلی خوب جا افتاده بود، ترجیح 
داد مسئله ای است که نمی شود به سادگی از کنار آن گذشت. در مورد قرارداد گولچ گفته 
می شود که او طبق بند های قراردادش باید در 3 ماه اول یک سوم قراردادش را دریافت 
می کرد و چون این اتفاق رخ نداد بعد از سپری کردن تعطیلات در کشورش دیگر به ایران 
برنگشت. اگر این موضوع واقعیت داشته باشد، گولچ طبق قرارداد قانوناً می تواند دیگر به 

ایران برنگردد و برای دریافت کل پولش نیز به فیفا شکایت کند.
نکته قابل توجه اینکه طبق اعلام باشگاه پرسپولیس قراداد گولچ با این باشگاه دوساله 

است همان طور که قرارداد بازیکنان اوکراینی این تیم هم 2 ساله بسته شده است.
خرید های خارجی پر سر وصدای این فصل پرسپولیس تا اینجای کار فقط برای این 
باشگاه هزینه داشته اند و امیدواریم این نفرات مانند خیلی دیگر از خارجی های پرسپولیس 
در آینده ای نزدیک از این باشگاه به فیفا شکایت نکنند و پرداخت پول شان نیز به مدیران 

آینده باشگاه واگذار نشود.

طارمی-امیری، زوج خوشبختی تیم ملی 
بازی با ازبکستان شروع دوباره ای برای همه بازیکنان تیم ملی است. از جمله مهدی 
طارمی و وحید امیری. دو بازیکنی که در دو بازی ابتدایی انتظار بیشتری از آنها می رفت.

کیفیت فنی مهدی طارمی و وحید امیری بر کی روش پوشیده نیست و طبیعی است 
سرمربی تیم ملی به بهانه یک بازی از مهره های خوب تیمش نگذرد.

مهدی در موقعیت سازی و قرار گرفتن در موقعیت فوق العاده عمل می کند و وحید 
امیری وینگر چپی است که راه ورود به عمق خط دفاعی حریف و هم چنین گلزنی را 

بلد است.
اصرار کی روش به استفاده از این دو بازیکن به همبازی بودن این ها در پرسپولیس هم 
برمی گردد. با این هماهنگی بی شک تیم ملی هم بهره خواهد برد. مهدی طارمی و وحید 
امیری می توانند زوج خوشبختی تیم ملی در بازی با ازبکستان باشد. در دیدار با تیم قدرتی 
ازبکستان غنای تکنیکی مهدی طارمی و وحید امیری می تواند گره گشای این بازی باشد. 

بازی ای که بی شک در آن نبردهای فیزیکی بازیکنان حرف اول را خواهد زد.
کری های این دو در تمرین در نوع خود جالب است. در دقایقی که مهدی طارمی در 
نقش مدافع ظاهر می شود و می خواهد مانع از پیشروی وحید امیری شود. البته وحید 
جلوی چشمان کی روش نشان داد که توان عبور از مهدی طارمی را دارد. مهدی طارمی 
شاید یک مهاجم خوب باشد اما در دفاع تکل او سبب توپ ربایی از وحید امیری نمی شود!

ماجرای اشکان دژآگه و پرسپولیس
در حالی که طی روزهای اخیر صحبت های زیادی در خصوص جذب اشکان دژآگه 
توسط پرسپولیس منتشر شده، این باشگاه اقدامی برای سرخپوش کردن این بازیکن 

صورت نداده است.
 اشکان دژآگه در ابتدای این فصل قراردادش با العربی فسخ شده است و این مساله 
باعث ایجاد شایعاتی مبنی بر حضور او در ایران و عقد قرارداد با پرسپولیس شده است. 
فسخ احتمالی قرارداد آنتونی گولچ و عدم بازگشت این بازیکن به ایران نیز به این شایعات 
دامن زده است تا عنوان شود اشکان دژآگه جانشین این مدافع استرالیایی در پرسپولیس 

خواهد شد.
با این حال پندار خمارلو، مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس در تکذیب این مساله 
عنوان کرده است تاکنون اقدامی برای جذب بازیکن ملی پوش و دورگه فوتبال ایران 
صورت نداده است: ما هیچ استعلامی برای جذب دژاگه از وزارت ورزش نگرفته ایم. این 

را هم بگویم که تا الان هیچ بحثی برای جذب دژاگه در پرسپولیس مطرح نشده است.
پرسپولیس در حال حاضر لیست بزرگسالان خود را تکمیل شده می بیند و در صورتی 
که قرارداد آنتونی گولچ، مدافع استرالیایی این تیم فسخ شود باید دید این تیم چه برنامه ای 

برای جذب بازیکن جدید در پیش خواهد گرفت.

حاج صفی دوباره برمی گردد
احسان بار دیگر در تمرینات تیم ملی پرشور و خندان است. بازیکنی که اگر چه مقابل 
قطر خوب بازی نکرد و به همین بهانه در دیدار با چین نیمکت نشین شد اما می تواند در 

ادامه مسیر کمک حال تیم ملی و کی روش باشد.
البته نمایش احسان در بازی با قطر خیلی دور از منطق نبود چرا که او دو سه ماهی 
بود درگیر انتخاب تیم بود و به صورت گروهی تمرین نمی کرد. اما بعد از بازی با چین 
احسان حاج صفی فرصت خوبی پیدا کرد با حضور جدی در تمرینات سپاهان و هم چنین 

بازی های این تیم آمادگی بدنی خود را بالا ببرد.
از چهره خندان احسان در تمرینات تیم ملی پیداست که دوباره می خواهد فیکس شود 
و دوباره می خواهد با سانترهای خود از جناح چپ زمینه ساز گل های ایران شود. این 
یک اتفاق خوب در تیم کی روش است که بازیکن بزرگ هم احساس امنیت نمی کند و 
باور دارد در سایه اعتماد کی روش باید خوب بازی کرد در غیر اینصورت دستاوری بهتر 
از نیمکت نشینی در انتظار نخواهد بود. احسان پیش از حضور در تمرینات با گلی که در 
بازی با پرسپولیس زد نشان داد که می خواهد به روزهای خوب خود در تیم ملی برگردد 

و خیلی با نیمکت نشینی میانه خوبی ندارد.

»آقایی« به فکر آقایی در تیم ملی
مدافع چپ پای تیم تراکتورسازی در اندیشه یافتن راهی برای حضور در ترکیب ثابت 

تیم ملی است.
 سعید آقایی در یکی، دو سال گذشته یکی از بهترین مدافعان چپ فوتبال ایران بوده 
است. او با انجام بازی های درخشان برای تیم اول شهر تبریز توانسته توجهات بسیاری را 
به خود جلب کند. آقایی به واسطه درخشش در ترکیب تراکتورسازی حالا چند ماهی 
است به تیم ملی فوتبال نیز دعوت می شود و امیدوار است این جایگاه ثابت را حفظ کند.

بدشانسی سعید آقایی در تیم ملی حضور نفراتی مانند حاج صفی و میلاد محمدی است 
که سابقه بیشتری در تیم ملی دارند و همین امر سبب شده به او بازی نرسد. آقایی اما با 
انگیزه بالا در تمرینات تیم ملی حضور پیدا می کند و امیدوار است تا بتواند جایگاه ثابتی 

در ترکیب تیم کی روش برای خودش دست و پا کند.

قربانی 3 روز استراحت می کند
مهاجم استقلال که در بازی با ملوان نوین مصدوم شده بود، از 3 روز دیگر می تواند در 

تمرینات شرکت کند.
 علی قربانی در اواسط نیمه اول بازی با ملوان نوین روی یک صحنه زانویش مصدوم شد 
و منصوریان مجبور شد این بازیکن را تعویض کند. او به کلینیک باشگاه استقلال رفت و 
بعد از معاینات مشخص شود ضرب خوردگی زانویش چندان جدی نیست و بعد از چند 

روز فیزیوتراپی می تواند به تمرینات برگردد.
قربانی به احتمال فراوان 3 یا حداکثر 4 روز دیگر می تواند به تمرینات گروهی اضافه شود 

و بنابراین مشکلی برای بازی با سیاه جامگان نخواهد داشت.

رئیس هیأت کشتی استان قم:

4 فرنگی کار قم روی سکوهای برتر مسابقات 
جوانان ایران ایستادند

محسن حلوایی اظهار کرد: موفقیت کشتی گیران قم در کسب چهار عنوان برتر بخش 
انفرادی پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی رده سنی جوانان ایران در حالی رقم خورد که 

تیمی متشکل از چهره های مستعد و آینده دار کشتی قم در این رقابت ها حضور یافت.
وی ادامه داد: نفراتی که سابقه کسب مدال از رقابت های قهرمانی رده های سنی نوجوانان 
و جوانان ایران، حضور در انتخابی های متعدد تیم های ملی و عضویت تیم های ملی ایران 
در میادین بین المللی، آسیایی و جهانی را داشتند، عضو تیم جوانان هیأت کشتی قم در 

این دوره از رقابت ها بودند.
رئیس هیأت کشتی استان قم افزود: با برنامه ریزی انجام شده از سوی فدراسیون کشتی 
شاهد رقابت تیم ها و نفرات شرکت کننده در مسابقات کشتی فرنگی جوانان قهرمانی 
کشور در گرو ه های مختلف بودیم و تیم کشتی فرنگی جوانان قم در گروه نخست مسابقات 

به میزبانی هیأت کشتی استان کرمانشاه به روی تشک رفت.
وی اضافه کرد: مسابقات کشتی فرنگی جوانان ایران در گروه نخست مقدماتی به میزبانی 
شهرستان اسلام آباد غرب کرمانشاه به انجام رسید و در حالی که با قهرمانی تیم هیأت 
کشتی خوزستان به پایان رسید و تیم های تهران و فارس در رده های دوم و سوم ایستادند، 

تیم قم به مقام هفتم بخش تیمی دست یافت.
حلوایی بیان کرد: تیم های شرکت کننده در این گروه از مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی 
رده سنی جوانان کشور با عنوان یادواره شهیدان داریوش ریزه وندی و محمود شهبازی با 
یکدیگر به رقابت پرداختند، رقابتی که بین کشتی گیران 10 تیم برتر کشور به انجام رسید 

و چهار مدال آن سهم فرنگی کاران قم بود.
وی عنوان کرد: تیم های اعزام شده به مسابقات این دوره در مدت دو روز به میزبانی شهر 
اسلام آباد غرب برابر یکدیگر صف آرایی کردند و تیم کشتی فرنگی جوانان قم در حالی 
به رتبه هفتم بخش تیمی بسنده کرد که چهار فرنگی کار عضو این تیم روی سکوهای 

برتر رفتند.
رئیس هیأت کشتی استان قم بیان کرد: شرکت کنندگان در این مسابقات در شهر 
اسلام آباد غرب کار خود را در دو گروه مقدماتی آغاز کردند و در پایان رقابت دوره ای بین 
تیم ها، چهار تیم برتر گروه های دوگانه یعنی فارس، خوزستان، تهران و خراسان رضوی به 

مرحله نهایی راه پیدا کردند.
وی یاد آور شد: تیم کشتی فرنگی جوانان قم در مصاف با تیم های هیأت کشتی 
خراسان رضوی، کرمانشاه و خوزستان در بخش تیمی مغلوب شد و در جدال با تیم 
کهکیلویه و بویر احمد به برتری رسید تا در رده بندی پایانی این مسابقات رتبه هفتم را به 

خود اختصاص بدهد.
حلوایی افزود: در بخش انفرادی این مسابقات چهار عنوان قهرمانی، نایب قهرمانی و سوم 
نصیب تیم قم شد در حالی که مهدی قربانی در ون 50 کیلوگرم به مقام نایب قهرمانی 
رسید و محمدجواد رضایی دارنده مدال نقره نوجوانان آسیا در سال 2015 به مقام قهرمانی 

وزن 55 کیلوگرم دست یافت.
وی اظهار کرد: علیرضا نجاتی دارنده مدال برنز سال 2014 نوجوانان جهان و مدال برنز 
سال 2016 جوانان آسیا در وزن 60 کیلوگرم مدال برنز کسب کرد، محمدرضا رضایی 
قهرمان جوانان ایران در سال 93 در وزن 84 کیلوگرم عنوان نایب قهرمانی را به ارمغان 

آورد.

رئیس هیئت تکواندوی قم در گفتگو با مهر خبر داد:

کسب مدال برنز تیمی مسابقات جهانی پرو 
توسط پومسه کار قمی

 رئیس هیئت تکواندوی استان قم از کسب مدال برنز تیمی مسابقات جهانی پرو توسط 
تکواندوکار قمی خبر داد.

محمد جمشیدی  اظهار داشت: علی نادعلی پومسه کار توانمند و خوشنام قم موفق شد 
در مسابقات جهانی پومسه به میزبانی پرو در قالب تیم 3 نفره کشورمان در بخش تیمی 

صاحب نشان برنز جهان شود.
وی افزود: در این مسابقات که از هفته گذشته در پرو آغاز شده نادعلی روز گذشته در 
بخش تیمی در رده سنی زیر 30 سال به میدان و همراه با 2 پومسه کار دیگر کشورمان 
توانست نشان برنز جهان را کسب کند و این افتخار جهانی را به افتخارات گذشته خود 

بیافزاید.
رئیس هیئت تکواندوی استان قم گفت: نادعلی پیش از این در مسابقات قهرمانی آسیا 
مدال های خوش رنگی به دست آورده بود و این بار همراه با محمدجواد خیری و کوروش 
بختیار برنز گرفت در حالی که در این رده سنی تیم چین به مدال طلا رسید، چین تایپه 

نایب قهرمان شد و فیلیپین مشترکا با ایران در جایگاه سوم ایستاد.
جمشیدی بیان داشت: تکواندو از 2 بخش مبارزه موسوم به کیوروگی و اجرای فرم 
موسوم به پومسه تشکیل شده است و استان قم هم در بخش کیوروگی قهرمان خوب و 
آینده داری دارد و هم در بخش پومسه در قسمت مردان در لیگ دسته اول کشور حضور 

پیدا می کند.
وی عنوان کرد: تکواندوی قم روز جمعه هفته گذشته میزبان آزمون ارتقای سطح 
تکواندوکاران بانوی کشور بود که این آزمون ارتقا با حضور بیش از 600 تکواندوکار در 
سالن شهید حیدریان قم برگزار شد و بخشی از شرکت کنندگان در این آزمون ارتقا را 

تکواندوکاران استان قم تشکیل می دادند.
رئیس هیئت تکواندوی استان قم تصریح کرد: در حال حاضر خانه تکواندوی استان قم در 
سالن شهیدان برجعلی زاده به صورت تمام وقت در اختیار جامعه تکواندوی استان است و 
تیم های پسران و دختران قم در رده های سنی مختلف در بخش قهرمانی تمرینات منظمی 

در این سالن برگزار می کنند.

"اخلاقی و علیزاده حضور در کادر فنی را رد کردند"

دلیریان: از حضور سوریان در کادر فنی تیم ملی استقبال می کنیم

علیزاده از ریاست هیأت جودو و کوراش استان قم استعفا کرد

سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی با بیان این که سوریان نماد 
کشتی فرنگی ایران است، گفت: اگر او نخواهد به کشتی ادامه 
دهد قطعا از حضورش در کادرفنی تیم ملی استقبال می کنیم.

 محمد دلیریان درباره به دست گرفتن سرپرستی تیم   ملی 
کشتی فرنگی بزرگسالان ایران، اظهار کرد: خودم هم در جریان 
نبودم و در خانه بودم که بنی تمیم تماس گرفت و گفت  با توجه 
به مسائل به وجود آمده و همچنین سابقه شما و رضایتی که 
از نوع رفتار و عملکردم در دوره های قبل حضور در تیم   ملی 
وجود دارد از من خواست سرپرستی تیم   ملی کشتی فرنگی 
بزرگسالان ایران را قبول کنم. من نیز سعی می کنم به عنوان 
یک بزرگتر و به مانند یک پدر برای کشتی گیران باشم تا تیم 
را به خوبی جمع و جور کنم و پس از آن کار را به جوانان 

خواهم سپرد.
سرپرست تیم   ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران با اشاره به 
توانایی علی اشکانی، خاطر نشان کرد: او چه در دوران قهرمانی 
و چه در دوران مربیگری عملکرد بسیار خوبی داشته است و 
مطمئنا می تواند به تیم   ملی کمک کند. ضمن این که امثال 
مهرزاد اسفندیاری فر نیز که از سطح فنی بسیار بالایی برخوردار 
است می تواند در این راه به اشکانی کمک کنند.  اسفندیاری فر 
زحمت کشیده است،  ولی افراد دیگر سود آن را برده اند، اما این 
بار او به حقش رسیده است و  به کادرفنی تیم   ملی راه یافت. 
اسماعیل نژاد نیز از تجربیات خوبی برخوردار است و حضورش 

به اشکانی کمک خواهد کرد.
وی در ادامه درباره برنامه های پیش روی تیم   ملی نیز تصریح 
کرد: فعلا کشتی گیران منتخب در دو وزن 71 و 80 کیلوگرم 
برای حضور در مسابقات جهانی مجارستان به اردو دعوت 
شده اند و پس از مراسم عاشورای حسینی از تمامی نفرات از 
جمله کشتی گیران  المپیکی برای حضور در اردوی تیم   ملی 
دعوت به عمل خواهیم آورد. ما مسابقات جام جهانی تهران 
را پیش رو داریم و هر چند که اعلام کردیم نباید از تیم توقع 
زیادی برود،  ولی نمی توانیم خودمان را گول بزنیم و باید در 
تهران نتیجه  خوبی را کسب کنیم. مطمئن باشید همین جوانان 

می توانند در جام جهانی نتایج قابل قبولی را کسب کنند.
دلیریان با بیان این که حق نفرات المپیکی کشتی فرنگی 
نیز برای حضور در تیم   ملی محفوظ است، خاطر نشان کرد: 
تمامی نفرات باید از کانال انتخابی تیم   ملی عبور کنند. اگر 
می خواهند در تیم   ملی کشتی باشند باید به همه قوانین و 
مقررات عمل کنند و قدمشان روی چشم ما خواهد بود. البته 
مسائلی مثل نظم اردویی و تمرینات در کنار اخلاق مداری نیز 
اولویت های ما برای انتخاب نفرات تیم   ملی خواهد بود. آنهایی 
که با من کار کرده اند می دانند که به شدت مخالف بی نظمی 
و بی اخلاقی هستم و شدیدا با آن برخورد خواهم کرد. عضو 
شورای فنی کشتی فرنگی درباره اضافه شدن افراد جدید به 
کادرفنی تیم   ملی نیز،  اضافه کرد: تا مسابقات جهانی مجارستان 
با همین نفرات کار را ادامه می دهیم و پس از آن افراد دیگری 
به کادرفنی تیم   ملی اضافه خواهند شد . ما حتی به حبیب الله 

اخلاقی که از کشتی خداحافظی کرد نیز این پیشنهاد را دادیم 
و او نیز اعلام آمادگی کرد،  ولی بعد از آن به دلایل نامشخص 
انصراف داد. از فرشاد علیزاده نیز درخواست شد تا به کادرفنی 
تیم   ملی اضافه شود، اما او نیز در حالی که ابراز علاقه کرده بود 
منصرف شد و گفت  باید دو ، سه ماهی فکر کنم. قصد داریم 
از یک مربی سنگین وزن و  کار بلد نیز در تیم   ملی استفاده 
کنیم که فعلا نمی توانم نامی از گزینه ها ببرم. وی در پاسخ به 
این سوال که آیا از مربی با تجربه ای همچون ناصر نوربخش 
نیز برای حضور در کادرفنی دعوت به عمل آمده است یا خیر؟ 
توضیح داد: نه. از نوربخش  دعوت نکردیم و در ادامه باید این 
موضوع را بررسی کنیم. البته من به گروه و باند افراد کاری 
ندارم ،  بلکه فقط به کارایی آنها نگاه می کنیم و معتقدم هر 
کسی که می تواند به کشتی کمک کند باید به کار دعوت شود. 
سرپرست تیم   ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران با تاکید بر 
این که برای برقراری نظم در اردوهای تیم   ملی سختگیر خواهد 
بود، اظهار کرد: من به مانند فولاد سخت و در مقابل، مانند موم 
نرم هستم. اگر کشتی گیران مسیر درستی را انتخاب  کنند و 
با نظم باشند، تمام قد در خدمت آنها خواهم بود،  ولی با بی 
نظمی شدیدا مقابله می کنم. صابون من به تن آنهایی که سه 
چهار مدال داشته اند نیز خورده است و می دانند که من تا 
چه حد با بی نظمی مخالف هستم، چرا که آبرویم را از سر راه 
نیاورده ام و نباید در این سن و سال اشتباه کنم و کوتاه بیایم. 
دلیریان با حمایت از پوست اندازی در کادرفنی تیم   ملی کشتی 

و همچنین نفرات تیم   ملی، عنوان کرد: ما تا کی باید قائم به فرد 
باشیم. متاسفانه همان طور که در مورد کشتی گیران سال ها 
است گلخانه ای کار کرده ایم در مورد مربیان نیز نتوانستیم 
دست به سازندگی بزنیم به گونه ای که ما هم اینک یک 
سرمربی درجه یک به لحاظ مدیریتی و فنی نداریم و باید با 
اعتماد به جوانان هر چه  سریع تر این ضعف بزرگ را بر طرف 
کنیم . البته مربیان بسیار خوبی داریم که همگی به لحاظ فنی 
در سطح بالایی قرار دارند. سرپرست تیم   ملی کشتی فرنگی 
ایران در پاسخ به این سوال که آیا از حمید سوریان برای حضور 
در کادرفنی تیم   ملی دعوت به عمل آمده است یا خیر؟ گفت : 
ما هنوز نمی دانیم که او از کشتی خداحافظی کرده است یا 
خیر. این موضوع پس از دعوت از همه فرنگی  کاران به اردوی 
تیم   ملی مشخص می شود. سوریان اگر  نخواهد به کشتی 
ادامه دهد قطعا به او پیشنهاد حضور در کادرفنی تیم   ملی را 
ارائه خواهیم کرد، چرا که او برند کشتی فرنگی ایران است و 

خوشحال می شویم تجربیاتش را در اختیار جوانان قرار دهد.
دلیریان در پایان سخنان خود درباره لزوم حمایت از کادرفنی 
تیم   ملی کشتی، خاطر نشان کرد: اعضای شورای فنی و 
فدراسیون کشتی به مانند همیشه از کادرفنی جدید تیم   ملی 
حمایت خواهند کرد. اشکانی قطعا تا دو سال و تا بازی های 
2018 سرمربی تیم   ملی خواهد بود تا عملکردش مورد بررسی 
قرار گیرد. هر چند که به شخصه معتقدم باید به او  فرصت 
چهار ساله داد تا بتواند تا المپیک 2020 به کار خود ادامه دهد.

رئیس هیأت جودو و کوراش استان قم در نامه ای به اهالی جودوی این استان رسما از مسوولیت 
خود در هیأت جودو و کوراش قم استعفا و کناره گیری کرد.

 از مدت ها قبل با کمرنگ شدن حضور سعید علیزاده در هیأت جودو و کوراش استان قم 
زمزمه هایی مبنی بر استعفا یا کناره گیری وی از ریاست این هیأت ورزشی به گوش می رسید تا 

اینکه علیزاده رسما این موضع خود را اعلام کرد.
این در حالی است که از زمان دوره چهار ساله ریاست سعید علیزاده در هیأت جودو و کوراش 
استان قم هنوز مدتی باقی مانده است و در واقع دوره ریاست وی هنوز به پایان نرسید اما وی 
از مدت ها قبل ساز جدایی از این هیأت ورزشی را کوک کرده بود و حتی یک مرحله نیز آرام و 
بی سر و صدا از این مسوولیت استعفا کرد اما گویا در اداره کل ورزش و جوانان با این درخواست 

وی موافقت نشده بود.
در هر حال سعید علیزاده امروز با ارسال پیامی به جامعه جودو قم اعم از مربیان، داوران، 
ورزشکاران و دیگر فعالین در این هیأت ورزشی رسما کناره گیری خود را از ریاست این هیأت 
ورزشی اعلام و از این مسوولیت برای همیشه استعفا کرد تا هیأت جودو و کوراش قم در آستانه 

تغییر و تحولات قرار بگیرد.
این در حالی است که با اتفاق رخ داده، اداره کل ورزش و جوانان استان قم و فدراسیون جودو و 
کوراش ایران باید به مدت سه ماه اداره این هیأت ورزشی را به یک نفر به عنوان سرپرست هیأت 
بسپارند تا مقدمات برگزاری مجمع انتخابات این هیأت ورزشی فراهم و رئیس جدید هیأت جودو 

و کوراش استان قم انتخاب شود.
*متن استعفای رئیس هیأت جودو و کوراش استان قم

در متن پیام استعفای سعید علیزاده خطاب به جامعه ورزش و خانواده جودو و کوراش قم آمده 
است: سپاس خدای را که بر من منت نهاد تا بخشی از عمر خویش را به عنوان خدمتگزاری ناچیز 
در عرصه ورزش سپری کنم، اعتراف می کنم در این مدت  همواره از آموزه های انسانی، اخلاقی، 

علمی و فنی تمامی شما  بزرگواران، خوشه چینی های فراوانی نموده ام.
ضمن عرض سپاس و قدردانی، از خداوند متعال آرزوی سلامتی و توفیق روزافزون  برای همگی 

شما سروران ارجمند خواستارم، با توجه به استعفای اینجانب از این به بعد سعادت خدمت رسانی 
به عنوان مسوول هیأت جودو و کوراش استان قم را نخواهم داشت.

با افتخار به عنوان یک ورزشکار کماکان نیازمند حمایت و الطاف اعضای محترم خانواده ورزش 
می باشم و امیدوارم قصور و کاستی های اینجانب را از صمیم قلب بخشیده و این حقیر را حلال 

فرمایید.
*تقدیر از زحمات رئیس مستعفی هیأت جودو و کوراش قم

بلافاصله بعد از استعفای سعید علیزاده از ریاست هیأت جودو و کوراش استان قم، علیرضا 
معتضدی دبیر این هیأت ورزشی که در ماه های اخیر بیشتر فعالیت های این هیأت را مدیریت 
می کرد و از وی به عنوان یکی از کاندیداهای احتمالی برای حضور در مجمع انتخابات رئیس جدید 
هیأت جودو و کوراش استان قم در کنار مجید متقی پیشکسوت و رئیس سابق این هیأت یاد 

می شود، از زحمات علیزاده قدردانی کرد.
در متن پیام معتضدی دبیر هیأت جودو بعد از استعفای علیزاده آمده است: جناب آقای سعید 
علیزاده دوست و استاد بزرگوار از زحماتی که در طول مدت ریاست هیأت جودو و کوراش استان 
قم متحمل شده اید بسیار قدردانی می کنم، بدون شک موفقیت هایی که در جودو قم در تمامی 
رده ها، چه در بخش بانوان چه آقایان به دست آمد قطعا شما و سیستم مدیریت حضرتعالی نیز 

سهیم بوده و هستید.
امیدوارم پس از این به عنوان یک فرد با تجربه چه در امورات مدیریتی هیأت جودو و چه در 
آموزش جودو و قهرمان پروری، فعالیت پر رنگی داشته باشید و بنده و دیگر عزیزانی که در هیأت 
جودو و کوارش استان قم مشغول خدمت کردن هستند بتوانیم از تجارب ارزنده ای که در طول 4 
سال مدیریت تان به دست آوردید، نهایت استفاده را ببریم و بتوانیم با همدلی و همفکری اساتید، 

پیشکسوتان، مربیان دلسوز و جودوکاران عزیز جایگاه مناسبی را برای جودو قم رقم بزنیم .
همچنین آرزومندم هر بزرگواری که برای تصدی ریاست هیأت جودو و کوراش استان قم 
انتخاب می شود بتوانیم با پشتیبانی و همراهی وی به موفقیت های بهتر و بیشتر دست یابیم، استاد 

علیزاده برای حضرتعالی آرزوی بهترین ها را دارم و قدردان زحمات شما هستیم.

منظور وزیر ورزش چه کسی بود؟

سکوت مسئولان ورزش مقابل تهدید بین المللی

کمیته ملی المپیک حساس ترین روزهای خود را به 
واسطه ارزیابی عملکرد کاروان ریو و تصمیم گیری در 
مورد نامه IOC سپری می کند با این حال مسئولان 
این کمیته در مقابل این موضوعات سکوت اختیار 

کرده اند.
 تقریبا همزمان با پایان کار کاروان ایران در المپیک 
ریو و بازگشت ورزشکاران به کشور، نامه ای از سوی 
کمیته بین المللی المپیک )IOC( به برخی فدراسیون 
ارسال شد مبنی بر اینکه پیگیری چگونگی اوضاع 
ورزش ایران و این فدراسیون ها در مورد استقلال کاری 
و عدم دخالت دولت و مصوبات اساسنامه در این زمینه. 
البته حساسیت و اهمیت این نامه وقتی بیشتر شد که 
مشابه آن برای کمیته ملی المپیک هم ارسال شد و 
مسئولان این کمیته هم به نوعی در رابطه با موضوع 
دخالت دولت در ورزش مورد بازخواست قرار گرفته اند. 
اینکه بعد از گذشت چند هفته از ارسال چنین نامه 
مهم و تعیین کننده ای، موضوع رسانه ای شد - آنهم 
نه به صورت رسمی و از طرف مسئولان مربوطه - به 
جای خود سوال برانگیز است اما موضوع مهمتر سکوتی 
است که مسئولان کمیته ملی المپیک اختیار کرده اند 

و با وجود رسانه ای شدن نامه آن را ادامه می دهند. 

تنها واکنش در مورد یک تهدید
نامه IOC به کمیته ملی المپیک بیانگر جدیت این 
کمیته در اجرایی شدن منشور المپیک است و تهدید 
ورزش کشور به عواقب نادیده گرفتن آن؛ با این حال 
تنها واکنشی که طی این مدت از سوی مسئولان 
کمیته ملی المپیک و در رابطه با نامه مهم و تعیین 
کننده کمیته بین المللی المپیک شاهد بودیم، مکاتبه 
ای بوده که از طرف کیومرث هاشمی با وزیر ورزش 
مبنی بر لغو انتخابات فدراسیون های ورزشی تا زمان 
اصلاح اساسنامه آنها انجام شده است که اتفاقا خیلی 
هم زود با آن موافقت شد چرا که به فاصله چند روز 
انتخابات 14 مهرماه فدراسیون ژیمناستیک به همین 

دلیل لغو و به زمان دیگری موکول شد. 
پاسخ وزیر به یک پرسش

به غیر از این هیچ صحبت و واکنش دیگری طی 
این مدت از سوی مدیران کمیته ملی المپیک و حتی 
وزارت ورزش در رابطه با نامه ای که زنگ خطری 
بود، شنیده و دیده نشده  ایران  برای ورزش  جدی 
است. این در حالی است که وزیر ورزش در بخشی از 
بلندترین و جنجالی ترین صحبت های اخیر خود به 
صراحت اعلام کرده بود که برخی افراد از داخل ورزش 

ایران اینگونه به کمیته بین المللی المپیک تفهیم کرده 
اند که دولت در امور فدراسیون ها دخالت دارد. وی 
به صراحت گفته بود: » بعضی از این آقایان، به ظاهر، 
وجیه المله و مذهبی و دلسوز هم هستند. این افراد، 
دارند گرای تعلیق را می دهند و می گویند دولت دارد 
دخالت می کند، در حالی که دولت به طور کامل در 
حال حمایت است، حالا از کسی نام نمی برم و بعدا این 

را بیان می کنم.«
این صحبت ها به نوعی پاسخ این سوال است که 
» چرا کمیته بین المللی المپیک به یکباره نسبت به 
اوضاع داخلی ورزش ایران حساس شده است و اینگونه 
جدی پیگیر آن است؟« اما سوال مهمتر اینجاست که 
»اگر واقعا چنین است و افرادی اطلاعات داخلی ورزش 
ایران را به IOC گزارش می دهند و با این خودزنی 
ورزش ایران را به خطر انداخته اند، چرا اقدامی در رابطه 
با آنها نمی شود؟ مگر نه اینکه وزیر ورزش مدعی شده 

از موضوع مطلع است؟«
دوباره اختلاف

آنچه مسلم است اینکه کمیته بین المللی المپیک 
مخالف هر گونه دخالت دولتی ها در امور ورزش است 
تاحدی که اگر با چنین موضوعی مواجه شود، ورزش 

آن کشور را تعلیق می کند. در مجموع کمیته بین 
المللی المپیک با هر آنچه که در ورزش کشورها و 
خلاف منشور این کمیته انجام شود، مخالفت و با آن 
برخورد می کند. به همین دلیل بود که چندماه پیش از 
المپیک و وقتی بنا به پیشنهاد وزارت ورزش و جوانان و 
به منظور اصلاح تبصره 2 ماده 15 اساسنامه فدراسیون 
های ورزشی اقداماتی در کمیسیون اجتماعی جهت 
آغاز شد، کیومرث  نهایی  و تصمیم گیری  بررسی 
هاشمی، رئیس کمیته ملی المپیک نامه ای به اسحاق 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهور نوشت تا وی را در 
خصوص عواقب غیر قابل جبران این اقدام که استقلال 
هیئت ها، فدراسیون و روسای فدراسیون های ورزشی 

کشور را زیر سوال می برد آگاه کند. 
به هر حال تغییرات مورد نظر وزارت ورزش در این 
طرح مبنی براینکه مدیر کل استان به جای رئیس 
فدراسیون، ریاست مجمع استانی را بر عهده بگیرد و 
رئیس فدراسیون به عنوان نایب رئیس وی، در مجامع 
حضور پیدا کند،  در صورت تصویب در عین تناقض 
آشکار با قوانین منشور المپیک، مقررات فدراسیون 
های بین المللی و اساسنامه کمیته ملی المپیک، 
استقلال فدراسیونها و هیئت های ورزشی را نقض 
و با ایجاد یک چارچوب کاملا دولتی، توسعه و ارتقاء 
رشته های ورزشی که هر یک تخصص های جداگانه 
ای هستند را دچار اختلال می کرد. به همین دلیل 
رئیس کمیته ملی المپیک از معاون اول رئیس جمهور 
خواسته بود تا از بررسی موضوع مربوطه در کمیسیون 
اجتماعی جلوگیری شده و در کل موضوع از دستور کار 

هیات دولت خارج شود.
این مسائل در آن مقطع زمانی گویای اختلافاتی بود 
که میان مسئولان کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش 
وجود داشت و البته به یک باره و در آستانه المپیک 
دوباره  مطرح شدن  اما  داد  رنگ  تغییر  دوستی  به 
اینگونه مسائل نگاه ها را متوجه اختلافات قدیمی می 
کند و مطرح شدن این سوال که »درخواست مکتوب 
کیومرث هاشمی از وزیر ورزش مبنی بر لغو انتخابات 
فدراسیون ها تا زمان اصلاح اساسنامه آنها، در ادامه 
همین اقدام چندماه پیش است یا به خاطر نامه اخیر 

IOC بوده است؟«
در کمیته ملی المپیک چه خبر است؟

به گزارش مهر، این اولین بار نیست که کمیته بین 
المللی المپیک نسبت به ورزش ایران حساس شده 
است اما اینکه این نهاد تصمیم گیرنده همزمان با کمیته 
ملی المپیک موضوع دخالت دولت را از چند فدراسیون 
هم پیگیری کند، حاکی از حساسیت بیشتر مسئله در 

این مقطع زمانی است در حالیکه مدیران کمیته ملی 
المپیک از همان ابتدا نسبت به این قضیه که می تواند 
تا پای تعلیق ورزش ایران پیش برود، سکوتی معنا دار 

اختیار کرده و همچنان آن را پیش می برند!
اصلا مشخص نیست در داخل کمیته ملی المپیک 
چه خبر است و مسئولان تصمیم گیرنده در این کمیته 
در این روزها که باید علاوه بر نامه IOC در مورد خیلی 
موضوعات مهم و دیگر هم تصمیم و صحبتی داشته 
باشند، مشغول رسیدگی به چه امور مهم دیگری 
هستند؟ بیشتر از یک ماه از اتمام بازی های المپیک 
می گذرد، طی این مدت فقط یک نشست هیات 
اجرایی تشکیل شده است و نشست آتی هم دو هفته 
دیگر برگزار می شود در حالیکه اینطور عنوان شده بود 
ارزیابی عملکرد کاروان ایران در ریو در جلسات هیات 
اجرایی و با حضور روسای فدراسیون ها انجام خواهد 
شد اما تا امروز این کار تنها در یک نشست و برای یکی 
از رشته ها )تکواندو( انجام شده است! دستور جلسات 
برگزار  قرار است 24 مهرماه  آتی که  مهم نشست 
شود هم در مورد بازی های پارالمپیک و بازی های 
کشورهای اسلامی است.یعنی در این نشست نه قرار 
است در مورد عملکرد کاروان صحبت و جمع بندی 

.IOC شود نه نامه مهم
همه چراهای بی پاسخ

واقعا در کمیته ملی المپیک چه خبر است؟ چرا 
مسئولان این کمیته بعد از اتمام بازی های المپیک 
دیگر  ای  رسانه  به جز یک نشست، صحبت های 
نداشته اند؟ چرا نتیجه ارزیابی هایی که گفته شد تک 
به تک برای رشته های کاروان ایران انجام می شود، 
اعلام نشده است؟ چرا در مورد نامه کمیته بین المللی 
المپیک هیچ صحبتی نشده است و اصلا چرا این نامه 
رسانه ای نشد و برخی مخفیانه به آن اشاره کردند و 
خواستار مطرح نشدن نام شان شدند؟ چرا اصلا متن 
این نامه منتشر نشده است؟ مگر نه اینکه هر نتیجه 
خوب یا بد این نامه کل ورزش ایران را تحت تاثیر 
قرار می دهد و کمیته ملی المپیک باید اولین نهاد 
پاسخگو باشد؟ علاوه بر اینها طی این مدت و در جریان 
بازی های ساحلی ویتنام، مجمع شورای المپیک آسیا 
هم برگزار شد و کیومرث هاشمی رئیس کمیته ملی 
المپیک هم در آن شرکت کرد. چرا حتی در مورد این 
نشست و مصوبات آن که اتفاقا یکی از آنها خیلی هم 
جنجالی و خبرساز شد، هیچ صحبتی نشده است؟ 
داخل کمیته ملی المپیک چه خبر است؟ چرا بعد از 
بازگشت از ریو کمتر مسئولی از این کمیته پاسخگوی 

اتفاقات ورزش است؟
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8 نشانه آسیب مغزی که باید جدی گرفته شوند
مهارت های پایه زبانی و ارتباطی فرد می توانند به واسطه یک آسیب مغزی تروماتیک 
تحت تاثیر قرار بگیرند. این شرایط می تواند به سادگی فراموش کردن واژه ها یا از دست دادن 

توانایی صحبت یا نوشتن در قالب جملات کامل باشد. 
ممکن است به واسطه یک زمین خوردن اتفاقی یا برخوردی شدید در یک مسابقه ورزشی 
ضربه ای به سر شما وارد شده باشد. در آن لحظه شاید همه چیز خوب به نظر برسد و 
فعالیت خود را ادامه دهید، اما ممکن است طی هفته های پیش رو برخی نشانه های بلند 
مدت ناشی از آن برخورد را تجربه کنید. به گزارش"اکتیو بیت"، شاید آسیب وارده را فراموش 
کرده باشید، اما مغز شما این گونه نخواهد بود. نشانه های آسیب مغزی تروماتیک )TBI( می 
توانند برای روزها یا حتی هفته ها نمایان شوند و طیف گسترده ای از مشکلات را موجب 
شوند. در ادامه با برخی از نشانه های آسیب مغزی تروماتیک که باید به آنها توجه داشته 

باشید بیشتر آشنا می شویم.
نوسانات خلق و خو

اگر فردی خوشحال و شاد هستید و به ناگاه احساس غم و اندوه در شما شکل می گیرد 
که با رویدادهای عاطفی مرتبط نیستند، این احتمال وجود دارد که چنین حالاتی با آسیب 
مغزی تروماتیک مرتبط باشند. فردی با آسیب مغزی می تواند طیف گسترده ای از مشکلات 
عاطفی از جمله طغیان خشم را تجربه کند. بخشی از مغز که تکانه ها را کنترل می کند 
ممکن است تحت تاثیر آسیب قرار گرفته باشد. این شرایط می تواند طی چند ماه نخست 
پس از بروز آسیب بهبود یابد، اما ممکن است به کمک یک روانشناس یا پزشک برای 

مدیریت برانگیختگی های عاطفی نیاز داشته باشید.
سر دردهای غیر قابل توضیح

سر دردها می توانند از عوارض جانبی یک آسیب مغزی تروماتیک باشند )تا 50 درصد از 
بیماران آن را تجربه می کنند(، و درد می تواند در بخشی که آسیب به آن وارد شده است 
غیر قابل توضیح یا موضعی باشد. درد می تواند در نتیجه آسیب به اعصاب کوچک در پوست 
سر یا مشکل عضله اسکلتی )چگونگی تعامل عضلات و استخوان ها( شکل بگیرد. به این نکته 

توجه داشته باشید که شدت آسیب همواره برابر با شدت سر دردها نیست.
عدم تمرکز

عدم تمرکز می تواند در اشکال مختلف رخ دهد که از فراموش کردن آدرس تا مشکل 
آفرین بودن فعالیت هایی که در گذشته دردسری برای شما ایجاد نمی کردند را شامل می 
شوند. افراد خانواده و دوستان نزدیک می توانند متوجه این تغییرات در شما شوند. به واسطه 
گیج شدن راحت، شما ممکن است با سرخوردگی در محل کار مواجه شوید و یا در انجام 
وظایف ساده خانگی با مشکل مواجه شوید. این نشانه ها می توانند در نتیجه یک آسیب 

مغزی تروماتیک خفیف نیز شکل بگیرند.
تهوع

به گزارش عصر ایران، اگر دچار ناراحتی معده شده اید یا نیاز مداوم به استفاده از دستشویی 
دارید و دلیلی برای این که چرا بیمار شده اید، پیدا نمی کنید بهتر است به عقب بازگشته 
و سابقه ضربه به سر را مد نظر قرار دهید. تهوع و استفراغ می توانند از نشانه های مرتبط با 
آسیب مغزی تروماتیک باشند. سرگیجه که گاهی اوقات همراه با تهوع شکل می گیرد، یکی 
دیگر از نشانه ها است که ممکن است به تنهایی نیز آن را تجربه کنید. اگر حالت تهوع ادامه 

پیدا کرد بهتر است به پزشک مراجعه کنید.
تشنج

تشنج می تواند با یک آسیب مغزی تروماتیک متوسط تا شدید مرتبط باشد و حتی به 
از دست دادن هوشیاری نیز منجر شود. با این وجود، دلایل مختلفی برای بروز یک تشنج 
وجود دارند و از این رو تعیین علت دقیق از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است. اگر چه 
بسیاری از افرادی که از آسیب مغزی تروماتیک رنج می برند هرگز تشنج را تجربه نمی کنند 
اما این شرایط به طور معمول روزها و هفته ها )گاهی اوقات حتی ماه ها یا سال ها( پس از 
حادثه رخ می دهند. داروهایی وجود دارند که می توانند احتمال بروز تشنج را در بسیاری 

از موارد کاهش دهند.
مشکلات ارتباطی

مهارت های پایه زبانی و ارتباطی فرد می توانند به واسطه یک آسیب مغزی تروماتیک 
تحت تاثیر قرار بگیرند. این شرایط می تواند به سادگی فراموش کردن واژه ها یا از دست 
دادن توانایی صحبت یا نوشتن در قالب جملات کامل باشد. در موارد دیگر، شما ممکن است 
از جملات کامل استفاده کنید اما آن چه مخاطب می شنود واژه ها و جملاتی نامفهوم باشد. 
شما ممکن است واژه هایی بسازید که برای خودتان عادی به نظر می رسند اما برای دیگران 
نامفهوم که این شرایط به نام »زبان پریشی سلیس« شناخته می شود. خود فرد ممکن 
متوجه این مساله نباشد اما نامفهوم بودن آن چه می گوید و غیر قابل درک بودن آن برای 

دیگران می تواند به ناامیدی و سرخوردگی وی منجر شود.
ناشی گری

پس از یک آسیب مغزی تروماتیک ممکن است از دست دادن هماهنگی چشم و دست 
خود را تجربه کنید که از ناتوانی در باز کردن یک قفل با کلید تا بستن بند کفش را شامل 
می شود. همچنین ممکن است در مهارت های رانندگی با خودرو یا موتورسیکلت اختلال 
ایجاد شود. همچنین، شما ممکن است با اشیا مختلف به طور مکرر برخورد کرده یا آنها را 
روی زمین بیندازید. رسیدگی پزشکی به این شرایط بسیار مهم است، به ویژه اگر با ماشین 

آلات سنگین سر و کار دارید یا به طور مرتب با خودرو رانندگی می کنید.
مشکلات بینایی

احساسات شما می توانند به واسطه یک آسیب مغزی تروماتیک تحت تاثیر قرار بگیرند و 
اغلب بینایی آشکارترین قربانی محسوب می شود. اگر پیش از حادثه دید شما 10/10 بوده 
است و پس از حادثه به ناگاه با تاری دید یا دشواری در تشخیص اجسام مواجه شده اید، این 
شرایط می تواند با آسیب مغزی تروماتیک در ارتباط باشد. از دیگر مشکلات بینایی مرتبط 
با آسیب مغزی تروماتیک می توان به دو بینی یا کاهش دید محیطی اشاره کرد. در برخی 

موارد حتی از دست دادن بینایی یک یا هر دو چشم نیز گزارش شده اند.

بدنمان به چه مقدار ویتامین آ نیاز دارد؟
ویتامین آ، نقشی مهم را در تقویت رشد استخوان ها، تکثیر سلول های بدن، تقویت 
سیستم ایمنی بدن و کمک به بینایی، در بدن ایفا می کند. همچنین یکی از مواد تشکیل 
دهنده در برخی هورمون ها است و وجود آن به تنظیم هورمون ها توسط بدن کمک می 
کند.  برای مثال چشم های شما برای تبدیل نور به سیگنال های مغزی به ویتامین آ نیاز 
دارند؛ و همین سیگنال های مغزی هستند که عمل دریافت و درک تصویر در مغز شما را 
منجر می شوند. علاوه بر این، ویتامین آ با کمک به رشد بیشتر گلبول های سفید در بدن، 
به صورت غیرمستقیم از شما در برابر عوامل بیماری زا حفاظت می کند و همچنین تضمین 
کننده سلامت پوست نیز هست. به علاوه ویتامین آ با سرعت بخشیدن به عمل تقسیم 
سلولی، باعث تبدیل آنها به سلول های مورد نیاز بدن و به کار گیری شان به عنوان سلول های 

خونی، سلول های ریه، سلول های مغزی و … می شود.
بهترین منابع ویتامین آ

مواد غذایی با منشاء حیوانی مانند جگر، تخم مرغ، شیر و … از منابع اصلی ویتامین آ 
هستند. همچنین در غلات و گوشت ماهی نیز مقادیر کافی از ویتامین آ وجود دارد. علاوه 
بر این، سبزیجات سبز و برگ دار و همچنین سبزیجات و میوه هایی به رنگ نارنجی )مانند 
هویج یا زردک(، منابعی سرشار از ویتامین آ هستند که در قالب کاروتن وارد بدن می شود. 
می توانید برای تامین ویتامین آ در کنار کاهش نگرانی از اضافه وزن، هر هفته حداقل دو 
لیوان آب هویج یا سایر سبزیجات نارنجی رنگ را در کنار دو تا سه لیوان عصاره سبزیجات 

برگ دار را بنوشید.
ضررهای کمبود ویتامین آ

از اولین نشانه های کمبود ویتامین آ در بدن، شب کوری موقت و کاهش قدرت دید در نور 
کم است. البته شب کوری عارضه ای قابل درمان است اما در صورتی که مورد بی توجهی قرار 
گیرد می تواند مشکلات بیشتری همچون کاهش قدرت بینایی و حتی کوری کامل را در پی 
داشته باشد. اما این تنها نتیجه منفی کمبود ویتامین آ در بدن نیست. کاهش سطح ویتامین 
آ منجر به کاهش سطح ایمنی در بدن نیز می شود. پوست خشک و ناهموار، بروز مشکل در 
فرآیند تقسیم سلولی در بدن و توقف رشد و ترمیم استخوان ها از سایر عوامل شایع هستند. 
البته از آنجا که ویتامین آ در چربی بدن حل می شود، می تواند در بدن ذخیره شود. همین 
مساله در بزرگسالانی که برای مدتی از مصرف برخی منابع ویتامین آ دست می کشند، باعث 

می شود حتی تا چندین ماه نشانه هایی از کمبود ویتامین آ در آنها مشاهده نشود.
دریافت بی رویه ویتامین آ

هر چند که وجود مقادیر زیاد ویتامین آ برای بدن سم نیست، اما این مساله می تواند منجر 
به بروز تاثیرات ناخواسته ای مانند زردی پوست شود. البته ضررهای، اشباع ویتامین آ که به 

شکل کاروتن وارد بدن شود کم و موقتی است.
اما تاثیر دریافت مقادیر زیادی از ویتامین آ که از طریق منابع حیوانی و یا داروهای مکمل 
در بدن انباشته می شوند، می تواند به صورت کوتاه مدت و حتی مزمن به جای بماند. 
اثرات کوتاه مدت خود را به شکل حالت تهوع، استفراغ، سردرد، سرگیجه و تاربینی نشان 
می دهند. در مقابل، اثرات دراز مدت ناشی از افزایش سطح ویتامین آ در بدن می توانند به 
شکل خشکی و خارش پوست، کم اشتهایی، سردرد، مشکلات کبدی، اختلال در سیستم 
عصبی و درد در مفاصل و استخوان ها ظاهر شوند. علاوه بر این، لازم است بدانید دریافت 
بیش از حد ویتامین آ می تواند منجر به کاهش تراکم استخوان ها و افزایش احتمال بروز 

بیماری های استخوانی شود.
سطح مورد نیاز

ویتامینی که از منابع حیوانی دریافت می کنید، رفتاری متفاوت در بدن دارد. این ویتامین، 
برای ویتامین هایی که از منابع گیاهی و به شکل بتاکاروتن دریافت می کنیم، ویتامینی 
مکمل محسوب می شود. یه منظور تمیز دهی این دو ویتامین از هم واحد اندازه گیری ای 
به نامRAEکه مخففRetinol Activity Equivalentاست، ایجاد شده است. در این واحد 
هر 12 میکروگرم ویتامین آ که به شکل بتاکاروتن در بدن وجوددارد، برابر با یک میکروگرم 
ویتامین آ با منبع حیوانی است. با این توضیح میزان پیشنهادی ویتامین آ در مردان 1000 
میکروگرم و در زنان 800 میکروگرم ازREAدر روز است. بهتر است که این ویتامین از طریق 
منابع رژیمی و گیاهی تامین شود تا میزان سالم آن در بدن ذخیره شده و تا حد امکان از 

عوارض دراز مدت آن در امان بود.

کم خونی وضعیتی است که در آن، تعداد یا اندازه گلبول 
های قرمز یا مقدار هموگلوبین موجود در خون کاهش یافته و 
تبادل اکسیژن و دی اکسید کربن بین خون و سلول ها دچار 
اختلال می شود. از علل ایجاد کننده کم خونی می توان 
کمبودهای تغذیه ای، خون ریزی، ناهنجاری های ژنتیکی، 
بیماری  های مزمن یا مسمومیت های دارویی را نام برد. 
منظور از کم خونی های تغذیه ای، کم خونی هایی است که 

در اثر دریافت کم مواد مغذی ایجاد می شوند.
از مهم ترین مواد غذایی جهت خون سازی، که کمبود 
آن در خون بدن موجب بروز کم خونی می شود می توان 
به آهن، ویتامین B12 و اسید فولیک اشاره کرد که از بین 
آن ها کم خونی ناشی از فقر آهن یکی از شایع ترین نوع کم 

خونی تغذیه ای است.
میزان نیاز به آهن

وضعیت  و  جنس  سن،  اساس  بر  آهن  به  نیاز  میزان 
فیزیولوژیکی افراد متفاوت است. مثلًا زنان باردار به علت 
افزایش حجم خون، رشد جنین و جفت، و سایر بافت ها به 
آهن بیشتری نیاز دارند. به همین دلیل بیش از سایرین در 
معرض خطر کم خونی قرار دارند. در شیرخواران- در صورت 
سلامت مادر-، میزان آهن موجود در شیر مادر برای 4- 6 ماه 
اول زندگی کافی است ولی در مورد نوزادانی که با وزن کم 
متولد می شوند ذخایر آهن کم بوده و باید بعد از 3 ماهگی 
آهن اضافی به صورت قطره خوراکی خورانده شود. همچنین 
بستن پیش از موقع بند ناف نیز به دلیل اینکه نوزاد را از یک 
سوم کل خونش محروم می کند خطر فقر آهن را افزایش 

می دهد.
دلایل گوناگونی برای فقر آهن وجود دارد که از آن جمله 

می توان به علل زیر اشاره کرد:
- دریافت ناکافی آهن به دلیل رژیم غذایی مورد استفاده 
ای که در آن آهن کمی وجود دارد، مانند بعضی از رژیم 

های گیاه خواری.
- جذب ناکافی آهن در اثر اسهال، کاهش ترشح اسید 
)داروهایی  داروئی  تداخلات  یا  گوارشی  مشکلات  معده، 
و  رانیتیدین  پانکراتین،  سایمتیدین،  کلستیدامین،  مثل 

تتراسایکلین(.
- افزایش نیاز به آهن برای افزایش حجم خون در دوران 

نوزادی، نوجوانی، بارداری و شیر دهی
- خون ریزی زیاد در دوران عادت ماهانه، در اثر جراحات و 

ناشی از هموروئید، بیماری های بدخیم یا انگل ها.
- کمبود آهن در مردان بزرگسال معمولاً در اثر از دست 

دادن خون است.
- علائم کم خونی ناشی از فقر آهن

بعضی از علائم کم خونی آهن عبارتند از:
1- رنگ پریدگی زبان و مخاط داخل لب و پلک چشم

2- خستگی زودرس
3- بی تفاوتی

4- سرگیجه و سردرد
5- خواب رفتن و سوزن سوزن شدن دست ها و پاها

6- حالت تهوع
7- در کم خونی های شدید گود شدن روی ناخن

درمان کم خونی ناشی از فقر آهن
از علل ایجاد کننده کم خونی می توان کمبودهای تغذیه 
ای، خون ریزی، ناهنجاری های ژنتیکی، بیماری  های مزمن 

یا مسمومیت های دارویی را نام برد.
برای درمان کم خونی چند روش وجود دارد که بهترین 
و کم خطرترین آن ها استفاده می شود؛ بهترین و کم 
خطرترین راه استفاده از مکمل های خوراکی است. درمان با 
نمک های ساده آهن، چون سولفات فرو خوراکی، کاملًا موثر 
بوده و به شکل قرص، کپسول یا مایع است که مصرف آن ها 

باید تا چند ماه ادامه یابد.
چنانچه این قرص ها با معده خالی مصرف شوند، جذب آن 
ها بهتر و بیشتر صورت می گیرد ولی در این حالت سبب 

تحریک معده و بروز مشکلات گوارشی خواهند شد.
عوارض گوارشی، ناشی از مصرف آهن نظیر تهوع، دل 
پیچه، سوزش قلب، اسهال یا یبوست را می توان به حداقل 
رساند؛ به شرطی که آهن را به میزان کم مصرف کرده و به 
تدریج به میزان آن افزود تا به حد مورد نیاز بدن برسد. بهتر 
است قرص آهن، آخر شب قبل از خواب استفاده شود تا 

عوارض ناشی از آن کاهش یابد.
ویتامین C جذب آهن را افزایش می دهد. به همین دلیل 
معمولاً مصرف ویتامین C به همراه آهن پیشنهاد می گردد. 
البته علاوه بر درمان دارویی باید به میزان آهن قابل جذب در 

غذا نیز توجه کرد.
جذب آهن غذا، اغلب تحت تأثیر شکل آهن موجود در آن 
می باشد. آهن موجود در پروتئین های حیوانی مانند گوشت 
گاو، ماهی و پرندگان بیشتر جذب می شود در حالیکه جذب 
آهن پروتئین های گیاهی مانند سبزی ها و میوه ها )آهن غیر 

هم( کم تر می باشد.
باید توجه داشت که ویتامین C جذب آهن سبزی ها و 
میوه ها را بیشتر می کند. مصرف چای همراه یا بلافاصله بعد 

از غذا نیز می تواند جذب آهن را تا 50 درصد کاهش دهد.
منابع غذایی آهن دار

 منابع غذایی آهن دار عبارتند از جگر، قلوه، گوشت قرمز، 
ماهی، زرده تخم مرغ، سبزی های دارای برگ سبز تیره 
مانند جعفری، اسفناج و حبوبات؛ مثل عدس و لوبیا، هم 
چنین میوه های خشک )برگه ها( به خصوص برگه زردآلو 

و دانه های روغنی.
عوامل افزایش دهنده جذب آهن و منابع غذایی آن ها

1- اسید سیتریک و اسید اسکوربیک )ویتامین C( که در 
آلو، خربزه، ریواس، انبه، گلابی، طالبی، گل کلم، سبزی ها، 
آب پرتقال، لیمو شیرین، لیمو ترش، سیب و آناناس وجود 
دارند، می توانند عوامل افزایش دهنده جذب آهن در بدن 

باشند.
2- اسید مالیک و اسید تارتاریک که در هویج، سیب زمینی، 
چغندر، کدو تنبل، گوجه فرنگی، کلم پیچ و شلغم موجود 

است، سبب افزایش جذب آهن می شود.
3- محصولات تخمیری مثل سس سویا نیز در این دسته از 

عوامل گنجانده می شوند.
توصیه های زیر را به کار بندید:

- استفاده از غذاهایی که غنی از آهن می باشند.
- استفاده از منابع غذایی حاوی ویتامین در هر وعده غذایی، 
جهت جذب بهتر آهن )مثل پرتقال، گریپ فروت، گوجه 

فرنگی، کلم، توت فرنگی، فلفل سبز و لیمو ترش(
- گنجاندن گوشت قرمز، ماهی یا مرغ در برنامه غذایی.

- پرهیز از مصرف چای و قهوه همراه یا بلافاصله بعد از غذا
-  برطرف کردن مشکلات گوارشی و یبوست

-  تصحیح عادات غذائی غلط )مثل مصرف مواد غیرخوراکی 
مانند خاک، یخ(

-  استفاده از نان هایی که از خمیر ورآمده تهیه شده اند
-  استفاده از خشکبار مثل توت خشک، برگه آلو، انجیر 

خشک و کشمش که منابع خونی از آهن هستند.
-  استفاده از غلات و حبوبات جوانه زده.

-  شست و شو و ضدعفونی کردن سبزی هایی که استفاده 
می کنید.

-  شستن کامل دست ها با آب و صابون، قبل از تهیه 
مصرف غذا و پس ازهر بار اجابت مزاج.

-  مصرف روزانه یک قرص آهن از پایان ماه چهارم بارداری 
تا سه ماه پس از زایمان در زنان باردار.

-  مصرف قطره آهن هم زمان با شروع تغذیه تکمیلی تا 
پایان 2 سالگی در کودکان.

کم خونی چه نشانه هایی دارد؟

کم خونی وعلل، علائم وراه های درمان آن درمان های خانگی برای از بین بردن خارش 
پوست سر

اگر به خاطر خارش و خشکی مزمن پوست کف سرتان کلافه شده اید، راه حلی بدون 
استفاده از شامپوهای درمانی برای از بین بردن این خشکی و خارش وجود دارد. جالب 
است بدانید همین حالا هم در خانه خود چیزهایی دارید که می توانید با استفاده از آنها 

مشکل را حل کنید.
دلایل مرتبط با سلامت فراوانی برای خشکی و خارش کف سرتان وجود دارد، از اگزما 
گرفته تا برنامه غذایی ناسالم. بدون اینکه بخواهیم به دلایل این مشکل بپردازیم راه 

حل هایی برای از بین بردن خشکی و خارش پوست سر وجود دارد.
در این مقاله می خواهیم شش درمان خانگی را به شما معرفی کنیم.

1- روغن دانه کنجد
یکی از ساده ترین راه های آرام کردن خارش کف سر، استفاده از روغن دانه کنجد است 

که نسبتا ارزان بوده و در بیشتر فروشگاه ها هم پیدا می شود.
نحوه استفاده به این شکل است که باید مقداری روغن دانه کنجد گرم شده را قبل از 
اینکه به رخت خواب بروید، کف سرتان ماساژ دهید. قبل از اینکه به رخت خواب بروید با 
این روغن منطقه تحت تاثیر قرار گرفته را به مدت 10 دقیقه ماساژ دهید و سپس اجازه 

دهید روی سرتان بماند ) موهای خود را در یک حوله گرم بپیچید (.
2- آب لیمو

با اینکه ریختن آب لیمو روی منطقه تحریک پذیر پوست سر، به نظر درست نمی آید 
اما متخصصان آن را به عنوان راهی برای مقابله با خارش پوست کف سر توصیه می کنند 
)اگر روی سرتان زخم شده از آب لیمو استفاده نکنید، مگر اینکه کمی سوزش برایتان 

مهم نباشد(.
باید دو قاشق غذا خوری آب لیمو را روی پوست کف سرتان بریزید و سپس با آب 
شستشو دهید. شستشو را با ریختن یک قاشق غذا خوری آب لیمو در یک فنجان آب 

همراه کنید.
ظاهرا اسیدیته آب لیمو، مواد شیمیایی روی پوست سر را متعادل می کند که به کنترل 

شوره سر نیز کمک خواهد کرد.
3- نمک

مالیدن نمک روی پوست با آنچه در ذهنتان دارید متضاد است. با این حال متخصصان، 
نمک را نیز در لیست درمان مشکلات آزار دهنده پوست کف سر قرار داده اند.

نمک را مستقیم روی پوست خشک شده بریزید و سپس با استفاده از انگشتان خود 
کاری کنید از بین موها عبور کند و به پوست برسد. سایش نمک به پوست کف سر کمک 
می کند، پوست های مرده از بین بروند و پوست جدیدی جایگزین شود. در پایان هم می 

توانید کار را با یک شامپوی مناسب تمام کنید.
4- آلوئه ورا

آلوئه ورا یک درمان کاملا طبیعی است و در خیلی از شامپوها نیز به کار می رود. حتی 
می توانید خودتان در خانه این گیاه را پرورش دهید و از خواص درمانیش بهره مند شوید.

می توانید از ماده ژله ای که داخل برگ ها رشد می کند برای آرام کردن سوزش 
پوست کف سر استفاده کنید چون حاوی ترکیبات آنتی باکتریال و ضد قارچ است که می 
توانند باعث بهبود طولانی مدت پوست شوند. تاثیر خنک کننده آلوئه ورا می تواند تمام 

سوختگی ها و خارش ها را التیام ببخشد.
5- جوش شیرین

بسیاری از مردم در آشپزخانه خود مقداری جوش شیرین دارند. جوش شیرین اما به 
غیر از پخت و پز مصارف دیگری نیز دارد و می تواند خارش پوست کف سر را تا حدود 

زیادی رفع کند.
جوش شیرین طبیعتی قلیایی دارد تا به مواد شیمیایی بالای سرتان تعادل ببخشد. با 
استفاده از مقداری آب و جوش شیرین برای خود خمیر درست کنید و به کف سرتان 
بمالید. قبل از اینکه موها و کف سر را آب بکشید اجازه دهید این خمیر 15 دقیقه روی 

پوست بماند.
6- روغن نارگیل

روغن نارگیل را هم به لطف استفاده های زیادش در آشپزی و مراقبت از پوست می توان 
به راحتی پیدا کرد. این التیام بخش طبیعی را به عنوان راه حلی عالی برای از بین بردن 

خشکی پوست کف سر می شناسند.
استفاده اش بسیار ساده است، فقط کافی است مقداری از آن را روی پوست کف سر 
ماساژ دهید. بعد از مالیدن آن به پوست کف سر اجازه دهید مقداری بماند و سپس 
بشویید. بعد استفاده از روغن نارگیل ممکن است موهایتان کمی چرب شود اما بوی 

فوق العاده ای می گیرند.

 

تولید مواد شیمیایی با نانوکاتالیست آزمایشگاهی محققان دانشگاهی

نانوکاتالیست  سنتز  با  مراغه  دانشگاه  محققان 
چندجزیی مغناطیسی تلاش کردند از آن در جهت 

تولید بهینه  ترکیبات شیمیایی مفید استفاده کنند.
 دکتر صادق رستم نیا، محقق طرح با بیان این که 
از این نانوکاتالیست آزمایشگاهی می توان در صنایع 
دارو و صنایع تولید مواد شیمیایی استفاده کرد، افزود: 
طراحی و ساخت نانومواد بر اساس نیاز مورد نظر، یکی 
از روش های جالب و جذاب جهت نیل به هدف در 
بسیاری از کاربردها به شمار می رود. از زمانی که برای 
اولین بار ذرات مغناطیسی اکسید آهن کشف شد، 
از قبیل دارورسانی  این ذرات در حوزه های بسیاری 
هدفمند، حسگرها، داروها و کاتالیست ها مورد استفاده 
قرار گرفته اند. ذرات مغناطیسی در مقیاس نانومتری 
خواص بهینه تری از خود به نمایش گذاشته و می توان 
آن ها را جهت اهداف خاص به سایر نانوذرات، متصل و 

نانوموادی با خواص مغناطیسی تولید کرد.
به گفته  دکتر رستم نیا، در این پژوهش با استفاده 
از نانوصفحات گرافن اکسید و نانوذرات مغناطیسی 
یک نانوکاتالیست هیبریدی اسیدی با مقاومت بالا در 

محیط اسیدی تولید شده است.
وی خاطرنشان کرد: این نانوکاتالیست را می توان 
پس از اتمام فرایند تولید ترکیب شیمیایی به آسانی 
و به سرعت از مخلوط واکنش جداسازی کرد که این 
موضوع سبب کاهش هزینه های انجام فرایند می شود؛ 
به علاوه آلودگی به مراتب کمتری را برای محیط زیست 

به وجود خواهد آورد.
محقق طرح در رابطه با ویژگی بارز این نانوکاتالیست 
گفت: سولفونیک اسیدها یکی از مهم ترین اسیدهای 
صنعتی و آزمایشگاهی محسوب می شوند. در حالی که 
تثبیت سولفونیک اسیدها به صورت مستقیم بر روی 

کاتالیزوری  کاربردهای  نانومغناطیس ها جهت  بستر 
هتروژنی به دلیل تخریب این مواد در محیط اسیدی به 
سادگی امکانپذیر نیست و هنوز به عنوان یک معضل 

بزرگ نانومغناطیس ها باقی مانده است.
مغناطیس  نانوکاتالیست  طرح  این  در  افزود:  وی 
کامپوزیت شده با گرافن اکسید، به دلیل دارا بودن 
در  گرافن  اکسید  نانوصفحات  و  هیبریدی  خواص 
ساختار آن، به راحتی سولفونه شده و در برابر تخریب 
می دهد.  نشان  مقاومت  خود  از  اسیدی  محیط  در 
همچنین یکی از نکات بارز کامپوزیت تهیه شده این 
است که خاصیت مغناطیسی ناشی از حضور نانوذرات 
اکسید آهن از کلوخه شدن نانوصفحات اکسید گرافن 

جلوگیری به عمل می آورد.
دکتر رستم نیا تصریح کرد: در گام نخست از گرافیت 
به کمک روش هامر گرافن اکسید تهیه شد. سپس 
با استفاده از امواج فراصوت نانوصفحات را از هم جدا 
کردیم. در ادامه نمک های آهن II و III را به آن اضافه 
کرده و مجدداً با استفاده از امواج فراصوت نمک ها بین 
لایه ها نفوذ داده شد. در مرحله  بعد pH محلول را به 12 
رسانده تا نانوکاتالیست مغناطیسی بین لایه ها تشکیل 
شود. سپس از این نانوکاتالیست جهت تولید سولفونیک 

اسید استفاده شد.
نتایج  اساس  بر  کرد:  خاطرنشان  طرح  محقق 
به دست آمده می توان دریافت که نانومغناطیس ها علاوه 
بر اینکه موجب فاصله گرفتن نانوصفحات اکسید گرافن 

می شوند، با آن ها نیز اندرکنش می دهند.

برای نخستین بار در آمریکا گونه ای از زنبورها به عنوان گونه منقرض شده اعلام شد.
نشنال جغرافی در گزارشی نوشت: گونه ای از زنبورها موسوم به »زنبورهای صورت زرد« که 
بومی هاوایی بودند دیگر دیده نمی شوند. ناپدید شدن این زنبورها موجب شده که سرویس 
حیات وحش و ماهیان آمریکا زنبورهای صورت زرد را به عنوان گونه منقرض شده اعلام کنند.

این برای نخستین بار در تاریخ است که زنبورها در فهرست گونه های منقرض شده قرار 
می گیرند.

در سالهای ابتدایی قرن بیستم زنبورهای صورت زرد فراوان ترین حشره های موجود در 
هاوایی بودند که از مناطق ساحلی تا ارتفاعات این منطقه از آمریکا دیده می شدند اما حالا 

دیگر اثری از آنها نیست.
دانشمندان عوامل مختلفی را در انقراض نسل این حشره عنوان می کنند که از دست رفتن 

زیستگاههای طبیعی، حشرات مهاجم و تغییرات جوی از مهمترین آنها عنوان می شوند.
دانشمندان نابودی این حشرات را تهدیدی بزرگ برای محیط زیست عنوان کرده و به 
این واقعیت اشاره می کنند که این زنبورها بسیار فراتر از آنچه که تصور می شود در طبیعت 

تأثیرگذار هستند.
طی سالهای گذشته تلاش زیادی برای نجات این حشره صورت گرفته بود که لانه های 

مصنوعی و دست ساز از آن جمله بوده است اما این تلاشها اثرگذار نبوده است.

انقراض گونه ای زنبور در آمریکا

محققان دانشگاه اصفهان با استخراج و استفاده از عصاره گیاه سرخدار خواص ضد 
سرطانی نانوذرات طلا را بهبود بخشیدند.

دکتر ابوالقاسم عباسی کجانی، پژوهشگر دانشگاه اصفهان با بیان اینکه این نانوذرات 
آزمایشگاهی می تواند برای درمان و تشخیص سرطان استفاده شود، اظهار کرد: گیاه 
سرخدار به عنوان منبع اصلی تولید داروی ضد سرطان تاکسول حاوی مقادیر زیادی از 

ترکیبات ضد سرطانی است. 
وی با اشاره به اینکه در این پژوهش از ترکیبات موجود در این گیاه در فرایند سنتز 
و پوشش دهی سطح نانوذرات طلا استفاده شد، افزود: روش به کار گرفته شده در این 
پژوهش برای سنتز نانوذرات ساده و کم هزینه و دارای قابلیت توسعه در مقیاس صنعتی و 
انبوه است. این پژوهشگر با بیان اینکه این روش نگرانی های زیست محیطی و اثرات جانبی 
محصولات تولید شده در آن به مراتب کمتر از روش های شیمیایی است، گفت: با توجه 
به آب گریز بودن و ناپایداری ترکیبات تاکسانی گیاه سرخدار، نانوذرات حاصل شده باعث 
افزایش پایداری و رهاسازی کارآمد این ترکیبات درون سلول می شود و خاصیت ضد 

سرطانی بیشتری از خود بروز می دهد.

سازمان ملل در نظر دارد نخستین مأموریت فضایی خود را با همکاری کشورهای مختلف جهان انجام دهد.
به نقل از نشریه فوربس، این مأموریت بی سابقه با استفاده از تجهیزات علمی کشورهایی صورت خواهد گرفت که به تنهایی 

توان انجام یک مأموریت فضایی را ندارند.
قرار است این مأموریت فضایی در سال 2021 آغاز شود تا بدین ترتیب کشورهای در حال توسعه جهان تجهیزات علمی و 

تحقیقاتی خود را راهی مدار پایین زمین کنند.
این مأموریت فضایی توسط دفتر امور فضای خارج سازمان ملل )UNOOSA( و با استفاده از هواپیمای فضایی شرکت »سیرا 
نوادا دریم چیسر« انجام خواهد شد. سازمان ملل و شرکت فضایی »سیرا نوادا کورپوریشن« در جریان برگزاری کنگره بین المللی 

فضانوردی که در مکزیک برگزار شده از این مأموریت بی سابقه رونمایی کردند.
مدیر دفتر امور فضای خارج سازمان ملل در این خصوص گفت: یکی از اهداف اصلی دفتر UNOOSA ارتقای همکاری های 
بین المللی در زمینه استفاده صلح آمیز از فضای خارج است و حالا این امکان برای آن دسته از کشورهایی فراهم شده که به 

تنهایی نمی توانند مأموریتهای فضایی انجام دهند.
این یک مأموریت 14 روزه خواهد بود که اعضای سازمان ملل پس از پرداخت هزینه مورد نظر شانس حضور در آن را 

خواهند داشت.
بر این اساس کشورهای علاقمند باید طی یک سال آینده پیشنهادات خود را ارایه کنند تا تصمیم گیری نهایی در این 

زمینه انجام شود.
همچنین مقرر شده که تجهیزات علمی مورد استفاده در این مأموریت فضایی تا اوایل سال 2018 انتخاب شوند.

بهبود خواص ضد سرطانی نانوذرات طلا توسط محققان کشور

نخستین مأموریت فضایی سازمان ملل انجام می شود

یک شرکت ژاپنی از خودروی لوکس خود در نمایشگاه پاریس رونمایی کرد.
شرکت خودروسازی Green Lord Motors که بیشتر با نام GLM شهرت دارد و معروف 
به »تسلای« ژاپن است در نمایشگاه خودرو پاریس از جدیدترین محصول خود رونمایی کرد. 
در همین حال این اتومبیل جدید G4 نام دارد و از نوع الکتریکی-مفهومی و یک خودروی 

لوکس است.
توان موتور این محصول جدید، 536 اسب بخار و سرعت صفر تا 60 مایل بر ساعت آن 

3.7 ثانیه است.
همچنین حداکثر سرعت G4 می تواند به 248 مایل بر ساعت برسد که از این حیث یک 

اتومبیل سرعتی محسوب می شود.  
از دیگر ویژگی های G4، قدرت شارژ بالای آن است که با هر بار شارژ کامل می توان 

مسافتی در حدود 400 کیلومتر را طی کرد.

یک خودروی لوکس ژاپنی رونمایی شد



اجتماعی 6

خدمت قمی ها به زائران اربعین
 در نقطه صفر مرزی

قال رسول الله صلی الله علیه و آله: »انّ للحسین فی قلوب المؤمنین محبّة مکنونةً« هر 
مؤمنی که آفریده می شود خداوند متعال محبّت حسین مرا در گل او خمیر می کند. این 
یکی از هزاران حدیث و روایاتی است که در جایگاه و عظمت سیدالشهدا حضرت اباعبدالله 
الحسین علیه السلام وارد شده است. با رسیدن بوی ماه محرم و شور و عشق وصف ناشدنی 
عاشقان و دلباختگان حریم ولایت و محبت به خاندان عترت صلوات الله علیهم اجمعین، بار 
دیگر مسئولان خادمان ملت در تکاپوی خدمت شایسته تر و مناسب تر به عزاداران حسینی 

برآمده اند.
پس از تدارک و تامین اقدامات لازم به منظور برگزاری عزاداری های ماه محرم در سطح 
استان قم که امید است مورد رضایت عموم مجاوران بارگاه نورانی کریمه اهل بیت، حضرت 
فاطمه معصومه سلام الله علیها قرار بگیرد، اعضای ستاد اربعین استان قم به منظور فراهم 
آوردن مقدمات سفر معنوی و حضور میلیونی زائران عتبات عالیات به استان ایلام و نقطه صفر 
مرزی سفر کردند تا با بررسی میدانی مناطقی که زائران در آن حضور پیدا می کنند، مسائل و 
مشکلات سالهای گذشته را مرتفع نمایند. به همین منظور یونس عالی پور معاون امور زائرین 
استاندار قم، حسین امیری مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم و... در شهر مهران و مکان 
های استقرار زائرین استان قم حضور پیدا کردند و با مسئولان استان ایلام مذاکره کردند که 
با توجه به امکانات و خدماتی که مردم عراق و استانهای دیگر در مسیر 80کیلومتری پیاده 
روی اربعین به زائران ارائه می کنند، لازم بود تا پوشش مناسبی در نقطه صفر مرزی و شهر 
مهران نیز فراهم آید تا در بازگشت نیز خدمات لازم و اکرام زائران حسینی به نحو احسن 
صورت گیرد. استان قم با دارا بودن تجربه برگزاری مراسم های میلیونی نیمه شعبان، تاسوعا 
و عاشورا با اهتمام جدی دولت محترم و همکاری تمامی دستگاههای اجرایی و بویژه موکب 
حضرت معصومه سلام الله علیها با همه امکانات موجود در این امر حاضر شده است تا در 
بزرگترین اجتماع انسانی جهان و نمایش قدرت شیعیان در عالم، جمعیت 4 میلیونی اربعین 
امسال را با 18 موکبی که فراهم آورده است پوشش دهد و موجب آسایش و رفاه خیل کثیر 
مشتاقان این سفر معنوی و طولانی گردد. امید است با کمک همه خادمان مخلص و سخت 
کوش، پیاده روی اربعین 1396 با شکوه و عظمت هرچه بیشتر برگزار شود و این مراسم که 
در سالهای گذشته با خدمات فراموش نشدنی بسیاری از شهیدانی همچون سردار سرافراز 
اسلام حمید تقوی فر که مسئولیت تامین امنیت زائران اباعبدالله الحسین علیه السلام برگزار 
می شد، بار دیگر در امنیت و سلامت کامل تمامی ارادتمندان و محبین اهل بیت پیامبر اکرم 

صل الله عیه و آله و سلم برگزار شود.

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد

استقرار پایگاه اصلی هلال احمر
 در موکب آستان مقدس حضرت معصومه)س(

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم از استقرار یکی از پایگاه های اصلی هلال احمر 
در موکب آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها در اربعین حسینی خبرداد.

دکتر محمد گلفشان در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه سلام الله علیها، گفت: با توجه به دستور تولیت آستان مقدس مبنی بر تشکیل 
موکب این آستان شریف در ایام اربعین حسینی در مسیر نجف به کربلا، جمعیت هلال 
احمر نیز در عرصه خدمت رسانی ورودیافت. مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم 
با اشاره به تشکیل یکی از پایگاه های اصلی جمعیت هلال احمر در موکب آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: بر اساس توافق صورت گرفته، قرار شد در این موکب 
ارائه خدمات بهداشتی و درمانی و دیگر عرصه هایی که هلال احمر می تواند خدمت رسانی 
کند، حضور فعال داشته باشد. وی با بیان اینکه جمعیت هلال احمر با داوطلبانی شامل 
جوانان، امدادگران، پزشکان و پرستاران دراین موکب فعال خواهد بود، تصریح کرد: پزشکان 
و پرستاران و امدادگران زیادی برای خدمت رسانی به زائران حسینی اعلام آمادگی کردند 
و همچنین هماهنگی های لازم با مرکز پزشکی حج و زیارت انجام شده است تا در این 
موکب فعالیت کنیم.  گلفشان افزود: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته در این موکب 15 
روز خدمات دارویی، درمانی بهداشتی از سوی پزشکان عمومی و پزشکان متخصص که در 
این موکب حضور دارند به زائران حسینی ارائه می شود. وی با بیان این که هلال احمر خود 
را از آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها جدا نمی داند، گفت: در مناسبت های 
مذهبی چون ایام شهادت ائمه اطهار، عاشورا و تاسوعا، شب های قدر، روز عرفه و... همکاری 
وسیعی با آستان انجام شده است. مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم خاطرنشان 
کرد: با توجه به این که این موکب به نام آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله 
علیهاست، اکیپ هلال احمر در این موکب، اکیپ اصلی و به شکل مرکز بهداشت و درمان 
در عراق خواهد بود. وی به توسعه تعاملات میان آستان مقدس و نهادهای همسو در سال 
های اخیر اشاره کرد و گفت: در سال های اخیر تحولات ارزشمندی در حرم کریمه اهل 
بیت)ع( اتفاق افتاده است و ارتباط با مراکز بیرونی بیشتر شده است. این ارتباط موجب می 
شود خدمات بیشتری به محبان اهل بیت علیهم السلام ارائه شود. مدیر عامل جمعیت هلال 
احمر استان قم در پایان افزود: همه ما خود را خادم حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 
می دانیم و بر این عنوان افتخار می کنیم. خادمی در این آستان شریف نعمت بزرگ الهی 

است که باید با خدمت خالصانه، شکر آن را به جای آوریم. 

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم:

مسؤولان برای تحقق اقتصاد مقاومتی
 به دفاع مقدس تاسی کنند

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم گفت: نظام اسلامی با تکیه بر داشته های خود در 
هشت سال دفاع مقدس مقابل تحریم ها به پیروزی رسید و اکنون مسؤولان و مردم باید در 

راستای تحقق اقتصاد مقاومتی به دفاع مقدس تاسی کنند.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، رضا فقیهی در گفت و گویی با تاکید بر اینکه 
اقتصاد مقاومتی باید پیوست برنامه های مختلف فرهنگی باشد، اظهار کرد: بر اساس سخنان 
رهبر انقلاب اسلامی تنها راهکار برون رفت از مشکلات اقتصادی اجرای اقتصاد مقاومتی 
بوده که استمرار و دوام نظام اسلامی به تحقق ارکان آن وابسته است. وی از رشادت های 
رزمندگان هشت سال دفاع مقدس یاد کرد و افزود: این افراد با توکل به خداوند متعال در 
جنگ تحمیلی با امکانات محدود کارهای بزرگی را انجام داده و به شیوه مطلوبی درون زا 
شدن زوایای مختلف زندگی و کاری را به نمایش گذلشته اند. معاون هماهنگ کننده سپاه 
امام علی بن ابیطالب)ع( با اشاره به اینکه کشورهای مختلف دنیا در هشت سال دفاع مقدس 
ایران اسلامی را تحریم کرده بودند، تصریح کرد: نظام اسلامی با تکیه بر داشته های خود 
مقابل تحریم ها ایستادگی کرد و در نهایت به پیروزی رسید و اکنون مسؤولان و مردم باید 
در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی به دفاع مقدس تاسی کنند. وی با بیان اینکه داشته های 
کنونی نظام اسلامی را مدیون دفاع مقدس هستیم، مطرح کرد: اندیشمندان و پژوهشگران 
جامعه اسلامی که توانسته با اعتقاد به ولایت فقیه و تکیه بر توانایی خود در عرصه های 
مختلف به دستاوردهای جهانی برسند تربیت شدگان دفاع مقدس هستند. فقیهی بر تبیین 
آموزه های دفاع مقدس توسط اقشار مختلف جامعه اسلامی تاکید کرد و گفت: رشادت های 
هشت سال دفاع مقدس باید برای جوانان و نوجوانان جامعه اسلامی بازگو شود چراکه این 

بازگویی دوام و توسعه انقلاب اسلامی را تقویت می کند.

مدیر صندوق بازنشستگی استان قم خبرداد

وجود ۱۱ هزار بازنشسته در قم
مدیر صندوق بازنشستگی استان قم با تأکید بر تکریم بازنشستگان، گفت: سالانه بیش از 

500 بازنشسته به چرخه صندوق بازنشستگی استان قم اضافه می شود. 
رسول مرادپور ، با تأکید بر اینکه نمایندگی صندوق بازنشستگی در استان قم نماد توجه 
به کوچک سازی دولت است، اظهار کرد: سالانه بیش از 3 هزار پرونده نقل و انتقال و کسور 
بازنشستگی در استان تنها با فعالیت و خدمات سه نفر انجام می شود. وی با بیان اینکه سازمان 
بازنشستگی قائم به فرد نیست، ادامه داد: راه اندازی وب سایت جامع بسیاری از امور جاری 
از جمله دریافت کارت منزلت، احکام بازنشستگی، فیش حقوقی و انواع بیمه های تکمیل 
درمان را تسهیل کرده و در تقویت و ارتقای دولت الکترونیک نقش چشمگیری داشته است. 
مدیر صندوق بازنشستگی استان قم تلاش های دولت تدبیر و امید در ارتقای خدمات رسانی 
و منزلت بازنشستگان را مهم ارزیابی کرد و گفت: خوشبختانه با راه اندازی فعالیت های جانبی 
و متنوع سن امید به زندگی در آقایان به 74 سال و در خانم ها به 72 سال افزایش پیدا کرده 
است. مرادپور با تشریح فعالیت های طرح »در خانه نمانیم« گفت: خانه امید بازنشستگان 
بانوان در بوستان نرگس با انجام انواع فعالیت های هنری - فرهنگی در 25 رشته آموزشی 
و مجموعه مشابه دیگری برای آقایان در بوستان هاشمی در حوزه هنری، فرهنگی، ادبی و 
ورزشی فعالیت می کند. وی اعزام بازنشستگان به سفرهای زیارتی و سیاحتی و حمایت در 
قالب انواع بیمه های تکمیلی را از دیگر برنامه های سازمان دانست و گفت: در طول سال 94 
بیش از 1000 و در 6 ماهه اول سال 95 هم به همین تعداد بازنشسته را به سفرهای زیارتی 
و سیاحتی اعزام کردیم و هر بازنشسته به همراه یک نفر 600 هزار تومان کمک هزینه 
دریافت می کند. مدیر صندوق بازنشستگی استان قم از وجود 11 هزار بازنشسته در استان 
خبر داد و گفت: پرداخت چیزی حدود 1800 وام قرض الحسنه 2 میلیون تومانی و اعطای 
وام بلاعوض به تعداد محدودی از متقاضیان از دیگر برنامه های حمایتی سازمان است. وی 
با بیان به این مطلب که در دو سه سال اخیر تجلیل درخوری برای بازنشستگان نداشته ایم، 
گفت: امسال برای 1000 نفر از بازنشستگان جشن تجلیل به مناسبت روز خانواده و تکریم 
بازنشستگان برگزار کردیم. مرادپور با تأکید بر اینکه بسیاری از مزایای بازنشستگان نسبت به 
سال های گذشته روند کاهشی داشته است، گفت: با وجود تلاش دولت برای خدمات رسانی 
بهتر و کاهش بروکراسی اداری در دریافت و پرداخت مستمری ها اما به دلیل کسری بودجه 

بسیاری از مسائل رفاهی بازنشستگان کاهش یافته یا حذف شده است.

فکرمی کنم دیگر به بن بست رسیده ام. هرکاری می کنم فرزندم ساز 
خودش را می زند. نمی دانم چطور باید با او رفتار کنم که ارتباط دوستانه 
و بهتری با من داشته باشد. فکر می کردم بزرگتر که بشود، مشکلات و 
دغدغه های تربیتی اش کمتر می شود؛ اما به محض اینکه به دوره نوجوانی 
پا گذاشت همه چیز سخت تر شد، هر روز بیشتر از ما فاصله می گیرد و 
ارتباط کلامی اش با ما کمتر می شود...«  این ها بخشی از دغدغه های 
والدینی است که نمی دانند با فراز و نشیب های دوره نوجوانی فرزندشان 
چطور باید کنار بیایند و با چه شیوه ای به دنیای فرزندشان وارد شوند. 
در این مطلب با راهنمایی روان شناسان و مشاوران برای چگونگی ارتباط 
برقرار کردن با نوجوان و همراهی وی در گذراندن این دوران، چند راهکار 

عملی به والدین توصیه می کنیم.
در دنیای فناوری با فرزندتان همگام شوید

دکتر زهره اسماعیلی، روان شناس و مشاوره خانواده می گوید: واضح 
با فرزندتان،  ارتباط صمیمی و درست  ایجاد  اولین شرط  است که 
شناخت دنیای نوجوانی و حال و هوای او است. دنیایی که با شرایط 
سنی فعلی شما زمین تا آسمان تفاوت دارد.  واقعیت این است که 
جامعه ما در شرایط  گذار از دنیای سنتی به مدرن است و پدر و مادرها 
تنها در شرایطی می توانند والدین موفقی باشند که در مقابل دنیای 
مدرن منعطف باشند. نوجوان امروز والدینی به روز می خواهد، پدر و 
مادری که ازنظر آن ها کم سواد و سنتی به نظر نرسند.  وی می افزاید: 
پس اگر می خواهید فرزند نوجوان تان شما و اظهارنظرهای تان را قبول 
داشته باشد، با عصر فناوری جلو بروید و حتی گاهی از خودشان برای 
این کار کمك بگیرید. اگر ساعتی از شبانه روزتان را صرف گشت زدن 
در شبکه های مجازی و اینترنت گردی کنید، اگر گاهی به مجلات و 
رسانه های مورد توجه فرزندتان توجه نشان دهید، اگر بدون قضاوت 
کردن علایق و سرگرمی هایش را امتحان کنید؛ به وضوح می بینید که 
فرزندتان تمایل بیشتری به  وقت گذرانی با شما خواهد داشت.   این 
روان شناس ادامه می دهد: فراموش نکنید که در دنیای فناوری امروز، 
گاهی اطلاعات فرزندان شما در زمینه های مختلف از دانسته های شما 
جلو می زند. او از وضعیت زندگی در جوامع گوناگون مطلع است، درباره 
واقعیات فرهنگی، شرایط اقتصادی و مختصات زندگی خودش و دیگر 
جوامع اطلاع دارد و همین سطح بالای دانسته ها، در بالا رفتن توقعش 
از زندگی و جامعه نقش دارد. در چنین شرایطی اگر والدین از تفکرات 
و چگونگی درک آن ها از زندگی اطلاعی نداشته باشند، نمی توانند نقاط 

تاریک تصورات فرزندشان را روشن کنند. 

دست از تظاهر بردارید
بارها و بارها به والدین توصیه  شده که نیاز به استقلال طلبی یکی از 
مهم ترین ویژگی های دوران نوجوانی است و باید به این تمایل درونی 
نوجوان به شایستگی پاسخ داد.  اسماعیلی می افزاید: بسیاری از والدین 
و حتی افراد تحصیل کرده که مهارت های فرزندپروری قوی دارند، گاهی 
ناخواسته این میل را نادیده می گیرند. در سنین نوجوانی و جوانی، بچه ها 
در خانواده ها به طورجدی می خواهند به پدر و مادر نشان دهند که 
دیگر بزرگ  شده اند و می توانند آزادانه تصمیم بگیرند و رفتار کنند، اما 
در طرف مقابل پدر و مادر ها خواسته یا ناخواسته تمایل دارند که این 
میل استقلال طلبی را به نوعی محدود کنند و به اصطلاح فرزندان شان 
»استقلال کنترل  شده« داشته باشند.  هرچند اغلب مشاهده می شود که 
این»استقلال کنترل  شده« هم در حد حرف باقی می ماند.  پدر و مادر 
تصور می کنند که باید این میل کنترل شود، نوجوان هم به شدت گریزان 
از هر نوع نظارت و کنترل است. به همین دلیل روز به روز ارتباط سخت تر و 
تیره تر می شود؛ اما آنچه شرایط را حادتر می کند، تظاهر والدین به توجه 
به استقلال طلبی نوجوان است. درحالیکه آن ها با رفتارهای ضدونقیض 
سعی می کنند که به فرزندشان بگویند به آن ها استقلال کافی داده اند، 
اما در عمل فرزندشان فشار ناشی از ابزار و رفتارهای کنترل گر را به خوبی 

احساس می کند و گاهی در واکنش به این احساس به رفتارهای پنهانی 
و مخفیانه روی می آورد. به والدین توصیه می شود که اگر می خواهید 
فرزندتان در زندگی خود اشتباهات بزرگی نکند، آزادی منطقی را در 
تصمیم گیری و رفتار به او بدهید و همیشه از دور در نقش یك حامی 
مراقبش باشید؛ به بیان دیگر در مسیر زندگی فرزندان تان، نقش محافظ 
را در جاده زندگی بازی کنید و نخواهید که یکسره فرمان زندگی شان را 

در دست داشته باشید.
هرطور شده حرف بزنید

فاطمه سعیدیان، کارشناس ارشد مشاوره هم معتقد است که صحبت 
کردن در مورد مسائل گوناگون، سبب ایجاد رابطه صمیمی بین اعضای 
خانواده می شود. توصیه می شود که خانواده ها با فرزندان شان به صورت 
دوستانه درخصوص تمام مسائل صحبت کنند، چون علاوه بر ایجاد 
صمیمیت، فرزندان پدر و مادر خود را به عنوان محرم ترین دوست و 
بزرگترین حامی قلمداد می کنند.  سعیدیان می افزاید: پدر و مادرها باید 
به دنبال راهی برای ایجاد گفت وگو در فضای خانه باشند. خیلی وقت ها 
حرف زدن برای فرزندان سخت است. گاهی حتی والدین هم از پس 
گفتن بعضی مسائل برنمی آیند و همین نگفتن ها سبب ایجاد کدورت و 
ناراحتی در بین اعضای خانواده می شود. این روان شناس معتقد است که 

وجود یک  تخته سفید وایت برد در خانه، می تواند خیلی از مشکلات را 
حل کند.  یک  تخته سفید درجایی از خانه نصب کرده و از همه اعضای 
خانواده بخواهید که درطول هفته، هرکسی حرف ها، درد دل ها و نکاتی 
را که نمی تواند رو در رو بیان کند داخل آن بنویسد و آن ها را به صورت 
هفتگی در اختیار کسانی که مخاطبش هستند قرار  دهد. مسائل مشترك 
خانوادگی هم در گوشه دیگری از تخته سفید نوشته شود. این تمرین 
را هر هفته اجرا کنید و از نتیجه اش لذت ببرید. نوشتن روی این تخته 
که نه کاملا حالت خصوصی دارد و نه عمومی، می تواند راه حل مناسبی 
برای تبادل احساسات و حتی بیان اسرار باشد. شما می توانید با گذاشتن 
یادداشت های کوچکی برای فرزندان تان و جواب خواستن با همین سبك 
از آن ها، دریچه تازه ای برای ارتباط با آن ها بازکنید که خیلی وقت ها بهتر 

از صحبت شفاهی جواب می دهد.
موتور خشم زا را خاموش کنید

در دوران نوجوانی، فرزندان به دلیل تغییرات هورمونی و فیزیولوژیکی 
مستعد پرخاشگری و بروز خشم هستند. رفتاری که در اکثر مواقع 
سبب نگرانی و ناراحتی والدین شده و گاهی بزرگترین مانع ارتباط 
صمیمی و نزدیک  بین آن ها می شود؛ اما خبر خوش اینکه خیلی 
از چیزی که تصور می کنید می توانید مانع پرخاشگری  راحت تر 
فرزندتان شوید.  سعیدیان در این خصوص نیز می گوید: کافی است 
مدتی بر واکنش های فرزندتان دقت کرده و دریابید که چه رفتارهایی 
باعث پرخاشگری و عصبانیت فرزندتان می شود. البته چند مورد 
مشترک عصبانیت زا در بین نوجوانان وجود دارد که والدین باتوجه 
به آن ها، می توانند موتور تولید خشم فرزندشان را از برق بکشند 
به عنوان مثال هیچ وقت فرزندتان را با بچه های فامیل، دوستان و حتی 
خواهر و برادرشان مقایسه نکنید. در مقابل دیگران آن ها را نصیحت 
نکنید. در مورد دوستان شان قضاوت نکنید. بدون اجازه وارد اتاق شان 
نشوید و به هیچ وجه در بین وسایل شخصی شان تجسس نکنید. باکمی 
دقت و بررسی رفتار فرزندتان، به عواملی که می تواند سبب ایجاد خشم 

در وجود وی شود، پی می برید.
به طورجدی  خانواده ها  در  بچه ها  جوانی،  و  نوجوانی  سنین  در 
می خواهند به پدر و مادر نشان دهند که دیگر بزرگ  شده اند و می توانند 
آزادانه تصمیم بگیرند و رفتار کنند، اما در طرف مقابل پدر و مادر ها 
خواسته یا ناخواسته تمایل دارند که این میل استقلال طلبی را به نوعی 
محدود کنند و به اصطلاح فرزندان شان »استقلال کنترل  شده« داشته 

باشند. 

موتور تولید خشم نوجوان را خاموش کنید 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم اعلام کرد

مسمومیت 6تن با گاز مونوکسیدکربن  در قم
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: 6 تن بر اثر استنشاق گاز 
مونوکسیدکربن در این استان مسموم و دچار کاهش سطح هوشیاری شدند.  محمدرضا 
حسنی روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: ساعت 21:40  شنبه شب گذشته طی 
تماسی مبنی بر مسمومیت خانواده ای 6 نفره در بخش خلجستان قم، کارشناسان اورژانس 
115 به محل حادثه اعزام شدند. وی علت این حادثه را استفاده نادرست از وسایل گرمایشی 
عنوان و اضافه کرد: اعضای این خانواده دچار کاهش سطح هوشیاری شده بودند که پس 
از انجام اقدام های درمانی توسط کارشناسان اورژانس، جهت تکمیل مراحل درمانی با 2 
دستگاه آمبولانس اورژانس به مرکز درمانی قم منتقل شدند.وی با بیان این که این حادثه 
نخستین ماموریت اورژانس 115 قم با آغاز فصل سرما جهت امدادرسانی به مسمومیت ناشی 
از استنشاق گاز مونوکسیدکربن بود، به شهروندان توصیه کرد: از روشن کردن هرگونه وسایل 
گرمایشی غیرمتعارف که باعث مسمومیت می شود، خودداری کنند.حسنی اضافه کرد: در 
مسمومیت با گاز خطرناک مونوکسیدکربن قصور انسانی در استفاده از نوع وسایل برای تولید 
گرما و دقت در کنترل اینگونه وسایل اهمیت بالایی دارد.وی گفت: سردرد، تهوع، استفراغ، 
گیجی و خواب آلودگی، کاهش سطح هوشیاری و تنفس مشکل از جمله علائم مسمومیت 
با گاز منوکسید کربن است.وی تاکید کرد: نخستین و مهم ترین اقدام در صورت مشاهده 
موارد گازگرفتگی، رساندن اکسیژن)هوای تازه( به مصدوم و تماس با اورژانس 115 است که 
باز کردن پنجره اتاق یا خارج کردن فرد از آن محیط موثرترین اقدام جهت بهبود حال فرد 
مسموم است.بر اساس آمار منتشر شده، سال گذشته نیز مسمومیت گاز مونوکسیدکربن 

منجربه مرگ 11 تن و کاهش سطح هوشیاری 107 تن در قم شد.
بخش خلجستان در فاصله 75 کیلومتری مرکز شهر قم قرار دارد.

فرمانده انتظامی استان هرمزگان  خبرداد

کشف محموله ۱2 میلیاردی موبایل قاچاق 
در بندرخمیر 

فرمانده انتظامی استان هرمزگان از کشف هزار و 114 گوشی موبایل قاچاق به ارزش 12 
میلیارد ریال از یک دستگاه وانت نیسان در شهرستان بندرخمیر خبر داد.  سردار عزیزاله 
ملکی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت:در اجرای طرح سراسری مبارزه با 
قاچاق کالا، مأموران انتظامی شهرستان بندرخمیر با انجام اقدامات فنی و اطلاعاتی از انتقال 
کالای قاچاق توسط یک دستگاه وانت نیسان مطلع و پیگیری موضوع را به صورت ویژه در 
دستور کار خود قرار دادند. وی افزود:مأموران با کنترل محورهای مواصلاتی ، خودروی مذکور 
را که در محور ساحلی شهرستان خمیر در حرکت بود شناسایی و در یک عملیات ضربتی آن 
را متوقف کردند. این مقام انتظامی ادامه داد: مأموران در بازرسی از خودرو، هزار و 114 عدد 
گوشی موبایل قاچاق به ارزش 12 میلیارد ریال کشف و یک متهم را در این زمینه دستگیر 
کردند. فرمانده انتظامی استان هرمزگان تصریح کرد: کالاهای قاچاق به لحاظ فرهنگی، تأثیر 
مخربی بر الگوی مصرف جامعه به جای می گذارد و ماهیت اغلب این گونه کالاها که عمدتاً 

غیر ضروری است جامعه را به سوی تفنن طلبی و تجمل گرایی سوق می دهد.

تمکین نکردن شکارچی مسلح در مهدیشهر
 کار دستش داد 

معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت محیط زیست استان سمنان گفت: 
تکمین نکردن شکارچی مسلح در منطقه پرور شهرستان مهدیشهر این استان، موجب شد 
تا پای وی بر اثر شلیک گلوله محیط بان مجروح شود.  بهرامعلی ظاهری افزود: محیط 
بان شهرستان مهدیشهر روز جمعه ، نهم ماه مهر به هنگام پایش زیستگاهی در مناطق 
کوهستانی پرور در حوالی پاسگاه محیط بانی صیدوا، پس از پایش سه تا چهار ساعته در 
منطقه با شکارچی مسلح روبه رو شد.  وی اظهار داشت : در این موقع ، محیط بان به این 
شکارچی اعلام ایست داد که با مقاومت او مواجه شد، سپس بعد از شلیک سه تیر هوایی، 
بازهم تمکین نکرد، سرانجام براساس ضوابط اداری ، یک تیر به پایش شلیک و او را دستگیر 
کرد.  وی خاطرنشان کرد : بعد از اطلاع رسانی این حادثه به اورژانس سمنان و مرکز 
فوریت های پلیسی 110 موضوع صورتجلسه شد و شکارچی را در اسرع وقت به بیمارستان 
کوثر سمنان انتقال دادند.  وی یادآور شد: در پایش های بعدی در همین منطقه، اثرات 
خون و محتویات تخلیه شده شکمبه شکار مشاهده شد که این اقدام از سوی این شکارچی 
صورت گرفت ولی لاشه ای از حیات وحش برای مشخص شدن نوع شکار یافت نشد که به 
نظر می رسد این شکارچی همراه یا همراهانی داشته است.  وی با بیان این که در اینگونه 
حوادث ابتدا جان انسان مجروح مهم است و پایش منطقه ای پس از این مرحله انجام می 
شود، گفت: پس از این بررسی ها مشخص شده است که شکارچی به طور کامل مسلح بوده 
و ادوات و تجهیزات کامل شکار به همراه داشته است که این موارد در صورتجلسه پلیس 

آگاهی قید شده است. 
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سید رضا طباطبایی

هنگام استرس سه نفس عمیق بکشید و در فاصله هر دم و بازدم 
مکث لازم را حفظ کنید دم را از بینی کشیده و باز دم را از دهان 

تخلیه کنید... 
 هر انسانی در طول روز بارها و بارها به دلایل مختلف دچار استرس 
می شود ، ترافیك و شلوغی خیابان ها ،کارهای زیاد ناتمام و باقی مانده 
، دغدغه امتحان ، کنکور و ... در جوانان، همگی مسائلی هستند که می 
توانند باعث بروز استرس در هر فرد آرامی بشوند، به عبارتی گریز از این 
استرس ها اجتناب ناپذیر است .  متاسفانه وجود استرس در زندگی و 
کار نه تنها باعث حل مشکلات نمی شود ، بلکه بر عکس فرد را از ادامه 
فعالیت صحیح باز می دارد.  در ذیل راهکارهایی برای کاهش استرس 

در محیط کار پیشنهاد می شود: 
1- سخت نگیرید: اکثر مسایل روزمره که باعث ایجاد استرس می 
شوند تهدیدی برای زندگی به شمار نمی روند مگر این که مربوط به 

اموری از قبیل خانواده یا سلامت افراد باشند. 
هرگاه احساس کردید جلسه امروز آن طور که انتظار داشتید نتیجه 
نداشت و یا متوجه لکی روی لباس خود شدید دچار پریشان خاطری 
نشوید، این ها مسائل تعیین کننده زندگی نبوده و باعث بروز فاجعه 

نمی شوند . 

2- شی ای را فشار دهید: در هنگام استرس تخلیه انرژی های اضافی 
انباشته شده در بدن ضروری است گروهی این کار را با زدن ضربه یا 
شکستن جسمی انجام می دهند گروهی عادت دارند کتاب و یا هر 
کاغذی که جلوی آنهاست را پاره کنند ولی بهترین راه فشردن شی 

ای در دست هاست . 
3- شمارش کنید: یك روش موثر برای برخورد با موقعیت های 
استرس آور شمارش تا عدد 10 است این کار به شما کمك می کند تا 
از لحاظ فکری و روانی از آن لحظه استرس آور دور شده و 10ثانیه به 
شما وقت می دهد تا از آن شرایط خود را رها کنید ، گروهی معتقدند 
شمارش اعداد از انتها به سمت ابتدا یعنی از عدد 10 به سمت عدد صفر 

می تواند نتایج بهتری داشته باشد . 
4- نفس عمیق بکشید: نفس کشیدن غیر از داشتن اثرات حیات 
بخش می تواند در آرام نمودن شما نیز بسیار موثر باشد هنگام استرس 
سه نفس عمیق بکشید و در فاصله هر دم و بازدم مکث لازم را حفظ 
کنید دم را از بینی کشیده و باز دم را از دهان تخلیه کنید در هنگام دم 
و باز دم بدن خود را کاملا رها کرده و ذهن خود را از تمامی مسائل جدا 

کنید و خود را از لحاظ جسمانی و روانی آرام کنید . 
5- ساعتی را به خودتان اختصاص دهید: از وقت های استراحتی که 

در اختیارتان قرار می دهند استفاده کنید ، بیشتر مردم حتی در زمان 
استراحت نیز مشغول به کارند انگار که کارشان تمامی ندارد که این 
روند در آینده برایشان عواقب خواهد داشت به یاد داشته باشید که شما 

انسانید نه یك ماشین . 
به هنگام ظهر 15 دقیقه بخوابید اگر فقط پنج دقیقه وقت استراحت 
دارید لحظاتی چشمان خود را روی هم بگذارید حتی این چند لحظه 

هم از استرس شما می کاهد . 
6- نظم در کار روزانه: اگر کار برای شما استرس یا ناراحتی ایجاد می 

کند اکنون زمان آن است که برنامه کاری خود را مرتب کنید. 
اولین نکته این است که سعی کنید که چند دقیقه زودتر به محل 
کار خود وارد شوید تا بتوانید یك برنامه ریزی مرتب و صحیح برای کار 

روزمره خود داشته باشید . 
این امر به شما کمك می کند تا به یك آرامش روحی برسید، میز کار 
خود را مرتب کنید و در صورت امکان یك لیست از کارهایی را که باید هر 

روز انجام دهید تنظیم کرده و براساس آن لیست عمل کنید . 
7- ایجاد تنوع: تنوع را به نوعی نمك زندگی معرفی کرده اند و این 
مسئله بیش تر از هر زمان دیگر در روزهای کاری خود را نشان می دهد 
، مسلماً تکرار یك یا چند نوع کار به صورت روزمره به فرد فشار آورده و 

باعث ناراحتی و افسردگی فرد خواهد شد . 
سعی کنید تا در صورت امکان کارهای روزمره را به شکلی متفاوت 
انجام دهید اگر ممکن است نحوه رفت و آمد به محل کار خود را تغییر 

دهید. 
8- تغییر در دکوراسیون: تحقیقات نشان داده است که کارمندانی 
که در زمینه طراحی و دکوراسیون محل کار خود نظر می دهند و 
آن را به دلخواه تغییر می دهند 40 درصد از سایرین شادتر هستند ، 
البته در بسیاری از موارد کارمندان از این چنین قدرتی در زمینه تغییر 

دکوراسیون برخوردار نیستند. 
پس بهتر است که سعی کنید محیط شخصی خود مثل اتاق یا میز 

کار خود را با اضافه کردن چند تابلو یا یك اثر هنری زیباتر کنید. 
9- فعال بمانید: اگر نوع کار شما به شکلی است که باعث می شود 
بی تحرك شده و احساس ناراحتی یا افسردگی به شما دست دهد سعی 
کنید تا در زمان استراحت خود تحرك داشته باشید.  اگر زمان این اجازه 
را به شما می دهد چند دقیقه ای را در محیطی آرام قدم بزنید تا بتوانید 
فکر خود را از مسایل دغدغه آور رها کنید.  هرگونه فعالیت جسمی 
باعث آزاد شدن مواد شیمیایی مثل آنتوپین یا آدرنالین در بدن ما می 

شود که احساس نشاط و شادی را به ما منتقل می کند.

راهکارهای برای کاهش استرس در محل کار 
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نمایندگان مجلس شورای اسلامی از پاسخ های محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه به 
سه سوال کریمی قدوسی نماینده مشهد قانع شدند و اعلام کردند که این سوال ها وارد نبود.

به گزارش ایرنا، علی مطهری که ریاست ساعاتی از جلسه علنی دیروز - یکشنبه - مجلس 
شورای اسلامی را برعهده داشت، پس از پاسخ های وزیر امور خارجه به سه سوال کریمی 
قدوسی از این نماینده سوال کننده پرسید که آیا از پاسخ های ظریف قانع شده است که وی 

به دلیل این که قانع نشده بود از مطهری خواست در مجلس رای گیری شود.
مطهری وارد یا وارد نبودن سه سوال کریمی قدوسی از وزیر امور خارجه و این که پاسخ 
های ظریف قانع کننده بود را به رای گذاشت که نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز با 
105 رای موافق، 135 رای مخالف و 9 رای ممتنع از مجموع 254 رای ماخوذه اعلام کردند 
که سوال کریمی قدوسی از وزیر امور خارجه وارد نیست و پاسخ های ظریف قانع کننده است.

کریمی قدوسی درمورد دلیل تغییر حسین امیرعبداللهیان معاون عربی و آفریقای پیشین 
وزارت امور خارجه، علت شرکت نکردن وزیر امور خارجه در نمایشگاه افسانه هولوکاست و ارایه 
نشدن واقعیت ها درگزارش های برجام به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 

از وزیر امور خارجه سوال کرد که ظریف به این سه سوال به طور کامل و پٌرقدرت پاسخ داد.
براساس ماده 210 آیین نامه داخلی مجلس، در بررسی سوال در جلسه علنی ابتدا گزارش 
کمیسیون متنضمن طرح سوال و بررسی های انجام شده توسط سخنگوی کمیسیون به 
مدت حداکثر پنج دقیقه مطرح می شود و سپس وزیر و نماینده سوال کننده به ترتیب و 
هر کدام حداکثر به مدت 15 دقیقه توضیحات خود را ارائه می دهند و درصورت قانع نشدن 

نماینده رییس جلسه نظر مجلس را در این مورد اخذ می کند.

پاسخ به سوالی درباره نمایشگاه هولوکاست و برجام
مصلحت نمی دانم وارد بحث نمایشگاه هولوکاست شوم

محمد جواد ظریف در پاسخ به سوالی درباره نمایشگاه افسانه هولوکاست گفت: به عنوان 
وزیر خارجه نه دخالتی داشتم و نه به مصلحت می دانم در این موضوع وارد شوم به خاطر اینکه 

بر اساس تجربه 35 ساله معتقدم منافع آن را رژیم صهیونیستی برده و خواهد برد.
رییس دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوال دیگر جواد کریمی قدوسی درباره علت عدم 
حضور در نمایشگاه افسانه هولوکاست اظهارداشت: ضمن احترام به آزادی بیان در کشور و 
آزادی گروهای غیردولتی برای ارائه نظراتشان، اعتقاد شخصی ام این است این کمک به مظلوم 
نمایی رژیم ددمنش وغاصب صهیونیستی است و به نفع مردم فلسطین نیست. وی افزود: 
در این باور تمامی دوستانی که در حوزه های فعالیت بین المللی حضور دارند و کشورهایی 
که در خط مقدم مبارزه با صهیونیسم بهترین موضع را دارند هم نظر با بنده هستند. ظریف 
خاطرنشان کرد: من محکوم نکردم اما گفتم ما در این جلسه شرکت نمی کنیم؛ کاری است 
که توسط بخش خصوصی و غیردولتی انجام شد. کماکان بر این موضع تاکید می کنم. این 
اقدام توسط بخش غیر دولتی انجام شده و دولت دخالتی در آن نداشته است. وی تصریح کرد: 
به عنوان وزیر خارجه نه دخالتی داشتم و نه به مصلحت می دانم در این موضع و موارد شوم به 
خاطر اینکه بر اساس تجربه 35 ساله معتقدم منافع آن را رژیم صهیونیستی برده و خواهد برد.

آیا نباید مردم در برجام احساس خوشحالی کنند
رییس دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوال دیگر کریمی قدوسی درباره ارائه گزارش های 
سه ماهه برجام به کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: سوال این است چرا وزارت خارجه 
درباره برجام گزارش واقعیات را نداده است. آنچه ما گزارش دادیم گزارش واقعیات است، همه 
واقعیات. وی تصریح کرد: برجام توانسته هم حق هسته ای ایران را که در دنیا به یک عنوان 
اقدام مخالف قطعنامه های شورای امنیت تلاش داشتند حق ما را زیر پا بگذارند تامین کند، 
کاری بکند که شورای امنیت نه تنها حق ما را به رسمیت بشناسند بلکه به عنوان تنها مورد 

شورای امنیت از کشورها بخواهد با برنامه هسته ای ایران همکاری بکنند.
ظریف تصریح کرد: این طور نیست که واقعیات صرفا نکات مشکل دار آن هم در اجرای 
برجام توسط کسانی باشد که همواره با جمهوری اسلامی ایران سرناسازگاری داشتند. واقعیات 

برجام و گزارش نحوه اجرای برجام باید شامل همه موارد باشد.
رییس دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: وزارت امور خارجه در کمال صداقت در حوزه هایی 
که برجام با آنها ارتباط دارد به مجلس گزارش داده است، یک گزارش را سر سه ماه اول و 

گزارش دوم را سر سه ماه دوم ارائه دادیم.

وی با بیان اینکه اعتقاد داریم هر چه واقعیت بوده گفتیم اضافه کرد: اگر بیمه ایران باز 
شده نباید بگوییم؟ اگر نفت ایران فروشش به قبل برجام برگشته نباید بگوییم؟ آیا نباید مردم 

احساس خوشحالی کنند؟
رییس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: اگر توانستیم به جای محدودیتهایی که به مردم ایران 
تحمیل شده بود امروز آمریکا را پاسخگو کنیم که چرا بر کشورها فشار وارد می کنند نباید 

به مردم بگوییم؟
ظریف افزود: ایا مردم نباید احساس کنند بر اثر مقاومت خودشان و ایستادگی و ایثار 
خودشان، ناکام کردن دسیسه های دشمنان توسط خودشان و بر اثر حضور در صندوق های 
رای توانستند حربه تحریم را ناکارآمد کنند و آن کشورهای بزرگ را پای میز مذاکره بکشانند، 
آنها ناگزیر شوند حقوق ایران را نه تنها خود بلکه توسط شورا به رسمیت بشناسند و این حقوق 
اجرا شوند نطنز باز بماند، فوردو باز بماند، اراک به عنوان آب سنگین به فعالیت خود ادامه دهد، 

آیا نباید مردم بدانند؟ اینها گزارش برجام است.
رییس دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: مگر هدف اصلی حفظ دستاوردهای فناوری و 
هسته ای کشور نبود؟ مگرهدف اصلی حفظ عزت نبود؟ ایا نباید به مجلس گزارش دهیم؟ در 
کنارش بدعهدی ها را هم گزارش دادیم، تعلل ها و اهمالها را هم گزارش دادیم و راهکارهایی 

برای مقابله با آنها اتخاذ کردیم.
وی با بیان اینکه وزارت امور خارجه یک دستگاه اجرایی است اظهارداشت: هیات نظارت بر 
برجام هیاتی است که طبق دستور مقام معظم رهبری در نامه ایشان تایید شده و در شورای 

عالی امنیت ملی تشکیل می شود و وزیر امور خارجه تنها یکی از اعضای هیات است.
وی افزود: حسب نظرات آن هیات ما هم اقدام می کنیم، اقداماتی که تاکنون وزارت امور 
خارجه کرده مورد تایید آن هیات که ریاست محترم مجلس شورا هم از اعضای فعال آن 

هستند قرار گرفته است.
وی ابراز امیدواری کرد: کماکان بتوانیم با همکاری همه دستگاههای نظام اهداف کشور از 
مذاکرات هسته ای را به نتیجه برسانیم، معیشت مردم را بهبود بخشیم، بازار سرمایه و انتقال 

فناوی به کشور را گشایش دهیم و همین طور این امکان را برای صادرات کشور فراهم کنیم 
چرا که امروز هیچ منع قانونی برای تعاملات کشور با خارج وجود ندارد. 

با بدعهدی ها و اهمالهای امریکا برخورد می شود
وزیر امور خارجه با بیان اینکه با بدعهدی ها و اهمالهای امریکا برخورد می شود گفت: ما 
تنها نیستیم که با آن برخورد می کنیم. دنیا که در کنار آمریکا علیه ما متحد شده بود، امروز 
برای بازگرداندن فضای روانی که آمریکا ایجاد کرده، بر دولت آمریکا به حدی فشار می آورد که 

آقای کری هر روز در میان مجبور است بگوید ما به تعهدات خودمان عمل کردیم. 
وی خاطرنشان کرد: تلاش های جمهوری اسلامی واقعیت است. حضور همه ارکان نظام 
توانسته دولت آمریکا را از موضع طلبکار و کسی که ادعا داشت برنامه ایران غیر صلح آمیز 
است با تمام شدن پی ام دی هر روز در مقام پاسخگویی قرار دهد چرا تعهداتش را کامل اجرا 
نکرده است. ظریف تصریح کرد: این یک تغییر کیفی در شرایط جمهوری اسلامی ایران در 
جهان است ما باید این تغییر را که برای آن وامدار مقاومت مردم، خون شهدای هسته ای و 
وامدار رهبری های داهیانه مقام معظم رهبری هستیم، قدر بدانیم و ارج بنهیم. کریمی قدوسی 
درمورد دلیل تغییر حسین امیرعبداللهیان معاون عربی و آفریقای پیشین وزارت امور خارجه، 
علت شرکت نکردن وزیر امور خارجه در نمایشگاه افسانه هولوکاست و ارایه نشدن واقعیت ها 
درگزارش های برجام به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس از وزیر امور خارجه 

سوال کرد که ظریف به این سه سوال به طور کامل و مشرح پاسخ داد.

دفاع پرقدرت ظریف از مشی رهبری
حاشیه های حضور »ظریف« در مجلس

وزیر امور خارجه در دفاع از مشی رهبر معظم انقلاب و اجرای منویات ایشان در این 
وزارتخانه دفاع پرقدرتی کرد. محمد جواد ظریف که روز یکشنبه در صحن علنی مجلس حاضر 
شده بود در پاسخ به سوالات جواد کریمی قدوسی نماینده مردم مشهد، گفت: هیچ کس حق 

ندارد حرف های خلاف واقع بزنند و در مسیرخواست دشمن حرکت کند.
در میانه و پس از سخنان پرحرارت ظریف که با نشان دادن انگشت و مخاطب مستقیم 
قراردادن کریمی قدوسی همراه بود، نمایندگان مجلس با صدای بلند و احسنت وگویان 

سخنان وزیر را تایید می کردند.
پس از پایان سخنان، ظریف در حلقه نمایندگانی قرار گرفت که به استقبالش آمده بودند. 

نمایندگان از سخنان وزیر تقدیر و تشکر کرده و با وی مصافحه می کردند.
* سخنرانان میان دستور از جمله سمیه محمودی نماینده مردم شهرضا در حال نطق 

بودند که وی وارد صحن علنی شد.
ظریف تا پایان سخنرانی ناطقان میان دستور زمان داشت که در پشت تریبون قرار گیرد و 
در این زمان نمایندگان به کنارش آمده و با وی عکس یادگاری گرفتند و یا موضوعات مورد 

نظر خود را مطرح می کردند.
*هنگام قرائت سوال محمدرضا پورابراهیمی فردی از کمیسیون امنیت ملی نبود و 
لاریجانی از علی نجفی نماینده مردم بابل و عضو کمیسیون امنیت ملی خواست که گزارش 

سوال این کمیسیون را قرائت کند.
* هنگام سخنرانی کریمی قدوسی، علی مطهری که ریاست ساعاتی از جلسه علنی برعهده 
داشت، از وی خواست که در موضوع صحبت کند که با واکنش کریمی قدوسی همراه شد. او 

به مطهری گفت: اگر نمی خواهید حرف نمی زنم. 
* پس از پایان سخنان کریمی قدوسی، مطهری از نمایندگان خواست که براساس ماده 
210 آیین نامه داخلی اگر سوالات وی را وارد می دانند رای موافق و اگر وارد نمی دانند رای 

مخالف بدهند.
*مطهری چندین بار این موضوع را تکرار کرد ولی کریمی قدوسی با حضور در هیات 
رییسه مجلس و فریاد زدن که در مانیتورها برعکس آنچه شما می گویید نوشته شده است، 
خواستار تصحیح اشتباه مطهری شد که مطهری دوباره گفت: مانیتورها اشتباه می کنند و 

همان موضوعی که براساس نص صریح آیین نامه است باید انجام شود.
* پیش از شروع بخش دوم سخنان کریمی قدوسی و پایان سخنان ظریف؛ وی به مطهری 
گفت که شما تذکری ندارید؟ که مطهری پاسخ داد حالا شما سخنان خود را بگویید تا من 

بعدا سخنان خود را خواهم گفت.
کریمی قدوسی دوباره گفت نه شما بگویید و تذکری که دارید را عنوان کنید که مطهری 

دوباره تاکید کرد سخنان خود را بگوید تا بعدا تذکر مطرح شود.
*پس از پایان سخنان کریمی قدوسی، مطهری ابراز داشت که سخنان ظریف توهین به 
مجلس نبوده اما عبدالله سامری نماینده مردم خرمشهر در مجلس اقدام به فریاد زدن کرد و 

گفت که آقای مطهری پس توهین باید چگونه باشد که شما آنرا توهین بدانید. 
*پس از رای گیری درباره سوال کریمی قدوسی ظریف در پشت تریبون قرار گرفت و گفت 
که قصدم توهین به هیچ یک از نمایندگان و شان مجلس نبوده و اگر چنین برداشتی شده 

است عذرخواهی می کنم.
*در ابتدای بخش دوم پاسخ ظریف به پورابراهیمی، علی لاریجانی ریاست جلسه را به علی 
مطهری واگذار کرد و این درحالی بود که مسعود پزشکیان در صحن مجلس حضور داشت 
اما پس از در اختیار گرفتن ریاست مجلس توسط مطهری و پس از چند دقیقه پزشکیان نیز 

صحن مجلس را ترک کرد.
*رییس گروه دوستی و پارلمانی ایران و بلژیک مهمان دیروز صحن علنی بود.

*هنگام سخنان پورابراهیمی، وی از اتاق فرمان خواست که بخش از سخنان رهبر معظم 
انقلاب در دیدار با هیات دولت در هفته دولت سال جاری را نمایش دهد که مربوط به وظایف 

وزارت خارجه بود.
*این فیلم چندبار نمایش داده شد اما بدون صدا بود که مطهری از اتاق فرمان خواست آن 

را از ابتدا و با صدا نشان دهد.
*علی نجفی نماینده مردم بابل در مجلس هنگام سخنان و پاسخ های ظریف به کریمی 
قدوسی در جایگاه خبرنگاران بود که وقتی خبرنگار ایرنا از وی پرسید آیا سخنان ظریف قانع 
کننده است یا خیر گفت: من قبلا دیپلمات بودم و این سخنانی که از طرف مخالفان ظریف 

مطرح می شود اینگونه نیست و کاملا خلاف واقع است.
وی در پاسخ به اینکه محل نشستن شما درکنار کریمی قدوسی است، با خنده گفت: من 

ضربه گیر هستم.

متن و حاشیه سوال نماینده پایداری از وزیر امور خارجه

 پاسخ های قاطع ظریف به سوالات سیاسی نمایندۀ دلواپس 

همایش تخصصی نگاهی گذرا به شهرسازی قم پیش ازظهر دیروز با حضور جمعی 
از مدیران، مسؤولان و کارشناسان برجسته شهرسازی و معماری شهرداری در سالن 

همایش های رضوان شهرداری مرکز قم برگزار شد.

سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم:
استمراررشد جمعیت، قم را با تهدیدهای 

جدی مواجه می کند
سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم در این همایش گفت: جمعیت شهر 
قم طی چهار دهه اخیر یك میلیون و 70 هزار نفر رشد داشته است که با استمرار این روند 

افزایشی شهر قم در آینده نزدیك با تهدیدهای جدی بسیاری مواجه می شود.
غلامرضا جانقربان، با بیان اینکه آرمان خواهی اصلی ترین عامل پیشرفت جامعه بشریت 
بوده است، اظهار کرد: با ظهور اسلام ارزش های انسانی جلوه خاصی به خود گرفته و معماری 

کشورهای اسلامی با محوریت مسجد به جهان ارائه شده است.
وی با تاکید بر اینکه ایران با تکیه بر آموزه های گذشته خود در راستای تدوین معماری 
اسلامی تلاش می کند، اضافه کرد: نقش برجسته ها و کاشی کاری های کنونی در محلات 

شهری تعلق جاودانه ای را به مردم الهام می کند.
سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم خاطرنشان کرد: ایرانیان با اندوخته های 
غنی معماری گذشته خود معماری و شهرسازی  را پدید آورده اند که ارزش های معنوی 
اسلام در تلفیق با فنون، عناصر و جزئیات معماری ایرانی آثار ماندگاری را به جهانیان هدیه 

نموده است.
وی با بیان اینکه غنی ترین معماری و شهرسازی خاورمیانه در مجموعه شهر مذهبی قم 
مشاهده می شود، تصریح کرد: این معماری حاصل تفکر و اندیشه های مردمان این سرزمین 

بوده که تحسین همگان را برانگیخته است.
جانقربان با اشاره به اینکه شهر قم با وسعت 13 هزار هکتاری خود جمعیت یك میلیون 
و 200 هزار نفری را در 320 هزار واحد مسکونی  جای داده است، عنوان کرد: آثار تاریخی 
بسیاری در قم وجود دارد اما حضور حضرت معصومه )س( از هزار و 300 سال پیش سبب 

تمایز این شهر شده است.
وی از تدوین سه دوره از طرح های جامع شهری برای قم یاد کرد و گفت: افق آخرین 

طرح جامع برای سال 1400 برنامه ریزی و بخشی از این برنامه تاکنون اجرا شده است.
جانقربان رشد فزاینده جمعیت شهر قم را ناشی از مهاجرت های گسترده طی چهار دهه 
گذشته دانست و مطرح کرد: جمعیت این شهر طی چهار دهه اخیر یك میلیون و 70 هزار 
نفر رشد داشته است که با استمرار این روند افزایشی شهر قم در آینده نزدیك با تهدیدهای 

جدی بسیاری مواجه می شود.
وی به احداث و تملك بیش از دو میلیون و 800 هزار متر مربع از معابر شهری اشاره کرد 
و ادامه داد: سامان بخشی جمعیت شهری انرژی مضاعفی را از مدیریت شهری گرفته که 

تملك ها و احداث ها به تنهایی بیانگر فعالیت بزرگ مدیریت شهری است.
سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم یادآور شد: مدیرت شهری، طرح 
تفصیلی شهر قم را با درك جایگاه معنوی و وجود بارگاه حضرت معصومه )س( به عنوان 
نگین شهر با الگوی کاسه ای، شکل کالبد شهر را با توجه به رعایت وحدت ارتفاعی پیرامون 

این نگین تدوین کرده است.

 خاکی:
مشکلات شهرسازی قم 

شناسایی شده است
مدیرعامل سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( نیز در این همایش گفت: باید برای ارائه راهکارهای شهرسازی بومی در قم طرح توسعه 

شهرهای مختلف دنیا مورد بررسی قرار گیرد.
علیرضا خاکی، با تاکید بر اینکه مشکلات شهرسازی قم شناسایی شده است، اظهار کرد: 
ارائه راهکارهای عملیاتی رفع این مشکلات پیچیده است به همین علت نمی توانیم در یك 

جلسه کوتاه به بررسی آنها بپردازیم.
وی با اشاره به اینکه برخی از تصمیم گیری های شهر قم توسط مسؤولان ملی انجام 
می شود، اضافه کرد: اگر مقابل برخی از تصمیم ها ایستادگی کنیم، با مشکل مواجه می شویم.

مدیرعامل سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری قم به منظور برگزاری این نشست 
تقدیر کرد و گفت: این نشست ها باید استمرار داشته باشد تا بتوانیم در راستای بررسی 

مشکلات شهرسازی قم و ارائه راهکارهای لازم به نتایج مورد نظر برسیم.
وی با بیان اینکه تاکنون گفت و گویی میان اندیشمندان و شهرسازان قمی انجام نشده 
است، مطرح کرد: اینکه بازارها در کنار فضاهای مذهبی ساخته می شود نشان از توجه اسلام 
به کار و اشتغال است؛ باید برای ارائه راهکارهای شهرسازی بومی طرح توسعه شهرهای 

مختلف دنیا مورد بررسی قرار گیرد
عضو هیأت علمی مدرسه اسلامی هنر نیز در این همایش گفت: حریم اماکن مقدس در 
شهرهای مذهبی نه تنها قدسی نیست بلکه آشفتگی های بسیاری دارد و باید با بازنگری به 

دنبال تغییر انسان شناسی و انفعال از معماری غربی باشیم.
سید رضی موسوی با تاکید بر اینکه مذهب باید در فرهنگ به نمایش گذاشته شود، 
اظهار کرد: برای شناسایی معماری هر دوره باید به مردم شناسی آن دوره بپردازیم، تغییر 

انسان شناسی معماری دوره های انسانی را تغییر داده است.

وی با اشاره به اینکه مردم ایران دارای هویت دینی هستند، اضافه کرد: آشفتگی و 
گسست معماری در برخی از شهرها نشان از حفظ نکردن هویت معماری بومی است چراکه 

در گذشته خانه محل آرامش بوده اما اکنون به سکونت گاه تبدیل شده است.
عضو هیأت علمی مدرسه اسلامی هنر خاطرنشان کرد: معماری مدرنیته در دوران 
جدید برای مذهبی ماندن سازگار نیست چراکه مدرنیته درحال تاثیرگذاری به سنت بوده 
و مشرف بودن خانه ها به یکدیگر یکی از نمونه ها این تاثیرگذاری است؛ افرادی که به دنبال 
مذهبی بودن هستند باید در خانه های ساخته شده بر اساس معماری مدرنیته سقف حیاط 

را پوشانده تا مشرف به خانه های مجاور نباشد.
وی نبود تعریف های مشخص در حوزه معماری اسلامی را عامل آشفتگی معماری 
دانست و عنوان کرد:  حراست از آرمان ها و ارزش های دین در سازهای شهری به عملکرد 
معماران وابسته است، اکنون در دوران مدرنیته مهندسان بدون توجه به لزوم سازگاری بومی 

کاتالوگ های خود را تقلید می کنند.
موسوی با تاکید بر اینکه وجود گنبد در میان ساختمان های آسمان خراش نشان از 
معماری پسامدرن است، مطرح کرد: ساختار ساختمان های پردیسان 50 سال گذشته در 
غرب منسوخ شده است چراکه این ساختار زیبایی و آرامش لازم را برای مردم به دنبال ندارد، 
شبکه ایی ساختن عامل افزایش کارکرد است اما نباید در این مورد یك شخصیت واحد برای 

ساختمان ها درنظر گرفته شود.
وی تشکیل اتاق فکر برای گسترش معماری اسلامی را از نیازهای شهر قم برشمرد و 
گفت: رودخانه سبب زیبایی شهرها می شود اما اکنون با سیمان و آهن رودخانه را پر کرده 

و آرامش مردم را گرفته ایم درحالی که به جای استفاده از مونوریل می توانستیم از ناوگان 
اتوبوسی استفاده کنیم، اگر مراجع تقلید نسبت به وضعیت مونوریل و رودخانه اطلاع داشتند 

اجازه نمی دادند به وضعیت کنونی برسد.
عضو هیأت علمی مدرسه اسلامی هنر خاطرنشان کرد: شهرداری و دولت باید تدوین 
پیوست های فرهنگی برای پروژه های طرح حرم به حرم را در دستور کار خود قرار دهند تا از 

ایجاد ولنگاری معماری در این محور مرکزی شهر جلوگیری شود.

مشاور عالی امور بین الملل رئیس دانشگاه ادیان و مذاهب:
خلا بزرگ طراحی شهری در قم مشاهده می شود

مشاور عالی امور بین الملل رئیس دانشگاه ادیان و مذاهب نیز در این همایش گفت: با 
وجود اینکه خلا بزرگ طراحی شهری به خوبی در قم مشاهده می شود اما اکنون مدیریت 

شهری قم به شیوه مطلوبی برای شهرسازی منطبق با آموزه های دینی حرکت می کند.
حجت الاسلام محمد مسجدجامعی با بیان اینکه خبرنگاران نسبت به موضوع های 
مختلف جامعه اسلامی آگاهی مطلوبی دارند، اظهار کرد: معماران جامعه همانند خبرنگاران 

از اقشار با استعداد جامعه اسلامی هستند که با مباحث مختلف شهری ارتباط دارند.
وی از بررسی شیوه شهرسازی قم، کاشان و اصفهان توسط پروفسور ژوآنی اسپالا معمار 
و استاد برجسته ایتالیایی یاد کرد و افزود: تبادل فکری میان متخصصان داخلی و خارجی 

نهادینه نشده است بلکه فقط به صورت نمادین انجام می شود.
مشاور عالی امور بین الملل رئیس دانشگاه ادیان و مذاهب به برخی از ویژگی های شهر قم 

اشاره کرد و گفت:  شهر قم از نظر محیط زیستی نمی تواند پاسخ گوی یك میلیون و 200 هزار 
نفر جمعیت باشد اما با توجه به وضعیت کنونی شهر باید برنامه مشخصی برای رفع مشکلات 

شهری در دستور کار قرار گیرد.
وی با تاکید بر اینکه طرح مسجد مقدس جمکران یك ولنگاری معماری است، تصریح 
کرد: باید برای بناهای تجاری، مسکونی و دینی طراحی جدیدی داشته باشیم که در راستای 

تحقق این هدف باید از نظرات کارشناسان برجسته داخلی و خارجی استفاده کنیم.
مسجدجامعی با بیان اینکه مجموعه مشخصی باید پیگیر رفع مشکلات شهرسازی قم 
باشد، عنوان کرد: با وجود اینکه خلا بزرگ طراحی شهری به خوبی در قم مشاهده می شود 
اما اکنون مدیریت شهری قم به شیوه مطلوبی برای شهرسازی منطبق با آموزه های دینی 

حرکت می کند.
وی با اشاره به اینکه نسبت به آثار تاریخی احساس خاصی میان مردم وجود ندارد، اظهار 
کرد: با توجه به اینکه استفاده از مباحث انتقادی در حوزه شهرسازی راهگشاست، امیدواریم 

برای رسیدن به اهداف مورد نظر این نشست ها به صورت مستمر برگزار شود.

معمار و استاد برجسته ایتالیایی:
نباید فقط به آثار تاریخی و معماری 

مرکز شهر قم توجه شود
معمار و استاد برجسته ایتالیایی در این همایش گفت: سازگارسازی بافت سنتی با بافت 
مدرن شهری نباید با معیارهای مصرف گرایانه انجام شود چراکه نگاه شخصی و گروهی 

مباحث فرهنگی شهرها را در حاشیه قرار می دهد.
ژوآنی اسپالا، با بیان اینکه باید برای رفع مشکلات شهرسازی برنامه بلند مدت در دستور 
کار قرار گیرد، اظهار کرد: فراگیری علم برنامه ریزی و طرح ریزی برای شهر با عنوان آمایش 

سرزمین باید مورد توجه کارشناسان شهرسازی قرار گیرد.
معماری ها  در  شهرها  فرهنگی  میراث  از  حراست  و  اینکه حفظ  بر  تاکید  با  وی 
و شهرسازی ها باید از اولویت های شهرداری باشد، اضافه کرد: در طرح جامع مورد نیاز 
شهرسازی قم باید بافت سنتی شهر شناسایی و برنامه مطلوبی برای تکریم این بافت ها در 

دستور کار قرار گیرد.
معمار و استاد برجسته ایتالیایی خاطرنشان کرد: حفظ سرزمین، طبیعت و محیط زیست 
باید مورد توجه قرار گیرد چراکه باغ ها و فضاهای سبز پیام های معنوی خاصی برای مردم 

شهرها به دنبال دارد.
وی از اهتمام شهردار قم نسبت به تدوین طرح احیای خانه های سنتی، فضاهای سبز 
و طبیعت در قم یاد کرد و گفت: سازگارسازی بافت سنتی با بافت مدرن شهری نباید با 
معیارهای مصرف گرایانه انجام شود چراکه نگاه شخصی و گروهی مباحث فرهنگی شهرها 

را در حاشیه قرار می دهد.
ژوآنی اسپالا با اشاره به اینکه در طراحی ساختمان ها نباید به منازل مردم فقط به عنوان 
یك خوابگاه نگاه شود، تصریح کرد: برخی از ساختارها که نام رومی به خود گرفته ارتباطی با 
روم ندارد چراکه یکی از ویژگی های برجسته روم باستان تناسب میان اشکال و سازه هاست 

اما در ساختارهای مذکور این ویژگی ها دیده نمی شود.
وی با تاکید بر اینکه مردم ایران برای رسیدن به تغییر، انقلاب اسلامی را رقم زده اند، 
تصریح کرد: شهر قم بیت المال است که اقشار مختلف درحفظ آن نقش دارند؛ نباید فقط به 
آثار تاریخی و معماری مرکز شهر قم توجه داشته باشیم چراکه این شهر در حاشیه خود آثار 
بسیاری دارد و در طرح آمایش سرزمین قم باید نقاط مختلف شهر را مورد بررسی قرار دهیم.

خرسند اعلام کرد
آمادگی شهرداری برای پذیرش انتقادات 

صاحب نظران در حوزه شهری
مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم نیزدر این همایش گفت: شهرداری با 
برگزاری نشست های تخصصی مختلف آمادگی خود را برای پذیرش انتقادات اعلام کرده 
است به همین علت امیدواریم منتقدان و صاحب نظران از این جلسات استقبال گسترده تری 

داشته باشند.
حمیدرضا عابدی خرسند با بیان اینکه مدرسه اسلامی هنر، موسسه قم پژوهی، نمایندگی 
وزارت خارجه در قم و اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در برگزاری 
این همایش مشارکت داشته اند، اظهار کرد: بررسی ضرورت استفاده و بهره مندی از معماری 
ایرانی و اسلامی در شهرسازی شهرهای مذهبی و جلوگیری از هجوم فرهنگ معماری غربی 

محوریت اصلی برگزاری همایش تخصصی نگاهی گذرا به شهرسازی قم است.
وی با اشاره به انتقادات پروفسور ژوآنی اسپالا معمار و استاد برجسته ایتالیایی در مورد 
شهرسازی قم اضافه کرد: امیدواریم در این همایش مشکلات را بررسی و با استفاده از نظرات 

کارشناسان بومی راهکارهای عملیاتی را تدوین کنیم.
مدیر کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم با تاکید بر اینکه این نشست مقدمه ای 
برای ورود اساتید دانشگاهی به مباحث شهرسازی قم است، تصریح کرد: نگاه شهرسازی قم 
فقط به ظرفیت های علمی خارج از کشور نیست به همین علت از نظریات اساتید برجسته 

داخلی هم استفاده می شود.
وی از تاکید شهردار قم مبنی بر نقد عملکرد شهرداری قم توسط قشر فرهیخته یاد 
کرد و گفت: شهرداری با برگزاری این نشست آمادگی خود را برای پذیرش انتقادات اعلام 
کرده است به همین علت امیدواریم منتقدان و صاحب نظران در جلسات آینده استقبال 

گسترده تری از نشست داشته باشند.

به همت شهرداری قم

همایش »نگاهی گذرا به شهرسازی قم« برگزار شد
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خبـــر
با هدف فضاسازی مناسب شهری در ماه  محرم صورت گرفت:

نصب المان های حجمی با نماد سقا
و کتل در میدان آستانه مقدسه قم

در آستانه فرا رسیدن ماه محرم و عزاداری سرور و سالار شهیدان اباعبدا...
الحسین )ع(، شهر مقدس قم با پوشیدن رخت عزا، با شور و شوق حسینی 
و سرشار از حزن و اندوه آماده آغاز مراسم عزای اباعبدا... الحسین )ع( شده، 
این روزها پیر و جوان، کوچک و بزرگ در تکاپو هستند تا میزبانان خوبی برای 
ایام محرم باشند، یکی با نصب پرچم های عزا، دیگری با سیاه پوش کردن درب 
منزل و مساجد، هرکسی به گونه ای می خواهد ارادت خود را به امام حسین 
)ع( و یارانش نشان دهد و سهمی در آغاز ایام محرم و سوگواری ها داشته باشد. 
تعویض پرچم های الوان رنگی میادین اصلی شهر با پرچم های سیاه، تبلیغات 
محیطی متناسب با ایام محرم و نصب پرچم های عزاداری، سیاه پوش کردن 
میادین و بلوارهای سطح شهر، نصب بنرهای مناسبتی و نصب بنرهای ایام محرم 
با هدف انتقال مفاهیم ناب عاشورای حسینی به شهروندان از جمله اقدامات انجام 
شده در شهر قم به مناسبت ایام سوگواری سالار شهیدان است. وحید وزیری 
راد مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم در آستانه فرا رسیدن ماه محرم 
اظهار داشت: تهیه و نصب نمادهای مذهبی به مناسبت های مختلف در معابر، 
نقش بسزایی در همگون و همسان سازی محیط با رویدادهای مذهبی در این 
ایام  دارد و  نشانگر فرهنگ دینی و اعتقادی شهر و جامعه است و زمینه رشد 
و تعالی جامعه را به سمت معنویات فراهم می کند که می توان به نماد )سقا 
و کتل( که در میدان آستانه نصب شده است اشاره نمود. وی افزود: طراحی 
المان های سقا و کتل از اردیبهشت ماه امسال توسط هنرمندان با همکاری 
سازمان زیباسازی آغاز و پس از کارشناسی های انجام شده در هیئت مدیره 
سازمان به تصویب رسید و ساخت و اجرای آن نیز توسط پیمانکار در دستور کار 
قرار گرفت و در میدان آستانه قم نصب گردید. وزیری راد در ادامه بیان داشت: 
علاوه بر نصب المان در نقاط مختلف شهر، سازمان زیباسازی امسال نیز همچون 
سال های گذشته تبلیغات محیطی وسیعی را به مناسبت شهادت سید و سالار 
شهیدان اجرا کرده است. وی با اشاره به سیاه پوش کردن معابر و خیابان های 
اصلی شهر اظهار داشت: این سازمان در راستای زنده نگه داشتن نهضت حسینی 
و قیام عاشورا ضمن نصب بنر در عرشه پل ها و معابر اصلی، در راستای خدمات 
رسانی بیشتر به عزاداران حسینی اقدام به توزیع پرچم مشکی به مناطق هشت 

گانه شهرداری می نماید.
همزمان با اربعین حسینی )ع(؛

موکب حضرت معصومه )س( در کربلا برپا می شود
 مدیر موکب حضرت معصومه )س( گفت: این موکب در کربلای معلا همزمان با ایام اربعین سید الشهدا )ع( به مدت 

10 روز به زائران حسینی خدمات ارائه می کند.
محمود پارچه باف قبل از ظهر یکشنبه در مصاحبه مطبوعاتی با خبرنگاران با اشاره به تأسیس موکب حضرت معصومه 
)س( در سال 93 اظهار داشت: موکب حضرت معصومه )س( متعلق به مردم قم است و برای خدمات رسانی به زائران 
حسینی )ع( در کربلای معلی همزمان با اربعین مستقر می شود. پارچه باف افزود:  امسال موکب حضرت معصومه )س( در 
کربلا به وسعت 15 متر مربع برپا خواهد شد و خدمات گوناگون خود را همچون سال گذشته به زائران حسینی )ع( ارائه 
خواهد کرد. وی گفت: هزینه های موکب مردمی تأمین می شود و برآورد می کنیم امسال در اربعین بیش از یک میلیارد 

تومان هزینه داشته باشیم.

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با 
اشاره به برگزاری مسابقه فوتبال ایران- کره در شب عاشورا، 
گفت: وزیر محترم در حد خود تلاش کرده این مسابقه را 
جابه جا کنند اما گفته شد این تقویم 4 سال پیش چیده 
شده است وزیر اگرچه تلاش خود را کرده اما نتوانسته این 

تاریخ را جابه جا کند. 
آیت الله محمد یزدی صبح دیروز در نشست خبری خود 
که در سالن جلسات جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برگزار 
شد،اظهار داشت: به ایشان می گویم »آقای وزیر! وزارت شما در 
سایه احترام به عاشورا تاسوعا محقق شد، شما وزیر این نظام 
هستید؛ این نظام در سایه محرم و صفر محقق شده و این 
نعمت ها در سایه اسلام و انقلاب و عاشورا است. اینکه نمی توانید 
این مسابقه را جابجا کنید این جواب ها قانع کننده نیست.« 
آیت الله یزدی خطاب به وزیر ورزش با تأکید بر اینکه اگر این 
برنامه را حذف کنید هر زیانی ببینید در برابر آن سودی که از 
احترام عاشورا به دست می آید، برابری می کند، خاطرنشان کرد: 
از وزیر ورزش خواهش می کنم این محاسبه را دقیق تر انجام 
دهند و مسابقه را تعطیل کنند، چراکه سود آن در حال و آینده 

بیشتر خواهد بود ضمن تقدیر از زحماتی که کشیده اند.
واکنش آیت الله یزدی به برگزاری کنسرت در قم

واکنش  در  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  رئیس 
نسبت به اجرای کنسرت در قم گفت: به این برنامه اعتراض 
شدید دارم، اگر فیلم آن را ندیده بودم هرگز این تصمیم را 
نمی گرفتم، عکس های بسیار زننده ای از این کنسرت دیدیم؛ 

دین شکنی تا چه اندازه، حرمت شکنی تا چه اندازه؟
آیت الله محمد یزدی  بابیان اینکه مطالبی که می گویم از 
طرف خودم است و از طرف جامعه مدرسین نیست، اظهار 
داشت: به وزیر ارشاد ناصحانه می گویم برنامه و روشی که شما 
در پیش گرفته ای سبب تضعیف دولت است و اکثر اقدامات 
شما مشتمل بر منکرات است که نمی دانم توجه دارید یا نه.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم وزیر ارشاد را 
احیاگر کنسرت نامید و افزود: کنسرت هایی که در شهرها 
برگزار شده، اکثر روزها هم به عنوانی از بزرگداشت یک 
آوازه خوان  و  موسیقی دان  پیشکسوت  نوازنده،  خواننده، 
اکثراً  ترویج هنر  عنوان  است، وی تحت  نام گذاری شده 
ازاین دست برنامه هایی داشته است. وی از وزیر ارشاد خواست 
اقدامات سال های اخیر خود را مرور کند و تصریح کرد: روز 

گذشته هم یک تئاتر خیابانی با 270 هنرمند در قالب 28 
گروه از استان های مختلف و با حضور 3 گروه هنری از 
کشورهای خارجی برگزار شده و ایشان در سخنرانی خود 
گفته این برنامه ها ظرفیتی برای صلح بین اقوام و ادیان 
مختلف است. او از این طریق می خواهد بین ادیان و اقوام 
ایجاد صلح کند، درحالی که این راه درستی نیست. وی با 
تأکید براینکه وزیر ارشاد از این راه ها به نتیجه نمی رسد و در 
لوازم و ملازماتش منکرات زیادی دارد، گفت: بی اعتنایی به 
حجاب، برخوردهای نامناسب نسبت به این موضوع جامعه 
در شرایط حساسی است. وی در واکنش نسبت به اجرای 
کنسرت در قم افزود: به این برنامه اعتراض شدید دارم، 
اگر فیلم آن را ندیده بودم هرگز این تصمیم را نمی گرفتم، 
عکس های بسیار زننده ای از این کنسرت دیدیم؛ دین شکنی 

تا چه اندازه، حرمت شکنی تا چه اندازه؟
هیچ کس حق ندارد عذرخواهی 

مدیرکل ارشاد را بپذیرد
وی با تأکید براینکه هیچ کس حق ندارد عذرخواهی 
مدیرکل ارشاد را بپذیرد، چون حریم حضرت معصومه )س(، 
حریم حوزه های علمیه و مراجع شکسته شده است، عنوان 
کرد: اینجا قم است، شکستن این حریم مثل شکستن حریم 
شهرهای دورافتاده نیست و این حریم شکنی بسیار رقت بار 
بود. آیت الله یزدی خطاب به وزیر ارشاد گفت: روش تان 
را عوض کنید چراکه سبب کاهش محبوبیت دولت تان 
غیرت  »شما  می کنم  عرض  رئیس جمهور  به  می شود، 
روحانیت، لباستان ایجاد می کند وقتی این قبیل چیزها را 

می شنوید نتوانید تحمل کنید« از رئیس جمهور می خواهم 
به وزیر ارشادشان تذکر دهند. رئیس جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم بابیان اینکه ممکن است عده ای از این برنامه ها 
خوششان بیایید، ما با شادی جامعه مخالف نیستیم اما باید 
ملازمات آن رعایت شود، خاطرنشان کرد: آقای وزیر »به 
شما نرسیده است که در قم چه موسیقی جایز هست یا 
نیست؟ شما کار خودت را بکن. شما حق دخالت در امور 
فقهی را ندارید«. رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم بابیان اینکه وزیر ارشاد گفته از نظرات رهبر معظم 
انقلاب پیروی می کند عنوان کرد: اگر وزیر ارشاد نظر رهبری 
را رعایت می کند، باید بداند که ایشان برخی سرودها را تجویز 
کردند اما ایشان فرمودند ترویج موسیقی را جایز نمی دانند و 

عملکرد وزیر ارشاد ترویج موسیقی است.
مدیرکل ارشاد باید استعفا دهد و از قم برود

وی بابیان اینکه وزیر ارشاد خدماتی هم داشته اما خدمات 
وزیر ارشاد خیلی نقص دارد، تصریح کرد: در دوره قبل وزارت 
ارشاد تعدادی از کتاب ها ممنوع الچاپ شد اما وزیر ارشاد در 
دوران خود به آن ها مجوز داده است، وزیر ارشاد در نشر کتاب 
هم ضعف هایی دارد که این ها همه مربوط به مبنای فکری وی 
است. آیت الله یزدی بابیان اینکه از نمایندگان مجلس توقع 
دارم با استفاده از حق نظارت خود ببینند در کنسرت ها چه 
می گذرد تصریح کرد: نمایندگان باید در این زمینه اعتراض 
کنند و از وزیر سؤال کنند؟ نمایندگان قم فیلم این کنسرت ها 
را ببینند که مراجع بی جهت اظهار نگرانی نکردند. رئیس 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه در قم نباید 
کاری خلاف رضای اهل بیت )ع( انجام شود گفت: مراجع 
عظام تقلید سخت از برگزاری کنسرت در قم ناراحت اند، نباید 
مرجعیت را تنها گذاشت و حریم آن را شکست؛ مرجعیت 
عالی ترین مقامی است که در تشیع همیشه مورداحترام بوده 
و خواهد بوده است، این اقدام غیرقابل برگشت است. وی 
تأکید کرد: مدیرکل ارشاد باید استعفا دهد و از قم برود این 

بحث با عذرخواهی حل شدنی نیست.
مداحان مرز خود را بشناسند

آیت الله یزدی در ادامه با اشاره به فرارسیدن ماه محرم با 
اشاره به اینکه برگزارکنندگان مراسم های عزاداری باید بدانند 
که هدف اصلی از برگزاری این جلسات تبیین فلسفه شهادت 
سیدالشهدا است عنوان کرد: آیا این هدف موردتوجه شما 
هست؟ سعی کنید اگر پولی از جایی می گیرید بدانید از چه 
منبعی است. این پول بیشتر از درآمد زندگی شخصی فرق 
دارد. مداحان مرز خودتان را بشناسید و سخنرانان نیز قدر 
این موقعیت را بدانند و مردم را به خدا نزدیک کنند؛ مبادا 

حیثیت زینب کبری )س( را پایین بیاورید.

آیت الله یزدی:

مسابقه ایران - کره را تعطیل کنید

نامحــرمانه 
ایرانی های چقدر غذای نذری در محرم توزیع می کنند؟ 

ایرانی ها معادل 2 هزار میلیارد تومان غذای نذری در ماه محرم توزیع می کنند. براساس اعلام اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی مصرف اقلام اساسی مانند برنج، روغن و حبوب در ماه محرم به طور میانگین 35 درصد 
نسبت به ماه های عادی  سال افزایش دارد که با توجه به سرانه مصرف این دسته از مواد غذایی، در ماه محرم 
مصرف برنج در ایران 91 هزار تن، روغن 41,5 هزار تن و حبوب 23 هزار تن بیشتر از بقیه ماه های  سال 
است که ارزش مجموع این اقلام با توجه به آخرین گزارش بانک مرکزی از قیمت کالاهای اساسی، چیزی 
حدود  یک هزار و 100 میلیارد تومان است. محمد آقاطاهر، رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی درباره میزان 
افزایش خرید مواد غذایی در ماه محرم می گوید: در ایران دستیابی به آمارهای دقیق دشوار است و اتحادیه 
رقم مشخصی از میزان فروش واحدهای صنفی در دست ندارد، اما به طور میانگین در ماه محرم خرید 
کالاهای اساسی بین 30 تا 40 درصد افزایش دارد. او درباره پرفروش ترین کالاهای اساسی در ماه محرم نیز 
توضیح می دهد: برنج پرفروش ترین ماده غذایی در ماه محرم است و روغن و حبوب در جایگاه های بعدی 
قرار دارند و البته اگر ماه محرم با فصل گرم  سال یا نزدیک به آن مصادف شده باشد، مصرف شکر در جایگاه 

چهارم قرار می گیرد که امسال نیز تقریبا می توان گفت شکر نیز جزو اقلام پرمصرف است.

محمدنبی حبیبی: بر شیپور ائتلاف می دمیم
 دبیر کل حزب موتلفه اسلامی با اشاره به سیاست حزب موتلفه اسلامی در انتخابات آینده بیان کرد: 
ما در انتخابات آینده نامزد حزبی داریم اما در شیپور ائتلاف نیز می دمیم، شاید برخی مطرح کنند این 
سیاست با هم تناقض دارد اما ما تناقضی در آن نمی بینیم زیرا در انتخابات های گذشته نیز غیر از این کاری 
نکردیم. محمد نبی حبیبی در اجلاس دبیران استانی سراسر کشور حزب موتلفه اسلامی افزود: حزب در 
هیچ شرایطی نباید بگوید نامزد ندارم بلکه باید نامزد انتخاباتی داشته باشد، اما اگر مصلحت اصولگرایان 
ایجاب کرد که برای اینکه رقیب رای نیاورد ائتلاف کنند ما تسلیم عقل جمعی می شویم. دبیرکل حزب 
موتلفه اسلامی تصریح کرد: ما برای انتخابات آینده باید آمادگی هر موقعیت را داشته باشیم. ما در ائتلاف 
نیز نمی توانیم بدون نامزد انتخاباتی حضور پیدا کنیم. حزب موتلفه اسلامی در انتخابات آینده ریاست 
جمهوری و شوراهای شهر و روستا با نامزد خود در صحنه حضور خواهد داشت و اگر قرار به ائتلاف شد نظر 
جمع را خواهیم پذیرفت. وی در ادامه با اشاره به عدم حضور احمدی نژاد در رقابت های انتخاباتی گفت: با 

نبود احمدی نژاد امید به نامزد واحد اصولگرا بیشتر شده است.

جزئیات نامه لاریجانی به مقام معظم رهبری
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 
فارس، با اشاره به نامه رئیس مجلس با رهبر معظم انقلاب در خصوص برنامه ششم توسعه گفت: رئیس 
مجلس در نامه خود به رهبر معظم انقلاب در خصوص لایحه برنامه ششم توسعه عنوان کرده است 
که دولت لایحه برنامه ششم را به مجلس ارائه نکرده و تنها تعدادی از احکام مورد نیاز برنامه را ارائه 
کرده است. وی افزود: رئیس مجلس در این نامه و اینکه در این شرایط باید چه اقدامی کرد از رهبر 
معظم انقلاب کسب تکلیف کرده است. نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی اظهار 
داشت: رهبر معظم انقلاب در پاسخ به نامه رئیس مجلس عنوان کرده اند که ترجیحا باید دولت لایحه 
برنامه ششم را ارائه کند و اگر چنین نشد به مجلس خود می تواند لایحه احکام برنامه ششم را در قالب 

برنامه تکمیل کند.

واکنش نمایندگان قم به برگزاری کنسرت ها 
 علی لاریجانی، احمد امیرآبادی و مجتبی ذوالنوری نمایندگان استان قم در مجلس شورای اسلامی در 
اعتراض به برگزاری یک کنسرت در شهر قم و اعتراض مراجع تقلید نسبت به این مسئله بیانیه نوشتند و 
آن را به امضاء نمایندگان مجلس رساندند. در بخشی از این بیانیه آمده است ما نمایندگان مردم در استان 
قم ضمن محکوم کردن رخدادهای غیراخلاقی و غیراسلامی در سالن اداره کل ارشاد اسلامی استان قم 
از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی می خواهیم ضمن برخورد با متخلفان به ویژه مدیر کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، تمهیدات لازم برای جلوگیری از تکرار این گونه ساختارهاشکنی ها و هتک حرمت ها در شهر 

مقدس قم و حریم اهل بیت )ع( اقدام عاجل و موثر به عمل آورد.

سفر دو روزه روحانی به ویتنام
براساس اعلام وزارت امور خارجه ویتنام، حسن روحانی، رییس جمهور کشورمان به ویتنام سفر می کند.

به گزارش ایسنا، تارنمای ویتنام نیوز به نقل از وزارت امور خارجه این کشور اعلام کرد که قرار است 
حسن روحانی به دعوت ترانگ تان سانگ، همتای ویتنامی خود بازدیدی دو روزه از این کشور جنوب 
شرقی آسیا داشته باشد. طبق اعلام این سایت، سفر روحانی به ویتنام در تاریخ پنجم تا هفتم اکتبر )14 
تا 16 مهرماه( انجام شود. ایران و ویتنام روابط خود را از چهارم آگوست سال 1973 بعد از سال ها آغاز 
کردند و دوطرف علاقه مند هستند که روابط خود را در زمینه های مختلفی چون سیاست، تجارت،  اقتصاد، 
فرهنگ، آموزش، علوم و تکنولوژی گسترش دهند. رییس جمهور ویتنام 24 اسفند 94 به دعوت روحانی به 
تهران سفر کرده بود و با تعدادی از مقامات کشورمان دیدار و گفت وگو کرد. در سال 2015 روابط اقتصادی 

دو کشور به سطح 107 میلیون دلار رسید.

400 نفر حقوق نامتعارف گرفته اند
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: از بین 100 هزار مدیر در کشور، حدود 400 نفر حقوق نامتعارف 
گرفته اند که حدود 50 میلیارد ریال مسترد شده است. علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در 
جریان جلسه علنی دیروز بهارستان، پس از استماع گزارش رئیس دیوان محاسبات کشور اظهار کرد: 
از بین 100 هزار مدیر در کشور، حدود 400 نفر حقوق نامتعارف گرفته اند که حدود 50 میلیارد ریال 
مسترد شده است. وی ادامه داد: دیوان محاسبات باید پول های نامتعارفی را که برخی مدیران گرفته اند 

مسترد کند.


